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ျမန္မာ့ႏိုင္ငံေရးသမိုင္းအက်ဥ္း

	 ၁၉၄၈	ခုႏွစ္	ဇန္နဝါရီလ	၄	ရက္၊	လြတ္လပ္ေရးရရွိခ်ိန္မွစၿပီး	၁၉၅၈	ခုႏွစ္အထိသာ	

၁၉၄၇	ခုႏွစ္	ဖြဲ႕စည္းပုံအေျခခံဥပေဒအရ	ပါလီမန္ဒီကေရစီခတ္ကို	 ျမန္မာျပည္သူမ်ား	ထိ	

ေတြ႕ခံစားခြင့္ရခဲ့သည္။	 ၁၉၅၈	 ခုႏွစ္	 စက္တင္ဘာလ	၂၈	 ရက္ကစၿပီး	 ဗုိလ္ခ်ဳပ္ေနဝင္း													

ဦးေဆာင္သည့္	 အိမ္ေစာင့္အစိုးရကို	 အာဏာလႊဲအပ္ခ်ိန္မွစၿပီး	 ျမန္မာ့ႏိုင္ငံေရးသမိုင္း															

တေလွ်ာက္လုံး	 စစ္တပ္က	 ဦးေဆာင္သြားခဲ့ၿပီး	ယေန႔အခ်ိန္အခါတြင္ေတာ့	 စစ္တပ္၏											

အခန္းက႑ကို	ဖယ္ထုတ္ၿပီး	စဥ္းစားေတြးေခၚႏိုင္ရန္ပင္	ခက္ခဲသြားခဲ့ပါသည္။

	 (၆)လအတြင္း	 ေ႐ြးေကာက္ပြဲက်င္းပေပးရမည္ဟု	ကတိကဝတ္ျပဳထားသည့္	 ဗုိလ္									

ခ်ဳပ္ေနဝင္း၏	အိမ္ေစာင့္အစိုးရသည္	၁၉၆၀	ခုႏွစ္	ဧၿပီလတြင္မွ	အေထြေထြေ႐ြးေကာက္ပြဲ

က်င္းပႏိုင္ခဲ့ကာ	ေ႐ြးေကာက္ပြဲအႏိုင္ရ	ဦးႏု၏	ျပည္ေထာင္စုပါတီ(ပထစ)အား	အာဏာလႊဲ	

ေျပာင္းေပးခဲ့သည္။	၁၉၆၂	ခုႏွစ္	မတ္လ	၂	ရက္တြင္ေတာ့	ဗိုလ္ခ်ဳပ္ေနဝင္း	ဦး	ေဆာင္သည့္	

စစ္တပ္ကပင္	အာဏာသိမ္းယူခဲ့သည္။	၁၉၆၂	ခုႏွစ္	ဧၿပီလ	၃၀	ရက္တြင္	 ျမန္မာ့ဆိုရွယ္		

လစလ္မ္းစဥကုိ္	ေၾကညာၿပီး	ႏိငုင္ံေရးပါတီအားလံုးကိ	ုဖ်ကသိ္မ္းကာ	၁၉၆၂	ခုႏစွ	္ဇလူိငုလ္	

၄	ရက္တြင္	ျမန္မာ့ဆိုရွယ္လစ္လမ္းစဥ္ပါတီ(မဆလ)ကို	တည္ေထာင္ခဲ့သည္။

	 ၁၉၇၄	ခုႏွစ္	ဇန္နဝါရီ	၃	ရက္တြင္ေတာ့	၁၉၄၇	ခုႏွစ္	ဖြဲ႕စည္းပုံအေျခခံဥပေဒကို	ဖ်က္

သိမ္းကာ	ဖြဲ႕စည္းပုံအေျခခံ	ဥပေဒအသစ္(၁၉၇၄)ကို	လူထုဆႏၵခံယူပြဲႏွင့္အတူ	အတည္ျပဳ

ခဲ့ပါသည္။	၁၉၈၈	ခုႏွစ္	 ၾသဂုတ္လ	၈	ရက္တြင္	 စတင္ခဲ့ေသာ	ရွစ္ေလးလုံးဒီမိုကေရစီအ										

ေရးေတာ္ပုံႀကီးသည္	 ၿမိဳ႕ျပေက်းလက္၊	 ေတာင္တန္းေျမျပန႔္ေဒသအလိုက္	တစ္ႏိုင္ငံလုံး												

အတိုင္းအတာျဖင့္	 ပုံေပၚလာခဲ့ရာ	 ဗိုလ္ခ်ဳပ္ေနဝင္းဦးေဆာင္ေသာ	 မဆလအစိုးရႏွင့္															

အေပါင္းအပါစစ္တပ္သည္	၎တို႔အား	ဆန႔္က်င္ေသာ	ရဟန္းရွင္လူ	ေက်ာင္းသားျပည္သူ
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မ်ားအေပၚ	အၾကမ္းဖက္	ၿဖိဳခြင္းျခင္း၊	ပစ္ခတ္ဖမ္းဆီးျခင္း၊	သတ္ျဖတ္ျခင္းတို႔ေၾကာင့္	အရပ္

သားျပည္သူ	 ရာႏွင့္ခ်ီကာ	 ေသြးေျမခခဲ့ရပါသည္။	အက်ိဳးဆက္အျဖစ္	 မဆလေခတ္	 (ဝါ)												

တစ္ပါတီအာဏာရွင္ေခတ္	နိဂုံးခ်ဳပ္ခဲ့ရသည္။

	 ၁၉၈၈	ခုႏွစ္	စက္တင္ဘာ	၁၈	ရက္တြင္	ဗုိလ္ခ်ဳပ္ေစာေမာင္ဦးေဆာင္သည့္	စစ္တပ္က	

တိုင္းျပည္အာဏာသိမ္းယူခဲ့ၿပီး	ႏိုင္ငံေတာ္ၿငိမ္ဝပ္ပိျပားမႈတည္ေဆာက္ေရးအဖြဲ႕(နဝတ)ကို	

ဖြဲ႕စည္းၿပီး	 ၁၉၇၄	 ခုႏွစ္	 ဖြဲ႕စည္းပုံအေျခခံဥပေဒႏွင့္အတူ	ဆက္စပ္ေသာ	လႊတ္ေတာ္	 ၊											

တရားေရး၊	အုပ္ခ်ဳပ္ေရးအစ	အဖြဲ႕အစည္းမ်ားကို	ဖ်က္သိမ္းခဲ့သည္။	၁၉၉၀	ျပည့္ႏွစ္	ေမလ	

၂၇	ရကတ္ြင	္အေထြေထြေရြးေကာကပ္ြကဲ်င္းပေပးခဲၿ့ပီး	မဆလတစ္ျဖစလ္ည္း	တိငု္းရင္းသား										

စည္းလုံးညီၫြတ္ေရးပါတီ(တစည)၊	အမ်ိဳးသားဒီမိုကေရစီအဖြဲ႕ခ်ဳပ္(NLD)ႏွင့္	အျခားေသာ	

ႏိုင္ငံေရးပါတီ	၉၀	ေက်ာ္ကို	ယွဥ္ၿပိဳင္ေစခဲ့သည္။	NLD	ပါတီမွ	မဲအျပတ္အသက္အႏိုင္ရရွိခဲ့	

ေသာ္လည္း	စစ္တပ္သည္	ေ႐ြးေကာက္ပြဲရလဒ္ကို	အသိအမွတ္မျပဳဘဲ	NLD	ပါတီ	ေခါင္း										

ေဆာင္ႏွင့္	 ပါတီဝင္မ်ားကို	သတ္ျဖတ္ျခင္း၊	 ဖမ္းဆီးေထာင္ခ်	 ျခင္း၊	 ေသြးခြဲသပ္လွ်ဳိဳျခင္း														

စေသာ	အၾကမ္းဖက္လုပ္ရပ္မ်ားျဖင့္သာ	ပါတီေခ်မႈန္းေရးအတြက္	ႀကိဳးပမ္းခဲ့ပါသည္။

	 ၁၉၉၂	 ခုႏွစ္	 မတ္လ	 ၂၇	 ရက္တြင္	 ဗိုလ္ခ်ဳပ္ေစာေမာင္ထံမွ	 ဗိုလ္ခ်ဳပ္သန္းေ႐ႊက														

အာဏာလႊဲယူခဲ့ၿပီး	၁၉၉၇	ခုႏွစ္	ႏိုဝင္ဘာ	၁၅	ရက္တြင္	နဝတကုိ	ဖ်က္သိမ္းကာ	ႏိုင္ငံေတာ္	

ေအးခ်မ္းသာယာေရးႏငွ့	္ဖြ႕ံၿဖိဳးေရးေကာငစ္(ီနအဖ)	အျဖစ	္ေျပာင္းလဖဲြ႕ဲစည္းခဲသ့ည။္	၂၀၀၃	

ခုႏွစ္	 ၾသဂုတ္လ	၃၀	ရက္တြင္	ဝန္ႀကီးခ်ဳပ္ျဖစ္သူ	ဗိုလ္ခ်ဳပ္ခင္ၫြန႔္က	လမ္းျပေျမပုံ	(၇)ရပ္

ကို	ေၾကညာခဲ့သည္။	ရန္ကုန္ၿမိဳ႕လွည္းကူးၿမိဳ႕နယ္အတြင္းရွိ	အမ်ိဳးသားညီလာခံ(ေညာင္ႏွစ္

ပင္)ကုိ	အသက္သြင္းကာ	၂၀၀၈	ခုႏွစ္	ေမလ	၂၉	ရက္တြင္	ဖြဲ႕စည္းပံုအေျခခံဥပေဒ(၂၀၀၈)

ကို	အတည္ျပဳခဲ့ၿပီး	၎	ဖြဲ႕စည္းပုံအေျခခံဥပေဒအရဟုဆိုကာ	အပစ္အခတ္ရပ္စဲထားေသာ	

တုိင္းရင္းသားလက္နက္ကုိင္	 ေတာ္လွန္ေရးအဖြဲ႕အစည္း(ERO)မ်ားအား	 စစ္တပ္လက္										
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ေအာက္ခံ	ျပည္သူ႔စစ္အဖြဲ႕	ျဖစ္ေစ၊	နယ္ျခားေစာင့္တပ္(BGF)ျဖစ္ေစ	ေျပာင္းလဲဖြဲ႕စည္းရန္	

၂၀၀၉	 ခုႏွစ္တြင္	 နအဖက	 ဖိအားေပးခဲ့သည္။	တခ်ိဳ႕ေသာ	 ERO	 မ်ားသည္	 ျပည္သူ႔စစ္									

အသြင္၊	 BGF	အသြင္ေျပာင္းလဲခဲ့ၾကေသာ္လည္း	ကခ်င္လြတ္လပ္ေရး	တပ္မေတာ္(KIA)

ကဲ့သို႔ေသာ	ERO	တို႔က	စစ္တပ္၏	ဖိအား	ေပးမႈကို	ျငင္းဆန္ခဲ့သျဖင့္	စစ္ေရးအရ	တင္းမာ

မႈမ်ား	ရွိလာခဲ့သည္။

	 ၂၀၁၀	ျပည့္ႏွစ္	ႏိုဝင္ဘာ	၇	ရက္တြင္	အေထြေထြေ႐ြးေကာက္ပြဲ	က်င္းပေပးခဲ့ၿပီး	စစ္

ဗိုလ္ခ်ဳပ္ေဟာင္းလည္းျဖစ္၊	ဝန္ႀကီးခ်ဳပ္	ေဟာင္းလည္းျဖစ္သူ	ဦးသိန္းစိန္ႏွင့္	စစ္ယူနီေဖာင္း

ခြၽတ္မ်ားဦးေဆာင္ေသာ	ျပည္ေထာင္စုႀကံ့ခိုင္ေရးႏွင့္	ဖြံ႕ၿဖိဳးေရးပါတီ	(USDP)	က	အႏိုင္ရရွိ

သည္။	ေ႐ြးေကာက္ပြဲအၿပီး	၂၀၁၀	ခုႏွစ္	ႏိုဝင္ဘာ	၁၃	ရက္တြင္မွ	NLD	ပါတီေခါင္းေဆာင္	

ေဒၚေအာင္ဆန္းစုၾကည္အား	ေနအိမ္အက်ယ္ခ်ဳပ္မွ	လႊတ္ေပးခဲ့သည္။	၂၀၁၁	ခုႏွစ္	ဇန္နဝါရီ	

၃၁	 ရက္တြင္	 နအဖက	၂၀၀၈	ဖြဲ႕စည္းပံုအေျခခံဥပေဒအရ	ပထမအႀကိမ္	 ျပည္သူ႔လႊတ္								

ေတာ္	ပုံမွန္အစည္းအေဝးကို	ေခၚယူခဲ့သည္။	

	 ၂၀၁၁	ခုႏွစ္	မတ္လ	၃၀	ရက္တြင္	ဦးသိန္းစိန္ဦးေဆာင္သည့္	စစ္ယူနီေဖာင္းခြၽတ္မ်ား	

ဦးေဆာင္ေသာ	အစိုးရအဖြဲ႕ကုိဖြဲ႕စည္းသည္။	၂၀၁၁	ခုႏွစ္	ၾသဂုတ္လ	၁၈	ရက္တြင္	အမိန႔္

အမွတ္	၁/၂၀၁၁	ထုတ္ျပန္ကာ	ၿငိမ္းခ်မ္းေရးေဆြးေႏြးရန္	ဖိတ္ေခၚခဲ့သည္။၂၀၁၂	ခုႏွစ္ဧၿပီ	

လ	၁	ရက္တြင္	ၾကားျဖတ္ေ႐ြးေကာက္ပြဲက်င္းပခဲ့ၿပီး	ေဒၚေအာင္ဆန္းစုၾကည္၏	NLD	ပါတီ

ဝင္ေရာကယ္ဥွၿ္ပိဳငခ္ဲရ့ာ	ရာႏႈန္းျပည့န္ီးပါးအႏိငုရ္ရွကိာ	လႊတ္ေတာမ္်ားအတြင္း	NLD	အမတ	္

၄၀	ေက်ာ္	ေရာက္ရိွသြားခဲ့သည္။	၂၀၁၅	ခုႏွစ္	ေအာက္တုိဘာ	၁၅	ရက္တြင္ေတာ့	ERO	(၈)

ဖြဲ႕ႏွင့္	အစိုးရ၊	တပ္မေတာ္၊	လႊတ္ေတာ္အၾကား	တစ္ႏိုင္ငံလုံးပစ္ခတ္တိုက္ခိုက္မႈရပ္စဲေရး

သေဘာတူစာခ်ဳပ္	(NCA)ကို	လက္မွတ္ေရးထိုးခဲ့ၿပီး	၂၀၁၅	ခုႏွစ္	ဒီဇင္ဘာလ	၈	ရက္တြင္			
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ျပည္ေထာင္စုလႊတ္ေတာ္အတြင္း	၎လက္မွတ္ေရးထိုးျခင္းအား	ထပ္မံအတည္ျပဳခဲ့သည္။

NCA	အရ	ျဖစ္ေပၚလာေသာ	ျပည္ေထာင္စုၿငိမ္းခ်မ္းေရးညီလာခံကို	၂၀၁၆	ခုႏွစ္	ဇန္နဝါရီ	

၁၂	ရက္တြင္	က်င္းပခဲ့သည္။	၂၀၁၆	ခုႏွစ္	မတ္လ	၃၀	ရက္တြင္ေတာ့	၂၀၁၅	ခုႏွစ္	အေထြ		

ေထြေ႐ြးေကာက္ပြဲတြင္	အႏိုင္ရရွိခဲ့ေသာ	NLD	ပါတီဦးေဆာင္သည့္	သမၼတဦးထင္ေက်ာ္၏	

အစိုးရအဖြဲ႕ကို	အာဏာလႊဲအပ္ေပးခဲ့သည္။	သမၼတဦးထင္ေက်ာ္	အစိုးရလက္ထက္၊	၂၀၁၆	

ခုႏွစ္	ၾသဂုတ္လ	၃၁	ရက္တြင္	ဒတိုယအႀကိမ္ျပည္ေထာင္စုၿငိမ္းခ်မ္းေရးညီလာခံကုိ	၂၁	ရာစု

ပင္လံုအစည္းအေဝးအျဖစ္	 နာမည္ထပ္ေပါင္းကာ	က်င္းပခဲ့သည္။	၎ပထမအႀကိမ္																	

၂၁	ရာစုပင္လုံအစည္းအေဝးတြင္	NCA	လက္မွတ္မေရးထိုးရေသးေသာ	ERO	မ်ားမွ	ေခါင္း	

ေဆာင္မ်ားလည္း	တက္ေရာက္ခဲ့ၿပီး	 မိန႔္ခြန္းမ်ား	 ေျပာၾကားခဲ့သည္ကုိ	 ႐ုပ္ျမင္သံၾကားမွ								

တဆင့္	ထုတ္လႊင့္ျပသခဲ့ပါသည္။

	 ၂၀၁၈	ခုႏွစ္	ေဖေဖာ္ဝါရီ	၁၃	ရက္တြင္	မြန္ျပည္သစ္ပါတီ(NMSP)	၊	လားဟူဒီမိုကရက္

တစ္အစည္းအ႐ုံး(LDU)	တို႔ႏွင့္	အစိုးရ၊	တပ္မေတာ္၊	လႊတ္ေတာ္အၾကား	NCA	လက္မွတ္	

ေရးထိုးခဲ့သည္။	 ၂၀၁၈	ခုႏွစ္	 မတ္လ	၂၁	ရက္တြင္ေတာ့	 ႏိုင္ငံေတာ္သမၼတဦးထင္ေက်ာ္	

တာဝန္မွအနားယူခဲ့ၿပီး	 ျပည္သူ႔လႊတ္ေတာ္ဥကၠ႒ျဖစ္သူ	 ဦးဝင္းျမင့္က	 ႏုိင္ငံေတာ္သမၼတ										

ျဖစ္လာသည္။	NLD	ဦးေဆာင္ေသာ	အစိုးရသက္တမ္း	(၅)	ႏွစ္အတြင္း	ျပည္ေထာင္စု	ၿငိမ္း

ခ်မ္းေရးညီလာခံ	-	၂၁	ရာစုပင္လုံအစည္းအေဝး	(၄)	ႀကိမ္သာ	ျပဳလုပ္ႏိုင္ခဲ့ၿပီး	ျပည္ေထာင္	

စုသေဘာတူစာခ်ဳပ္အစိတ္အပိုင္း	(၃)	ခုႏွင့္အတူ	သေဘာတူညီမႈ	အခ်က္ေပါင္း	၇၁	ခ်က္	

ရရွိခဲ့ပါသည္။	အဆိုပါ	 ျပည္ေထာင္စုသေဘာတူစာခ်ဳပ္မ်ားအား	 ျပည္ေထာင္စုလႊတ္ေတာ္	

တြင္	အတည္ျပဳခဲ့ပါသည္။	

	 ၂၀၁၉	ခုႏွစ္	ဇန္နဝါရီ	၄	ရက္ေန႔၊	ဘူးသီးေတာင္ၿမိဳ႕နယ္အတြင္းရွိ	နယ္ျခားေစာင့္	ရဲ									
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ကင္းစခန္း(၄)ခုအား	 ရကၡိဳင့္တပ္ေတာ္(AA)က	ဝင္ေရာက္တုိက္ခုိက္ခဲ့ၿပီး	 ရခုိင္ျပည္နယ္				

တဝွမ္းလုံးႏွင့္	ခ်င္းျပည္နယ္	ပလက္ဝေဒသမ်ားအတြင္း	စစ္တပ္ႏွင့္	AA	အၾကား	တိုက္ပြဲ

မ်ား	ျပင္းထန္စြာျဖစ္ပြားခဲ့သည္။	၂၀၂၀	ျပည့္ႏွစ္	ႏိုဝင္ဘာလ	၈	ရက္တြင္	က်င္းပေသာ	ေ႐ြး					

ေကာက္ပြဲအလြန္တြင္မွသာ	ႏွစ္ဖက္အၾကား	တိုက္ပြဲမ်ား	႐ုတ္ခ်ည္းရပ္တန႔္သြားခဲ့သည္။

	 ၂၀၂၀	ျပည့္ႏွစ္	အေထြေထြေ႐ြးေကာက္ပြဲတြင္ေတာ့	NLD	ပါတီကပင္	ေသာင္ၿပိဳကမ္း	

ၿပိဳအႏိုင္ရရွိခဲ့ၿပီး	 USDP	ပါတီကမူ	 ၂၀၁၀	 ၊	 ၂၀၁၅	ခုႏွစ္မ်ားအတြင္း	က်င္းပခဲ့ေသာ	ေ႐ြး									

ေကာက္ပြဲမ်ားမွ	မဲရလဒ္မ်ားထက္ပင္	ရႈံးနိမ့္ခဲ့ပါသည္။	USDP	ႏွင့္	၎၏	မဟာမိတ္ႏိုင္ငံ												

ေရးပါတီမ်ား	 စုေပါင္းကာ	 စစ္တပ္ေခါင္းေဆာင္	 ဗိုလ္ခ်ဳပ္မႉးႀကီးမင္းေအာင္လႈိင္ႏွင့္	သြား												

ေရာက္ေတြ႕ဆုၿံပီး	အကူအညီေတာင္းခဲသ့ျဖင့	္စစ္ေခါင္းေဆာငက္	“ကြၽန္ေတာ	္မလုပရ္တဲာ	

ဘာမွမရွိဘူး”	ဟု	ကတိျပဳ	ေျပာဆိုခဲ့ပါသည္။

	 ၂၀၂၁	ခုႏွစ္	 ေဖေဖာ္ဝါရီလ	၁	ရက္ေန႔၊	 စတုတၳအႀကိမ္ေျမာက္	 ျပည္သူ႔လႊတ္ေတာ္									

အစည္းအေဝးက်င္းပရန္	 နာရီပုိင္းအလုိ၊	 နံနက္အ႐ုဏ္ဦးအခ်ိန္တြင္	 ႏုိင္ငံေတာ္သမၼတ၊											

ႏုိင္ငံေတာ္၏	အတိုင္ပင္ခံပုဂၢိဳလ္ႏွင့္	အစိုးရအဖြဲ႕ေခါင္းေဆာင္မ်ား၊	 NLD	 ပါတီ	 ထိပ္ပိုင္း										

ေခါင္းေဆာင္မ်ား၊	လူသိထင္ရွားႏိုင္ငံေရးသမားမ်ားအား	ဖမ္းဆီးကာ	ဗိုလ္ခ်ဳပ္မႉးႀကီး	မင္း								

ေအာင္လႈိင္	 ဦးေဆာင္သည့္စစ္တပ္က	အာဏာသိမ္းရန္	 ႀကိဳးပမ္းခဲ့သည္။	 ၂၀၂၁	 ခုႏွစ္											

ေဖေဖာ္ဝါရီ	၂	ရက္တြင္	အာဏာသိမ္းစစ္ေကာင္စီ	 (၎တို႔အေခၚ	ႏိုင္ငံေတာ္စီမံအုပ္ခ်ဳပ္								

ေရးေကာင္စီ)ကို	ဖြဲ႕စည္းခဲ့သည္။	၂၀၂၁	ခုႏွစ္	ၾသဂုတ္လ	၁	ရက္တြင္	စစ္ေကာင္စီ၏	စီမံ

ခန႔္ခြဲမႈေကာ္မတီကို	အိမ္ေစာင့္အစိုးရဟု	အမည္ေျပာင္းခဲ့သည္။

	 တစဖ္ကတ္ြင္ေတာ	့၂၀၂၀	ျပည့္ႏစွ္ေ႐ြးေကာကပ္ြအဲႏိငုရ္ကိယုစ္ားလယွ	္(၃၀၀)ေက်ာ္

သည္	အြန္းလိုင္း(Zoom)	မွ	တဆင့္ေတြ႕ဆုံေဆြးေႏြးကာ	အဖြဲ႕ဝင္	၁၅	ဦးပါဝင္ေသာ	ျပည္	
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ေထာင္စုလႊတ္ေတာ္	ကိုယ္စားျပဳေကာ္မတီ(CRPH)	ကို	၂၀၂၁	ခုႏွစ္	ေဖေဖာ္ဝါရီ	၅	ရက္								

တြင္	ဖြဲ႕စည္းခဲ့သည္။	ယခုအခါ	NLD	ကိုယ္စားျပဳအမတ္မ်ားအျပင္	ကယားျပည္နယ္ဒီမိုက

ရက္တစ္ပါတီ	 (KySDP)၊	တအာင္း	 (ပေလာင္)	အမ်ိဳးသားပါတီ(TNP)၊	ကခ်င္းျပည္နယ္											

ျပည္သူ႔ပါတီ	 (KSPP)	တို႔မွ	အႏိုင္ရလႊတ္ေတာ္ကိုယ္စားလွယ္အခ်ိဳ႕	ထပ္ေပါင္းလာသျဖင့္	

အဖြဲ႕ဝင္	၂၀	ဦးအထိ	ရွိလာခဲ့ၿပီ	ျဖစ္သည္။

	 ၂၀၂၁	 ခုႏွစ္	 ေဖေဖာ္ဝါရီလ	၆	ရက္မွ	 စတင္ကာ	 ျမန္မာတစ္ႏုိင္ငံလံုးအတုိင္းအတာ										

ျဖင့္	စစ္အာဏာသိမ္းမႈဆန႔္က်င္ေရးဆႏၵေဖာ္ထုတ္မႈမ်ား	စတင္လာခဲ့ရာ	ယေန႔အခ်ိန္အထိ	

ပုံသ႑ာန္မ်ိဳးစုံျဖင့္	လက္နက္မဲ့ၿငိမ္းခ်မ္းစြာ	ဆႏၵေဖာ္ထုတ္ေနၾကဆဲ	ျဖစ္သည္။	ေႏြဦးေတာ္

လွန္ေရးကာလတေလွ်ာက္	သံပုံတီးသပိတ္၊	အသံတိတ္သပိတ္၊	သန္းခ်ီစု႐ုံး	 ႏွစ္ငါးလုံး									

(၂	ရက္၊	၂	လ၊	၂၀၂၂	ခုႏွစ္)	သပိတ္မ်ားသည္	ထင္ရွားခဲ့သည္။

	 ၂၀၂၁	 ခုႏွစ္	 မတ္လ	 ၃၁	 ရက္တြင္	 ၂၀၀၈	 ဖြဲ႕စည္းပံုအေျခခံဥပေဒကုိ	 ဖ်က္သိမ္း												

ေၾကာင္း	CRPH	က	ေၾကညာခဲ့ၿပီး	ဖက္	ဒရယ္ဒီမိုကေရစီပဋိဉာဥ္ကို	အတည္ျပဳထုတ္ျပန္ခဲ့

သည္။	 ဖက္ဒရယ္ဒီမုိကေရစီပဋိညာဥ္အရ	အမ်ိဳးသားညီၫြတ္ေရးအတုိင္ပင္ခံေကာင္စီ	

(NUCC)	 ေပၚထြက္လာၿပီး	 NUCC	မွ	တင္သြင္းသည့္	 ၾကားကာလအမ်ိဳးသားညီၫြတ္ေရး							

အစိုးရ(NUG)ကို	၂၀၂၁	ခုႏွစ္	ဧၿပီလ	၁၆	ရက္တြင္	ဖြဲ႕စည္းေၾကာင္းေၾကညာခဲ့သည္။	တစ္

ဖက္တြင္လည္း	အာဏာသိမ္းစစ္ေကာင္စီ၏	အၾကမ္းဖက္လုပ္ရပ္မ်ားေၾကာင့္	တစ္ႏိုင္ငံလုံး

အတိုင္းအတာျဖင့္	ၿမိဳ႕ျပေဒသအလိုက္	ျပည္သူ႔ကာကြယ္ေရးတပ္ဖြဲ႕(PDF/LDF)မ်ား	ထြက္	

ေပၚလာခဲ့သည္။	၂၀၂၁	ခုႏွစ္	စက္တင္ဘာလ	၇	ရက္တြင္ေတာ့	တစ္ႏိုင္ငံလုံး	လွည္းေန								

ေလွေအာင္း	 ျမင္းေစာင္းမက်န္	အာဏာသိမ္းစစ္ေကာင္စီႏွင့္	အေပါင္းအပါမ်ားအား	 ခုခံ								

ေတာ္လွန္ၾကရန္	NUG	ယာယီသမၼတႀကီးက	ေၾကညာခဲ့ပါသည္။	
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စာတမ္းရည္႐ြယ္ရာႏွင့္	နည္းနာ

	 စစ္အာဏာရွင္စနစ္	အဓြန႔္ရွည္ေရးအတြက္	ၿငိမ္းခ်မ္းေရးေဆြးေႏြးပြဲမ်ားကုိ	စစ္အုပ္

စအုေနျဖင့	္အသံုးခ်ေနသလား	ဆုိသည့	္ေမးခြန္းအတြက္	ယခစုာတမ္းသည	္အနီးစပဆံု္း

အေျဖထုတ္ရန္	ႀကိဳးပမ္းထားျခင္းျဖစ္သည္။	ၿငိမ္းခ်မ္းေရး	ဆုိင္ရာ	ေတြ႕ဆံုေဆြးေႏြးပြဲမ်ား

ကုိ	မည္သူက	မည္သုိ႔	ဦး	ေဆာင္မႈျပဳေနသလဲ၊	ေတြ႕ဆံုေဆြးေႏြးမႈမ်ား၏	အျမင့္ဆုံး	ရည္	

ေမွ်ာ္ခ်က္မ်ားႏငွ့	္ဦးေဆာငပ္ါဝငပ္တ္သက္သူမ်ား၏	ၿငမိ္းခ်မ္းေရးအတြက္	စတ္ိဆႏၵတုိ႔ကုိ	

ေမးခြန္းထုတ္ထား	 ပါသည္။	 မိမိတုိ႔အေနျဖင့္	ယခုစာတမ္းအတြက္	တပ္မေတာ္၊	တပ္မ						

ေတာ္အစိုးရ၊	တပ္ယူနီေဖာင္းခြၽတ္အစိုးရ	 စသျဖင့္	 စစ္တပ္ႏွင့္	 ပက္သက္ဆက္ႏႊယ္ေန	

ေသာ	လူတန္းစား၊	အလႊာမ်ား၊	အစအုဖြ႕ဲမ်ားကုိ	“စစအ္ပုစ္”ု	ဟု	သံုးႏႈန္းေဖာ္ျပသြားပါမည။္

	 လြတ္လပ္ေရးရၿပီးေခတ္ကစတင္၍	အစုိးရအဆက္ဆက္တြင္	 စစ္အုပ္စုအေနျဖင့္								

ၿငိမ္းခ်မ္းေရးဆိုသည့္	အသံုးအႏႈန္းကုိ	အသံုးျပဳကာ	ေတြ႕ဆံုေဆြးေႏြးမႈမ်ား၊	 ႏွစ္ဖက္												

သေဘာတူညီမႈမ်ားကုိ	 ရယူေလ့ရွိပါသည္။	 သုိ႔ႏွင့္တုိင္	 တုိက္ပြဲမ်ားႏွင့္အတူ	 ျပည္တြင္း								

စစ္အဆံုးသတ္သြားသည္အထိ	ပန္းတုိင္ျပဳကာ	ႀကိဳးပမ္းလုပ္ေဆာင္ျခင္းမ်ိဳးမရွိခဲ့ေၾကာင္း		

သတင္းအခ်က္အလက္ႏွင့္	ျဖစ္စဥ္ျဖစ္ရပ္မ်ားက	သက္ေသျပေနၿပီျဖစ္သည္။

	 ယခုစာတမ္းတြင္	 ဦးသိန္းစိန္အစိုးရလက္ထက္ႏွင့္ 	 အမ်ိဳးသားဒီမိုကေရစီအဖြဲ ႕																		

ခ်ဳပ္(NLD)	ဦးေဆာင္သည့္	အစုိးရလက္ထက္အတြင္း	ၿငိမ္းခ်မ္းေရးလုပ္ငန္းစဥ္တေလွ်ာက္	

ေတြ႕ရွိခ်က္မ်ား၊	 ျဖစ္စဥ္ျဖစ္ရပ္မ်ားႏွင့္	ကိန္းဂဏန္းဆိုင္ရာအခ်က္အလက္မ်ားကို	 BNI-

Myanmar	Peace	Monitor	၏	Dataset	မွ	ရယူတင္ျပသြားပါမည္။	တစ္ဖက္တြင္လည္း	စာ

တမ္းအတြက္	လိုအပ္သည့္	ေတြ႕ဆုံေမးျမန္းမႈမ်ားကိုျပဳလုပ္ခဲ့ပါသည္။	တိုင္းရင္းသားလက္

နက္ကုိင္	 ေတာ္လွန္ေရးအဖြဲ႕(ERO)မ်ား၊	 ႏုိင္ငံေရးပါတီမ်ား၊	အရပ္ဖက္အဖြဲ႕အစည္းမ်ား						

ႏငွ့	္ေလလ့ာေစာင့ၾ္ကည့သ္ုံးသပသူ္မ်ားကိ	ုသီးျခားေမးခြန္းမ်ားျပငဆ္ငက္ာ	ေမးျမန္းထားပါ

သည္။



 

	 ေတြ႕ဆုံ	ေမးျမန္းခ်က္မွ	ရရွိထားသည့္	ေတြ႕ရွိခ်က္မ်ား၊	အျမင္သေဘာထားမ်ားအျပင္	

ကိုယ္တိုင္ေလ့လာခြင့္ရခဲ့သည့္	 ျပည္ေထာင္စုအဆင့္	 ပစ္ခတ္တိုက္ခိုက္မႈရပ္စဲေရးဆုိင္ရာ	

ပူးတြဲေစာင့္ၾကည့္ေရးေကာ္မတီ	(JMC-U)	အစည္း	အေဝးျမင္ကြင္းမ်ား၊	မိမိတုိ႔	Burma	News	

International(BNI)	အဖြဲ႕ဝင္	သတင္းဌာနမ်ားအပါအဝင္	 ျပည္တြင္း	 ျပည္ပသတင္းဌာန

မ်ားတြင္	ေဖာ္ျပထားသည့္	သတင္းမ်ား၊	အင္တာဗ်ဴးမ်ားမွ	ေလ့လာေတြ႕ရွိခ်က္မ်ား၊	BNI-

MPM	မွ	ထုတ္ေဝျဖန႔္ခ်ိၿပီးျဖစ္ေသာ	ႏွစ္အလိုက္	 ၿငိမ္းခ်မ္းေရးလုပ္ငန္းစဥ္	ရည္ၫႊန္းအကိုး

အကားစာအုပ္မ်ား၊	သုေတသနစာတမ္းမ်ား၊	အပတ္စဥ္သတင္းသုံးသပ္ခ်က္စာေစာင္မ်ား	

စသည္တို႔ကို	အကိုးအကားျပဳကာ	ယခုစာတမ္းတြင္	တင္ျပသြားမည္ျဖစ္ပါသည္။

အင္တာဗ်ဴးတြင္ပါ၀င္ေသာ	အစုအဖြဲ႕မွ	ပုဂၢိဳလ္မ်ား



နိဒါန္း

	 ၁၉၄၈	ခုႏွစ္၊	လြတ္လပ္ေရးရၿပီးခ်ိန္ကစၿပီး	ပါလီမန္ဒမုိီကေရစီေခတ္၊	အိမ္ေစာင့္အစုိးရ	

ေခတ္၊	 စစ္အာဏာသိမ္းကာလ	မဆလေခတ္	 (ဝါ)	တစ္ပါတီအာဏာရွင္ေခတ္၊	 စစ္အုပ္							

ခ်ဳပ္ေရးေခတ္၊	 စစ္ယူနီေဖာင္းခြၽတ္မ်ား	 ဦးေဆာင္ေသာ	ေခတ္ႏွင့္	အရပ္သားသမၼတဦး									

ေဆာင္ေသာေခတ္	စသည့္	အစိုးရအဆက္ဆက္၊	ေခတ္အဆက္ဆက္ကို	ေလ့လာၾကည့္

ပါက	၂၀၂၂	ခုႏွစ္ကုန္အထိ	ႏွစ္ေပါင္း	၇၄	ႏွစ္အတြင္း	၅၇	ႏွစ္အထိ	တပ္မေတာ္အမည္ခံ	

စစ္အုပ္စုမွ	ပုံသ႑ာန္၊	အမည္နာမမ်ိဳးစုံ	ေျပာင္းလဲကာ	ျမန္မာႏိုင္ငံကို	အုပ္ခ်ဳပ္ခဲ့သည္ဟု	

ဆိုရမည္။	

	 ၂၀၂၁	ခုႏွစ္	စစ္အာဏာမသိမ္းခင္	အနီးဆုံး	၁၀	ႏွစ္အတြင္းတြင္ပင္	စစ္အုပ္စုသည္	

အေထြေထြအုပ္ခ်ဳပ္ေရးက႑အပါအဝင္	 ျပည္ထဲေရး၊	 နယ္စပ္ေရးရာႏွင့္	ကာကြယ္ေရး	

က႑တို႔ကို	၂၀၀၈	ခုႏွစ္ဖြဲ႕စည္းပုံအေျခခံဥပေဒအရ	ထိန္းခ်ဳပ္ထားပါသည္။	ျပည္သူလူထု	

ေ႐ြးခ်ယ္တင္ေျမႇာက္ထားေသာ	ေ႐ြးေကာက္ခံမ်ားစုေဝးရာ	လႊတ္ေတာ္	(၃)	ရပ္စလုံးတြင္

လည္း	စစ္အုပ္စုေခါင္းေဆာင္မွ	ေ႐ြးခ်ယ္ထားသည့္	ကိုယ္စားလွယ္	(၂၅)	ရာခိုင္ႏႈန္းအထိ	

ဝင္ေရာက္ေနရာ	ယူထားျပန္သည္။	ဆိုရေသာ္	၁၉၅၈	ခုႏွစ္၊	အိမ္ေစာင့္အစိုးရအျဖစ္	တိုင္း	

ျပည္အာဏာအရပ္ရပ္ကုိ	 ျမည္းစမ္းခြင့္	 ရရိွခဲ့ရာကစၿပီး	ယေန႔အခ်ိန္အထိ	 တုိင္းျပည္၏	

အာဏာအရပ္ရပ္ကို	ခ်ဳပ္ကိုင္ရန္	ႀကိဳးပမ္းခဲ့ပါသည္။

	 လြတ္လပ္ေရးႏွင့္အတူ	ေပါက္ဖြားလာခဲ့သည့္	ျပည္တြင္းစစ္မီးသည္	ယေန႔အခ်ိန္အထိ	

ေလာင္ၿမိဳက္ေနဆဲ	 ျဖစ္သည္။	အာဏာသိမ္းစစ္ေခါင္းေဆာင္	 ဗိုလ္ခ်ဳပ္ေနဝင္း	 ဦးေဆာင္										

သည့္	 မဆလေခတ္တြင္လည္းေကာင္း၊	 ဗုိလ္ခ်ဳပ္မႉးႀကီးသန္းေ႐ႊ	 ဦး	ေဆာင္သည့္	နဝတ	 ၊										



နအဖ	ေခတ္တြင္လည္းေကာင္း	 တုိင္းရင္းသားလက္နက္ကုိင္ေတာ္လွန္ေရးအဖြဲ႕	 (ERO)	

မ်ားႏငွ့	္ၿငမိ္းခ်မ္ေရးေဆြးေႏြးမႈမ်ား	ရွခိဲၿ့ပီး	ႏစွဖ္ကအ္ပစအ္ခတရ္ပစ္ဲေရးအထသိာ	အျမင့ဆ္ုံး	

သေဘာတူညီမႈအခ်ိဳ႕	 ရရိွခဲ့ပါသည္။	 သုိ႔ေသာ္	 ႏွစ္ဖက္အၾကား	 “စစ္”	ထပ္မျဖစ္ေစေရးအ									

တြက္	အာမခံခ်က္မရွိခဲ့သျဖင့္	 ျပည္တြင္းစစ္သည္	အျမစ္တြယ္ကာ	ယေန႔အထိ	သက္ဆိုး								

ရွည္ခဲ့ရသည္။

	 ေဖာ္ျပပါေျမပံု	 (၃)ခုကုိ	 ေလ့လာၾကည့္ပါက	 ၂၀၀၈	 ခုႏွစ္ဖြဲ႕စည္းပံုအေျခခံဥပေဒ																				

အသက္မဝင္ေသးခင္ကာလအတြင္း	 ျမန္မာႏုိင္ငံအတြင္းရိွ	 စစ္ေရးပဋိပကၡဧရိယာ၊	 ၂၀၀၈	

ခုႏွစ္ဖြဲ႕စည္းပံုအေျခခံဥပေဒအရ	 ျဖစ္ေပၚလာေသာ	အစုိးရႏွစ္ဆက္(၁၀)ႏွစ္တာကာလ						

အတြင္း	 စစ္ေရးပဋိပကၡဧရိယာႏွင့္	 ၂၀၂၁	 ခုႏွစ္	 စစ္အာဏာသိမ္းကာလအတြင္း	 စစ္ေရး											

ပဋိပကၡဧရိယာတို႔ကို	 ျမင္ေတြ႕ရပါလိမ့္မည္။	ႏွစ္ေပါင္း	၇၀	ေက်ာ္ၾကာ	အျမစ္တြယ္လာေန

သည့္	ျပည္တြင္းစစ္သည္	အရွိန္အဟုန္ျဖင့္	ပိုမိုက်ယ္ျပန႔္မည့္	အလားလာမ်ားကို	ရႈျမင္ေနရ

ပါသည္။	

		 လြတ္လပ္ေရးႏွင့္အတူ	ေပါက္ဖြားေလာင္ၿမိဳက္လာခဲ့သည့္	ျပည္တြင္းစစ္	(ဝါ)	စစ္ေရး

ပဋိပကၡမ်ားႏွင့္ပတ္သက္ၿပီး	စစ္အုပ္စု၏	ခ်ဥ္းကပ္ေျဖရွင္းရာတြင္	ျပည္တြင္းစစ္	(ဝါ)	စစ္ေရး

ပဋိပကၡမ်ားခ်ဳပ္ၿငိမ္းေရးအထိ	စိတ္ရင္းေစတနာအမွန္ျဖင့္	လုပ္ေဆာင္ခဲ့ပုံမေပၚဘဲ	အဆိုပါ	

ျပည္တြင္းစစ္ကို	အေၾကာင္းျပဳကာ	၎တို႔၏	စစ္အသုံးစရိတ္ျမႇင့္တင္ႏိုင္ေရး၊	၎တို႔၏	အ

က်ိဳးစီးပြားမ်ား	ပိုမိုခိုင္မာေရးႏွင့္	၎တို႔ရရွိထားေသာ	အာဏာအရပ္ရပ္ကို	ဆက္လက္ခ်ဳပ္

ကိုင္ႏိုင္ေရးအတြက္သာ	အသုံးခ်ခ်ဥ္းကပ္ခဲ့ေလသလားဟု	ေမးခြန္းထုတ္မိပါသည္။

	 ၂၀၁၀	ျပည့္ႏွစ္မတိုင္မီကာလကို	ျပသထားသည့္	ေျမပုံအရမူ	ERO	အခ်ိဳ႕ႏွင့္	အပစ္အ

ခတ္ရပ္စဲထားၿပီး	အျခားေသာ	ERO	မ်ားႏွင့္	စစ္ပြဲမ်ား	ျဖစ္ပြားေနသည္ကို	ေတြ႕ရပါသည္။1 

1 BNI-MPM	Dataset,	Monthly	Dashboard	on	Peace	and	Conflict,	https://bit.ly/3VTJNwK	



ဗိုလ္မႈး ႀကီးေစာခ်စ္သူက	 “ဖြံ ႕ ၿဖိဳးတိုးတက္မႈကို	 ကြ်န္ေတာ္တို ႔ 	 စိတ္ဝင္စားတယ္။	
ကိယု့္ေျခေထာကကုိ္	ရပတ္ညခ္်ငတ္ယ။္	ကိယုရ္ပတ္ညဖ္ို႔	ကိယု္မ့ွာ	အားမရွရိင	္ဘယလ္ိ	ု
အားကို 	 သြားယူရမွာလဲ ။ 	 ဒါေတြ 	 ေကာင္းက်ဳိး ၊ 	 ဆိုးက်ဳိးေတာ့ 	 နည္းနည္းပါးပါး 	
စဥ္းစားရမယ္ေလေနာ္။	 ဒီေဒသ	 ဖြံ႕ၿဖိဳးလာရင္	အလုပ္ေတြ	အမ်ားႀကီးရလာမယ္။	
ကိစၥတစ္ခုမွာ	 ေကာင္းက်ဳိး	 ၉၀	 ရာခိုင္ႏႈန္းပါခဲ့ၿပီး	အဆိုး	 ၁၀	 ရာခိုင္ႏႈန္းပါမယ္ဆိုရင္	
ဘယ္ဟာကို	အဓိကထားမလဲ”	

EdkifiHa&;jyóemrsm;udk rajz&Sif;Edkifoa½GU ucsifjynfe,fwGif vufeufudkify#dyu©rsm; &yfweYfEdkif&ef 

jzpfEdkifacs tvGefenf;yg;aMumif;udk rlt& vufcHMuygonf/ odkYaomf tqdkyg EdkifiHa&;jyóemrsm;udk 

rnfuJhodkY ajz&Sif;&rnfenf;/ rnfuJhodk aqG;aEG;jcif; enf;vrf;rsm;u wdkif;&if;om;vufeufudkiftzGJUrsm; 

awmif;qdkaeonhf EdkifiHa&;&ydkifcGihfrsm;twGuf tmrcHcsuftaejzihf ay;Edkifoenf;[laom 

ar;cGef;rsm;onfum; a00g;aeqJjzpfygonf/ 



၂၀၁၀	ျပည့္ႏွစ္အလြန္ကာလ၊	အထူးသျဖင့္	၂၀၁၁	ခုႏွစ္မွ	၂၀၂၀	ျပည့္ႏွစ္အတြင္း	ကာလ

မ်ားသည္	ေ႐ြးေကာက္ခံအစိုးရႏွင့္	ေ႐ြးေကာက္ခံမဟုတ္ေသာ	စစ္အုပ္စုမ်ား	ေပါင္းစပ္အုပ္

ခ်ဳပခ္ဲသ့ညဟု္	ဆုိရမည္ျဖစၿ္ပီး	စစပ္ြဲမ်ားႏငွ့	္ၿငမိ္းခ်မ္းေရးေဆြးေႏြးပြဲမ်ား	အၿပိဳငလ္ြန္းထိုးျဖစ	္

ေပၚခဲ့ပါသည္။	တစ္ႏိုင္ငံလုံးပစ္ခတ္တိုက္ခိုက္မႈရပ္စဲေရးသေဘာတူစာခ်ဳပ္(NCA)ကဲ့သို႔							

ႀကီးမားသည့္	 ၿငိမ္းခ်မ္းေရးအရ	အက်ိဳးျဖစ္ထြန္းမႈမ်ိဳး	ေပၚေပါက္လာခဲ့သည့္တိုင္	ႏွစ္ႏွင့္ခ်ီ

သည့္အထိ	အျပင္းထန္ဆုံးျဖစ္ပြားခဲ့သည့္	 ရခိုင္ျပည္နယ္တဝွမ္းလုံးႏွင့္	 ခ်င္းျပည္နယ္																					

ပလက္ဝေဒသမ်ားအတြင္း	 စစ္ေရးပဋိပကၡမ်ားသည္	သိန္းႏွင့္ခ်ီေသာ	အရပ္သားျပည္သူ

မ်ားကို	စစ္ေဘးဒုကၡသည္အျဖစ္သို႔	တြန္းပို႔ခဲ့ပါသည္။

		 ၂၀၁၃	 ခုႏွစ္ကတည္းက	ေလ့လာေစာင့္ၾကည့္ခဲ့ေသာ	 BNI	 –	 Myanmar	 Peace	

Monitor	၏	မွတ္တမ္းအရ	၂၀၂၁	ခုႏွစ္	စစ္အာဏာမသိမ္းခင္အခ်ိန္အထိ	တိုက္ပြဲျဖစ္ပြား

သည့္ရက္ႏွင့္	ေတြ႕ဆုံေဆြးေႏြးသည့္ရက္အၾကား	ဆက္စပ္မႈအေျခအေနကို	ခ်ဥ္းကပ္ေလ့

လာၾကည့္ရာတြင္	 ေတြ႕ဆုံေဆြးေႏြးမႈတစ္ရက္ျဖစ္တုိင္း	တိုက္ပြဲျဖစ္ပြားမႈ	 ႏွစ္ရက္တိုးလာ	

သည္ကိုေတြ႕ရပါသည္။	ဆိုရေသာ္	ေ႐ြးေကာက္ခံအစိုးရဦးေဆာင္ေသာ	ၿငိမ္းခ်မ္းေရးအရ	

ေတြ႕ဆုံေဆြးေႏြးမႈတစ္ရက္တိုင္းတြင္	စစ္အုပ္စုႏွင့္	ERO	မ်ားအၾကား	တိုက္ပြဲျဖစ္ပြားမႈ	ႏွစ္

ရက္	ပုိမုိျဖစ္ပြားသည္ဟု	အဓိပၸါယ္ရပါသည္။	စစ္အုပ္စုသည္	၎တုိ႔ကုိယ္တုိင္	စိတ္တုိင္းက်	

ေရးဆြဲထားသည့္	 ၂၀၀၈	ခုႏွစ္ဖြဲ႕စည္းပုံအေျခခံဥပေဒကိုကိုင္စြဲကာ	အစိုးရအဖြဲ႕အတြင္းရွိ	



အေရးပါသည့္	ဝန္ႀကီးဌာန	(၃)ခုႏွင့္	လႊတ္ေတာ္(၃)ရပ္အတြင္း	အမတ္ေနရာ	(၂၅)	ရာခိုင္	

ႏႈန္း	ရယူထားသည့တ္ိငု	္ျပညတ္ြင္းၿငမိ္းခ်မ္းေရးလပုင္န္းစဥတ္ြငလ္ည္း	တိကုပ္ြမဲ်ားႏငွ့	္ေတြ႕	

ဆုံေဆြးေႏြးမႈ	မ်ားအၾကား	၎တုိ႔စိတ္တိုင္းက်	ခ်ဥ္းကပ္အသုံးခ်ခဲ့သည္ကို	ေတြ႕ရပါသည္။

	 စစ္အာဏာမသိမ္းခင္	 ေနာက္ဆံုးျပဳလုပ္ခဲ့သည့္	 စတုတၳအႀကိမ္ေျမာက္	 ၂၁	 ရာစု											

ပင္လံုအစည္းအေဝးတြင္	ႏုိင္ငံေတာ္၏	အတုိင္ပင္ခံပုဂၢိဳလ္	ေဒၚေအာင္ဆန္းစုၾကည္က	၂၀၂၀	

ျပည့္ႏွစ္အလြန္	ၿငိမ္းခ်မ္းေရးလုပ္ငန္းစဥ္ဦးတည္ရာကို	ယခုလိုေျပာဆိုခဲ့ပါသည္။

	 	 “၂၀၂၀	အလြန္	 ေရွ႕ဆက္မယ့္ၿငိမ္းခ်မ္းေရးပထမလုပ္ငန္းစဥ္ကေတာ့	အမ်ိဳးသား													

ရင္ၾကားေစ့ေရးနဲ႔	ျပည္တြင္းၿငိမ္းခ်မ္းေရးလုပ္ငန္းစဥ္ႏွစ္ရပ္ကို	ဒြန္တြဲေဖာ္ေဆာင္ျခင္းပဲ	ျဖစ္

ပါတယ္။	ဒုတိယလုပ္ငန္းစဥ္ကေတာ့	ဒီမိုကေရစီအသြင္	ကူးေျပာင္းေရးနဲ႔	 ဖက္ဒရယ္ျပည္		

ေထာင္စုတည္ေဆာက္ေရးလုပ္ငန္းစဥ္	 ႏွစ္ရပ္ကို	 ပူးတြဲေဖာ္ေဆာင္ျခင္းပဲျဖစ္ပါတယ္။	

တတိယလုပ္ငန္းစဥ္ကေတာ့	ပထမလုပ္ငန္းစဥ္နဲ႔	ဒုတိယလုပ္ငန္းစဥ္ေတြကေန	ထြက္ေပၚ

လာတဲ့	သေဘာတူညီခ်က္ေတြကို	အေျခခံၿပီး	ဖြဲ႕စည္းပုံအေျခခံဥပေဒျပင္ဆင္ေရးလုပ္ငန္း

စဥ္ကို	အေကာင္အထည္ေဖာ္ၾကရမွာျဖစ္ပါတယ္”။2  

	 အထက္ပါေျပာစကားေကာက္ႏႈတ္ခ်က္တြင္	 “ဖြဲ႕စည္းပုံအေျခခံဥပေဒျပင္ဆင္ေရး								

လုပ္ငန္းစဥ္”	သည္	စစ္အုပ္စုအတြက္	အထိတ္တလန႔္ျဖစ္ေစေသာ	စကားစုတစ္ရပ္	ျဖစ္ေန			

ႏိုင္ၿပီး	၎တို႔ကုိယ္တိုင္	စိတ္တုိင္းက်ေရးဆြဲထားေသာ	၂၀၀၈	ခုႏွစ္ဖြဲ႕စည္းပုံအေျခခံဥပေဒ

ကို	အမ်ိဳးသားရင္ၾကားေစ့ေရး၊	 ျပည္တြင္းၿငိမ္းခ်မ္းေရး၊	 ဒီမိုကေရစီအသြင္ကူး	 ေျပာင္းေရး							

ႏွင့္	 ဖက္ဒရယ္ျပည္ေထာင္စုတည္ေဆာက္ေရးဆိုသည့္	 လုပ္ငန္းစဥ္မ်ားမွ	 ရရွိလာမည့္									

သေဘာတူညီခ်က္မ်ားျဖင့္	 ျပင္ဆင္မည့္	အရပ္သားအစိုးရ၏	အစီအစဥ္သည္	 စစ္အုပ္စု							

အတြက္	ႀကိဳတင္တြက္ဆႏုိင္ရန္	ခက္ခဲေပလိမ့္မည္။	၂၀၁၁	ခုႏွစ္ကစၿပီး	ေဖာက္လုပ္ခဲ့ေသာ	

ၿငိမ္းခ်မ္းေရးလုပ္ငန္းစဥ္သည္	၎တို ႔၏	အာဏာေဝစုမ်ားႏွင့္	 အက်ိဳးစီးပြားမ်ားအေပၚ											

သက္ေရာက္လာမည့္အေရးသည္	စစ္အုပ္စုအတြက္	စိန္ေခၚမႈတစ္ရပ္	ျဖစ္လာခဲ့ပါသည္။

	 ထို႔ေၾကာင့္သာ	၂၀၂၀	 ျပည့္ႏွစ္အေထြေထြေ႐ြးေကာက္ပြဲ	ရလဒ္မ်ားကို	အသိအမွတ္	

မျပဳႏုိင္ဘ	ဲ“မစဲာရင္း	မွားယြင္းမႈ”	၊	“မ	ဲမသမာမႈ”	ရိွႏုိင္သည္ဟု	ယုိးစြပ္ကာ	၁၉၆၂	စစ္အာဏာ

သိမ္းမႈကဲ့သုိ႔	စစ္အာဏာသိမ္းရန္	ႀကိဳးပမ္းလာျခင္းျဖစ္သည္။	သုိ႔ေသာ္	စစ္အုပ္စုသည္	၁၉၅၈	

ခုႏစွက္	ဝနႀ္ကီးခ်ဳပဦ္းႏမု	ွဗိလုခ္်ဳပ္ေနဝင္းထံ	အာဏာလႊအဲပသ္ကဲသ့ို႔	ပုမံွား႐ိကုခ္ဲ့ေသးသည။္	

သုိ႔ေသာ္	မည္သည့္စစ္အာဏာသိမ္းမႈျဖစ္စဥ္ႏွင့္မွ်	မတူညီသည္ကမူ	စစ္အုပ္စုသည္	၎တုိ႔	

ကိုယ္တိုင္	ေရးဆြဲထားသည့္	၂၀၀၈	ခုႏွစ္ဖြဲ႕စည္းပုံအေျခခံဥပေဒကို	ခ်ိဳးေဖာက္ၿပီး	လိုသလို

2 ၂၁	ရာစု	ပင္လုံလားရာ	၊	https://mmpeacemonitor.org/314596/၂၁-ရာစု-ပင္လုံလားရာ/



အဓိပၸါယ္ေကာက္ယူကာ	 ၂၀၂၁	 ခုႏွစ္	 ေဖေဖာ္ဝါရီ	 ၁	 ရက္တြင္	 စစ္အာဏာသိမ္းခဲ့ျခင္း												

ျဖစ္သည္။

	 စစ္အာဏာသိမ္းမႈႏွင့္အတူ	ေနာက္ဆက္တြဲအက်ိဳးသက္ေရာက္မႈအျဖစ္	လူထုအုံႂကြ

မႈမ်ားသည္	စစ္အာဏာသိမ္း	ရန္ႀကိဳးပမ္းေနသည့္	၂၂	လအတြင္း	ဆက္လက္ျဖစ္ေပၚေန	

သကဲ့သုိ႔	အာဏာသိမ္းစစ္အုပ္စုအား	 ခုခံေတာ္လွန္စစ္ဆင္	 ႏႊဲေနၾကေသာ	 ၿမိဳ႕ျပေဒသအ										

လိုက္	 ျပည္သူ႔ကာကြယ္ေရးတပ္ဖြဲ႕(PDF-LDF)	 မ်ားသည္	 ရာႏွင့္ခ်ီသည္အထိ	ထြက္ေပၚ

လာခဲ့သည္။	အထက္တြင္ေဖာ္ျပထားေသာ	 စစ္ပြဲဧရိယာအေျချပေျမပုံကို	 ေလ့လာၾကည့္

ပါက	စစ္အာဏာသိမ္းကာလအတြင္း	 ျပည္တြင္းစစ္	 (ဝါ)	 စစ္ေရးပဋိပကၡသည္	 ပုိမုိက်ယ္									

ျပန္႔လာသကဲ့သို႔	အရွိန္အဟုန္	ျပင္းထန္လာသည္ကို	ေတြ႕ရပါလိမ့္မည္။

	 စစ္အုပ္စုသည္	ၿငိမ္းခ်မ္းေရးလုပ္ငန္းစဥ္ကုိ	ဖ်က္ဆီးႏုိင္သကဲသုိ့႔	အပစ္အခတ္ရပ္စသဲ	

ေဘာတညူမီႈမ်ားကိ	ုအဟန႔	္အတားမရွ	ိခ်ိဳးေဖာက္ႏိငုစ္ြမ္းရွိေနပါသည။္	အလားတ	ူ၎တို႔၏	

အာဏာႏွင့္	အက်ိဳးစီးပြားကုိ	 ထိခိုက္လာႏိုင္ပါက	 စစ္အာဏာသိမ္းမႈကို	အႀကိမ္ႀကိမ္ျပဳ								

လုပ္ႏိုင္စြမ္းလည္း	 ရွိေနပါသည္။	ထာဝရၿငိမ္းခ်မ္းေရး၊	 ေတြ႕ဆုံေဆြးေႏြးေရး၊	 ဒီမိုကေရစီ	

အ	ေရး၊	ဖက္ဒရယ္ျပည္ေထာင္စုတည္ေဆာက္ေရး၊	ေ႐ြးေကာက္ပြဲ	စေသာ	စကားရပ္မ်ား

သည္	စစ္အုပ္စုအတြက္	အၾကပ္အတည္းတစ္ခုမွ	ထြက္ေပါက္ရွာခ်ိန္တြင္သာ	ဆႏၵမပါေသာ	

ဟန္ျပအသုံးအႏႈန္းမ်ား	ျဖစ္ပါသည္။

	 ထို႔ေၾကာင့္	 စစ္အုပ္စု	 ဦးေဆာင္ေသာ	 ၿငိမ္းခ်မ္းေရးေဆြးေႏြးပြဲမ်ားသည္	စစ္အာဏာ		

ရွင္စနစ္	အဓြန႔္ရွည္	တည္တံ့ေစေရးအတြက္	အသုံးခ်ခံသက္သက္	ျဖစ္ေနသလားဟု	ေမး								

ခြန္းထုတ္မိျခင္း	ျဖစ္သည္။

စစ္တပ္ဦး	ေဆာင္သည့္	ေဆြးေႏြးပြဲမ်ားမွ	
ၿငိမ္းခ်မ္းေရး	ရႏိုင္၊	မရႏိုင္	

	 ဆယ္စုႏွစ္ေပါင္း	(၇)ခုေက်ာ္အထိ	ျပည္တြင္းစစ္ပြဲမ်ား	ျဖစ္တည္ေလာင္ၿမိဳက္ေနျခင္း	

ေၾကာင့္သာ	စစ္အုပ္စုသည္	၎တို႔၏	အေရးပါမႈကို	ျပသခြင့္ရေနသည္ဟု	ျမန္မာႏိုင္ငံလုံး

ဆိုင္ရာ	ေက်ာင္းသားမ်ားဒီမိုကရက္တစ္တပ္ဦး	(ABSD	F)	မွ	ဗဟိုဦးေဆာင္ေကာ္မတီဝင္	

ရဲေဘာ္မိဆူးပြင့္က	ယုံၾကည္ေနပါသည္။	တန္းတူအခြင့္အေရးရရွိေရးႏွင့္	ကိုယ္ပိုင္ျပဌာန္း	

ခြင့္ကို	အာမခံခ်က္ရွိသည့္	ဖက္ဒရယ္ဒီမိုကေရစီျပည္ေထာင္စု	တည္ေဆာက္ေရးအတြက္	



တိုင္းရင္းသား	လက္နက္ကိုင္ေတာ္လွန္ေရးအဖြဲ႕(ERO)မ်ား၏	ေတာ္လွန္တိုက္ပြဲဝင္မႈမ်ား

ကို	အၾကမ္းဖက္လႈပ္ရွားမႈႀကီးအျဖစ္	စစ္အုပ္စုက	ပုံေဖာ္ခဲ့သည္။	ႏွစ္ဖက္	အပစ္အခတ္ရပ္

စဲေရး	 ျပဳလုပ္ျခင္း၊	စီးပြားေရးအရ	လုပ္ပိုင္ခြင့္မ်ားေပးအပ္ျခင္းတို႔ထက္	ပိုမိုလုပ္ေဆာင္ႏိုင္										

ျခင္းမရွသိည့	္ေတြ႕ဆံုေဆြးေႏြးညႇိႏႈငိ္းမႈမ်ားသည	္ႏိငုင္ံေရးေဆြးေႏြးပြ၊ဲ	ၿငမိ္းခ်မ္းေရး	ေဆြးေႏြး

ပြဲဟုပင္	နာမည္မတပ္ႏိုင္ေၾကာင္း	ရဲေဘာ္မိဆူးပြင့္က	ဆိုပါသည္။3   

	 BNI-Myanmar	Peace	Monitor	မွ	ျပင္ဆင္ထားေသာ	ယခုစာတမ္းအတြက္	ပထမ

ဆုံးေမးခြန္းျဖစ္သည့္	 “စစ္တပ္ဦးေဆာင္တဲ့	 ၿငိမ္းခ်မ္းေရးေဆြးေႏြးပြဲေတြက	 ျမန္မာျပည္														

ၿငိမ္းခ်မ္းေရးကို	အမွန္တကယ္ရရွိႏိုင္ပါသလား”	ေမးခြန္းကို	“မရရွိႏိုင္”	ဟု	ေျဖဆိုသူ	၈	ဦး

ရွိခဲ့ၿပီး	အေျဖမေပးလိုသူ	၃	ဦးရိွခဲ့ပါသည္။	“ရႏိုင္သည္”ဟု	ေျဖဆိုသူ	တစ္ဦးမွ်မရွိခဲ့ပါ။	ေမး

ခြန္းအတြက္	တိုက္႐ိုက္ေျဖဆိုခဲ့ျခင္း	မဟုတ္ေသာ	ပအိုဝ္းတိုင္းရင္းေခါင္းေဆာင္လည္းျဖစ္												

ၿငိမ္းခ်မ္းေရးလုပ္ငန္းစဥ္ဦးေဆာင္အဖြဲ႕(PPST)	 ဦးေဆာင္မႈေကာ္မတီအဖြဲ႕ဝင္	 ဗုိလ္မႉးႀကီး	

ခြန္ဥကၠာသည္ပင္	ရႏိုင္သည္ဟု	ယတိျပတ္မဆိုႏိုင္ခဲ့ေပ။	သူက	စစ္တပ္စစ္စစ္ႏွင့္	စစ္ယူနီ		

ေဖာင္းခြၽတ္	စစ္အုပ္စုတို႔အၾကား	ယခုလို	ႏႈိင္းယွဥ္သုံးသပ္ျပပါသည္။

‘‘စစ္တပ္ဦးေဆာင္တဲ့	ၿငိမ္းခ်မ္းေရးေဆြးေႏြးပြဲေတြက	ျမန္မာျပည္ၿငိမ္းခ်မ္းေရးကို	

အမွန္တကယ္	ရရွိႏိုင္ပါသလား’’	အတြက္	အေျဖမ်ား

3 Interviews	(9)	၊	ABSDF	ဗဟိုေကာ္မတီဝင္	ရဲေဘာ္မိဆူးပြင့္ႏွင့္	စာတမ္းအတြက္	အေမးအေျဖ၊	BNI-MPM



	 “စစ္တပ္အစစ္ကေတာ့	 ႏိုင္ငံေရးေဆြးေႏြးပြဲ	လုပ္ခြင့္မေပးဘူး၊	လုပ္လည္း	 မႀကိဳက္

ဘူး။	သို႔ေသာ္	အသြင္ေျပာင္းလာတဲ့	ဦးသိန္းစိန္ေခတ္မွာ	စစ္တပ္ကလူေတြပါပဲ။	ဒါေပမယ့္																

အၿငိမ္းစားဆုိတဲ့	 နာမည္ေအာက္မွာ	 ေဆြးေႏြးပြဲေတြက	တစ္စုံတစ္ရာေအာင္ျမင္တယ္လို႔									

ေျပာႏိုင္ပါတယ္”	။	4

	 ၿငမိ္းခ်မ္းေရးေဆြးေႏြးပြမဲ်ားတြင	္ကိယုတ္ိငုပ္ါဝငခ္ဲသ့ည့	္အေတြ႕အႀကဳရံွသိ	ူအမ်ိဳးသမီး

အဖြဲ႕ခ်ဳပ္	(ျမန္မာႏိုင္ငံ)	(WLB)	အတြင္းေရးမႉး	ေနာ္ဆဲဆဲကေတာ့	ၿငိမ္းခ်မ္းေရးေဆြးေႏြးပြဲ	

ျဖစ္ေစ၊	 ႏိုင္ငံေရးေဆြးေႏြးပြဲျဖစ္ေစ	 စစ္အုပ္စုကို	 ဦးေဆာင္ခြင့္၊	 စစ္အုပ္စုပါဝင္ခြင့္ကိုပင္																

မေပးသင့္၊	မရိွသင့္ေတာ့ေၾကာင္း	ေျပာပါသည္။	စစ္အုပ္စုသည္	သဘာတူညီခ်က္မ်ား၊	ကတိ

ကဝတ္မ်ား	 ေပးခဲ့သည့္တိုင္	၎တို ႔ကိုယ္တိုင္	 ျပန္လည္ခ်ိဳးေဖာက္ခဲ့သည္ဟု	သူမက																		

ဆိုပါသည္။	

	 “စစ္တပ္ဆိုတာက	အရပ္သားအစိုးရေအာက္မွာပဲ	ကာကြယ္ေရးလုံၿခဳံေရးအတြက္														

ကာကြယ္ေပးရမယ့္	တာဝန္ပဲရွိ	တယ္။	ႏိုင္ငံေရးမွာ	လုံးဝပါဝင္ခြင့္မရွိရဘူး။	ဦးေဆာင္မႈေန

ရာမွာလည္း	 မရွိသင့္ဘူး။	က်မတို႔ႏိုင္ငံမွာက	အဲ့ဒီဦးေဆာင္မႈေနရာကို	 ေပးကတည္းက													

ကိုမွားတယ္။	ဘယ္လိုပဲၿငိမ္းခ်မ္းေရးေခၚေခၚ	 ၿငိမ္းခ်မ္းေရး	တည္ေဆာက္တယ္ေျပာေျပာ	

သူတုိ႔က	 သူတုိ႔အာဏာတည္ၿမဲေရးအတြက္ကုိပဲ	အၿမဲတမ္း	အေပးအယူနဲ႔	 မွ်ားေခၚမယ္။										

ၿပီးရင္	တိုက္မယ္။	(သူတို႔)အားနည္းသြားရင္	ျပန္ေခၚမယ္”ဟု	ေနာ္ဆဲဆဲက	ေျပာပါသည္။5 

	 ကရင္အမ်ိဳးသားအစည္းအ႐ုံး(KNU)သည္	ဦးသိန္းစိန္အစိုးရလက္ထက္	NCA	လက္

မွတ္ေရးထိုးခဲ့သည့္	ERO	(၈)ဖြဲ႕	တြင္	အင္အားအေတာင့္တင္းဆုံး	ျဖစ္သည္။	၁၉၄၈	ခုႏွစ္

ကတည္းက	စတင္ဖြဲ႕စည္းခဲ့သည့္	တုိင္းရင္းသားလက္နက္ကုိင္ေတာ္လွန္ေရးအဖြဲ႕အစည္း	

ျဖစ္သည့္အတြက္	ျမန္မာ့ႏိုင္ငံေရးျဖစ္စဥ္၊	ျမန္မာ့ၿငိမ္းခ်မ္းေရးလုပ္ငန္းစဥ္အတြင္း	စစ္အုပ္စု	

၏	 ျပဳမူလုပ္ေဆာင္မ်ား၊	 ခ်ဥ္းကပ္မ်ားကိုအေပၚ	အေတြ႕အႀကဳံမ်ားစြာရွိႏွင့္ေနၿပီျဖစ္သည္။		

စစအ္ပုစ္၏ု	သေဘာတညူခီ်ကမ္်ားအေပၚ	ခ်ိဳးေဖာကမ္ႈမ်ား၊	ကတကိဝတမ္်ားကုိ	မလိကုန္ာ

သည့္	လုပ္ရပ္ေပါင္းမ်ားစြာရွိေနသည္	ဟု	KNU	ေျပာခြင့္ရသူ	ပဒိုေစာေတာနီးက	ေျပာျပပါ

သည္။	စစ္အုပ္စုသည္	ကတိမတည္သည့္အျပင္	KNU	နယ္ေျမအတြင္းစစ္တပ္မ်ားေစလႊတ္	

ကာ	တိုက္ပြဲမျဖစ္	ျဖစ္ေအာင္ဖန္တီးေနသည့္	လကၡဏာမ်ား	ရွိခဲ့သည္သည္ဟုဆိုပါသည္။	

	 “ကိုယ္က်င့္သိကၡာလည္း	 မရွိ၊	ကတိလည္း	 မတည္ေတာ့	 ၿငိမ္းခ်မ္းေရးျဖစ္စဥ္က																	

တကယ္ကို	ကိုး႐ိုးကားယား	ျဖစ္ေစတယ္။	အာဏာသိမ္းမယ့္အေျခအေနထိ	လုပ္ေနတာ၊	

4	Interviews	(3)	၊	ဗိုလ္မႉးႀကီးခြန္ဥကၠာႏွင့္	စာတမ္းအတြက္	အေမးအေျဖ၊	BNI-MPM	

5 Interviews	(5)	၊	အမ်ိဳးသမီးအဖြဲ႕ခ်ဳပ္(ျမန္မာႏိုင္ငံ)	အတြင္းေရးမႉး	ေနာ္ဆဲဆဲႏွင့္	စာတမ္းအတြက္	အေမး
အေျဖ	၊	BNI-MPM



အဲ့ဒါ	က်ေနာ္တို႔လည္း	တားေသးတယ္။	တားလို႔မွ	မရတာ။	သူတို႔	ဇြတ္လုပ္တာပဲ။	အာဏာ

သိမ္းၿပီးတဲ့ေနာက္မွာ	က်ေနာ္တုိ႔	 ၿငိမ္းခ်မ္းေရးျဖစ္စဥ္က	 သူတို႔က	ဆက္လုပ္လုိ႔	 ရေသး								

တယ္ဆိုၿပီး	ေလွ်ာက္ၿပီးလုပ္ေနတာ။	က်ေနာ္တို႔	ဘယ္လိုမွ	လက္ခံလို႔မရဘူး။	စစ္တပ္က	

တကယ့္အေရးပါတဲ့ကိစၥတစ္ခုကို	တခ်ိန္တုန္းကေတာ့	က်ေနာ္တို႔လက္ခံတယ္။	ဘယ္လိုပဲ	

ျဖစ္ျဖစ	္အားလုံးေျပလည္ေအာငဆ္ိၿုပီးေတာ	့က်ေနာတ္ို႔	ႀကိဳးစားတယ။္	ဒါေပမဲ	့လုံးဝအဆင	္

မေျပဘူးလို႔	သိလာတဲ့အခါမွာ	စစ္တပ္ပါတဲ့	ၿငိမ္းခ်မ္းေရးကို	က်ေနာ္တို႔	ဘယ္လိုမွ	လက္ခံ

လို႔	မရဘူးဆိုတာေတာ့	ရွင္းသြားတယ္”။6  

	 တိုင္းရင္းသားအေရး	ေလ့လာသုံးသပ္သူ	ေဒါက္တာပညာမြန္ကလည္း	ယခင္စစ္အုပ္

စုေရာ	လကရ္ွစိစအ္ာဏာသမိ္း	စစ္ေကာငစ္ီေရာ	ဦးေဆာင္ျပဳလုပ္ေနသည့	္ေတြ႕ဆံုေဆြးေႏြး									

ေရးျဖစ္စဥ္မ်ားသည္	 ၿငိမ္းခ်မ္းေရးလမ္းေၾကာင္းဆီ	 ဦးတည္မေနသည့္အတြက္	အနာဂတ္		

ဖက္ဒရယ္ဒီမိုကေရစီႏိုင္ငံ	 ထူေထာင္ေရးအထိ	 မေရာက္ရွိႏိုင္ေၾကာင္း	သုံးသပ္သည္။	

အာဏာသိမ္းစစ္ေခါင္းေဆာင္	ဗိုလ္ခ်ဳပ္မႉးႀကီး	မင္းေအာင္လႈိင္၏	စကားကို	ေထာက္ျပကာ	

“၂၀၀၈	ဖြဲ႕စည္းပုံကလည္း	အကုန္လုံးက	သူတို႔မျပင္ဘူး။	ကြၽန္ေတာ္ထင္တာက	သင့္ေတာ္

သေလာက္ပဲ	သူတို႔	ျပင္မယ္”ဟု	ေဒါက္တာ	ပညာမြန္က	ရႈျမင္ပါသည္။

	 ယခုအခါ	ႏွစ္ေပါင္း	(၇၀)ေက်ာ္	အျမစ္တြယ္ေတာက္ေလာင္ေနသည့္	ျပည္တြင္းစစ္	အ

ရွိန္သည္	၂၀၂၁	ခုႏွစ္	စစ္အာဏာသိမ္းမႈကို	အေၾကာင္းျပဳၿပီး	မူလ	ERO	မ်ားအျပင္	CRPH၊	

NUG	၊	PDF	–	LDF	ႏွင့္	ေႏြဦးေတာ္လွန္ေရးအင္အားစု	အသစ္မ်ား၊	ဇာတ္ေကာင္အသစ္မ်ား	

ေပၚထြက္လာသည့္အတြက္	ျမန္မာ့ႏိုင္ငံေရးျပႆနာ၊	ျမန္မာ့ၿငိမ္းခ်မ္းေရးျဖစ္စဥ္ကို	အေျဖ

ရွာခ်ဥ္းကပ္ရာတြင္	 သက္ဆိုင္ရာအဖြဲ႕အစည္းမ်ား	 အားလံုးပါဝင္ႏိုင္ေရးသည္အလြန္																	

အေရးႀကီးသည္ဟု	ဆိုပါသည္။	ေဒါက္တာပညာမြန္က	ယခုလိုလည္း	ေျပာပါသည္။

	 “ျမန္မာႏိုင္ငံရဲ႕	လက္နက္ကိုင္ပဋိပကၡမွာ	သူတို႔က	Actor	အသစ္	ျဖစ္လာတယ္။	ျဖစ္

လာတဲ့အခါက်ေတာ့	ႏိုင္ငံေရး	ျပႆနာေရာ၊	စစ္ေရးျပသနာေရာ	သူတို႔လည္း	အေရးႀကီး

တယ္။	Actor	အသစ္ေတြကုိ	ႏုိင္ငံေရးေဆြးေႏြးပြလုဲပ္တဲအ့ခါမွာ	ဥေပကၡာျပဳလုိ႔	မရဘူး၊	ပါ၀င္

ဖို႔လိုတယ္။	ျမန္မာႏိုင္ငံရဲ႕ျပႆနာကို	ေျဖရွင္းဖို႔အတြက္	ၿငိမ္းခ်မ္းဖို႔အတြက္	အားလုံးပါ၀င္ဖို႔	

လုိတယ္။	ႏုိင္ငံတကာအဖြဲ႕အစည္းေတြေရာ၊	SAC	ေရာ	ဘက္စံုေပါ့ေနာ္၊	စဥ္းစားဖုိ႔လုိတယ္။	

အကယ္၍	အဲဒီလုိမသြားဘူးဆိုရင္	ေတာ့	ကြၽန္ေတာ္တို႔ႏိုင္ငံက	လြယ္လြယ္ေလးနဲ႔	ၿငိမ္းခ်မ္း

ဖို႔ကေတာ့	မျဖစ္လာႏိုင္ဘူး”။7 

6 Interviews	(6)	ကရင္အမ်ိဳးသားအစည္းအ႐ုံး	ေျပာခြင့္ရသူ	ပဒိုေစာေတာနီးႏွင့္	စာတမ္းအတြက္	အေမး
အေျဖ	၊	BNI	-	MPM
7 Interviews	(1)	တိုင္းရင္းသားအေရး	ေလ့လာသုံးသပ္သူ	ေဒါက္တာပညာမြန္ႏွင့္	စာတမ္းအတြက္	အေမး
အေျဖ	၊	BNI	-	MPM



	 ၂၀၂၂	ခုႏွစ္	ဧၿပီလ	၂၂	ရက္၊	အာဏာသိမ္းစစ္ေခါင္းေဆာင္၏	ၿငိမ္းခ်မ္းေရးဖိတ္ေခၚ

မႈကုိ	ကခ်င္လြတ္လပ္ေရးတပ္မ	ေတာ္	(KIO/KIA)ႏွင့္	ကရင္နီအမ်ိဳးသားတုိးတက္ေရးပါတီ	

(KNPP/KA)တုိ႔သည္	ေမ	လ	၅	ရက္တြင္လည္းေကာင္း၊	ခ်င္းအမ်ိဳးသားတပ္ဦး	(CNF)သည္	

ေမလ	၆	ရက္တြင္လည္းေကာင္း၊	ျမန္မာႏိုင္ငံလုံးဆိုင္ရာ	ေက်ာင္းသားမ်ား	ဒီမိုကရက္တစ္

တပ္ဦး	(ABSDF)	သည္	ေမလ	၈	ရက္တြင္ေကာင္း၊	ကရင္အမ်ိဳးသား	အစည္းအ႐ုံး	(KNU/

KNLA)	သည္	ေမလ	၉	 ရက္တြင္လည္းေကာင္း	အသီးသီးသေဘာထား	 ထုတ္ျပန္ကာ													

အေၾကာင္းျပခ်က္	ကိုယ္စီႏွင့္	စစ္ေခါင္းေဆာင္၏	ၿငိမ္းခ်မ္းေရးဖိတ္ေခၚမႈကို	ျငင္းပယ္ခဲ့ၾက

ပါသည္။	ေျမာက္ပိုင္းညီေနာင္သုံးဖြဲ႕ျဖစ္သည့္	ကိုးကန႔္တပ္ဖြဲ႕	(MNDAA)	၊	တအာင္းအမ်ိဳး

သားလြတ္ေျမာက္ေရးတပ္ဦး	(TN-LA)၊	ရကၡိဳင့္တပ္ေတာ္	(ULA/AA)တို႔သည္လည္း	တစ္

ဖြဲ႕	ခ်င္းစီ	တက္ေရာက္မည္မဟုတ္ဘဲ	 ျပည္ေထာင္စု	ႏိုင္ငံေရးေဆြးေႏြးညႇိႏႈိင္းေရး	ေကာ္

မတီ	(FPNCC)	ဆံုးျဖတ္ခ်က္ျဖင့္သာ	သြားမည္ဟု	သတင္းမီဒီယာမွတဆင့္	တုန႔ျ္ပန္ခ့ဲသည္။8  

	 “ၿငမိ္းခ်မ္းေရးလို႔	မယဆူတဲအ့တြက္ေၾကာင့	္ကြၽန္ေတာတ္ို႔	KIO	အေနနဲ႔	အဒဲ	ီေဆြးေႏြး

ပြဲ	 မတက္ဘူး”	ဟု	ကခ်င္လြတ္လပ္ေရးတပ္မေတာ္(KIO/KIA)	 ေျပာခြင့္ရသူ	 ဗိုလ္မႉးႀကီး									

ေနာ္ဘူက	ေျပာပါသည္။	9 

	 ေႏြဦးေတာ္လွန္ေရး၏	ဦးေဆာင္အင္အားစုတစ္ခုျဖစ္ေသာ	NUCC	အစုအဖြဲ႕ဝင္	လူ႔								

ေဘာင္သစ္ဒီမိုကရက္တစ္ပါတီ	 (DPNS)	တြဲဖက္အတြင္းေရးမႉး	 ေဒၚႏွင္းႏွင္းေမႊးကေတာ	့									

စစ္အုပ္စုသည္	တကယ္တမ္းသာ	 ၿငိမ္းခ်မ္းေရးအစစ္အမွန္ကုိလုိခ်င္ခဲ့ပါက	 ျမန္မာႏုိင္ငံ											

အတြင္း	ျပည္တြင္းစစ္သည္	ယခုကဲ့သုိ႔	ရွည္ၾကာေနမည္မဟုတ္ေၾကာင္း	ရႈျမင္ထားပါသည္။	

ထို႔အျပင	္လက္နက္အားကိုးျဖင့	္အၾကမ္းဖကလ္ပုရ္ပမ္်ား	ျပဳမကူာ	စစအ္ာဏာသမိ္းႏိငု္ေရး

အတြက္	 ႀကိဳးပမ္းေနမည္မဟုတ္ေၾကာင္း	 သူမက	 ယူဆထားပါသည္။	 စစ္အာဏာသိမ္း

ကာလအတြင္း	ဗိုလ္ခ်ဳပ္မႉးႀကီးမင္းေအာင္လႈိင္၏	ၿငိမ္းခ်မ္းေရးဖိတ္ေခၚမႈသည္လည္း	ႏိုင္ငံ

တကာအျမင္ေကာင္းေစရန္ႏငွ့	္တစ္ႏိငုင္လံုံးအတိငု္းအတာျဖင့	္ရငဆုိ္ငႀ္ကဳံေတြ႕ေနရေသာ	

ခုခံေတာ္လွန္စစ္မ်က္ႏွာမ်ားအား	ေလ်ာ့ခ်လို၍သာျဖစ္ႏိုင္ေၾကာင္း	ေဒၚႏွင္းႏွင္းေမႊးက	ဆို

ပါသည္။

8	ၿငိမ္းခ်မ္းေရးတံဆိပ္ကပ္	သပ္လ်ိဳေသြးခြဲေရးဗ်ဴဟာ	အလုပ္ျဖစ္ႏိုင္သလား၊	အပတ္စဥ္သတင္းသုံးသပ္ခ်က္၊	
အမွတ္စဥ္-၅၃	၊	ေမလ၊	၂၀၂၂	၊		BNI	–	MPM၊	https://bit.ly/3UD5mk4	
9	Interviews	(7)	ကခ်င္လြတ္လပ္ေရးတပ္မေတာ္	ေျပာခြင့္ရသူ	ဗိုလ္မႉးႀကီးေနာ္ဘူႏွင့္	စာတမ္းအတြက္	အေ
မးအေျဖ၊	BNI	-	MPM



	 “အဒဲီႏစွခ္်က္ေၾကာင့	္သတူို႔	ၿငမိ္းခ်မ္းေရးဆြဲေႏြးပြဲေတြကုိ	ေခၚေနတာ။	အဓကိကေတာ	့

အတုအေယာင္ၿငိမ္းခ်မ္းေရးေဆြးေႏြးပြဲေတြျဖစ္တယ္လို႔	က်မက	ျမင္ပါတယ္ရွင့္။		တကယ္	

ေတာ့	သူတို႔ေခၚတဲ့	ၿငိမ္းခ်မ္းေရးေဆြးေႏြးပြဲေတြက	တကယ္တမ္းၿငိမ္းခ်မ္းေရးကို	ရလာႏိုင္

မယ္လို႔	ေမွ်ာ္လင့္စရာအေၾကာင္း	မရွိပါဘူးရွင့္”။	10 

 

	 ေဖာ္ျပပါ	 Graphic	 Chart	တြင္	 ပါဝင္ေသာ	တိုက္ပြဲျဖစ္ပြားမႈႏွင့္	 ေတြ႕ဆုံေဆြးေႏြးမႈ								

ဆိုင္ရာ	ကိန္းဂဏန္းမ်ားသည္	BNI-Myanmar	 Peace	Monitor	၏	မူရင္းေဒတာမ်ားႏွင့္									

လစဥ္ထုတ္ျဖန႔္ၿပီးျဖစ္ေသာ	 ၿငိမ္းခ်မ္းေရးႏွင့္	 ပဋိပကၡဆိုင္ရာ	သင္ပုန္းမ်ားမွ	ရယူထားျခင္း					

ျဖစ္သည္။	11

10	Interviews	(8)	လူ႔ေဘာင္သစ္ဒီမိုကရက္တစ္ပါတီ	တြဲဖက္အတြင္းေရးမႉး	ေဒၚႏွင္းႏွင္းေမႊးႏွင့္	စာတမ္း

				အတြက္	အေမးအေျဖ	၊	BNI	-	MPM
11	BNI-MPM	Dataset,	Monthly	Dashboard	on	Peace	and	Conflict,	https://bit.ly/3VTJNwK



	 တိကုပ္ြဲျဖစပ္ြားသည့	္ရကအ္မ်ားဆုံး	ရွခိဲသ့ည့	္ခုႏစွမ္်ားကုိ	ေလ့လာၾကည့ပ္ါက	၂၀၁၂	

ခုႏွစ္	 စစ္အာဏာမသိမ္းခင္ကာလအတြင္း	 ၂၀၁၅	 ခုႏွစ္သည္	တိုက္ပြဲျဖစ္ပြားသည့္ရက္											

ေပါင္းႏွင့္	ေတြ႕ဆုံေဆြးေႏြးမႈဆုိင္ရာ	ကိန္းဂဏန္းမ်ား	သိသာစြာ	ကြာဟေနသည္ကို	ေတြ႕	

ႏိုင္ပါသည္။	ထုိကာလသည္	NCA	လက္မွတ္ေရးထိုးႏိုင္ေရးအတြက္	ဦးသိန္းစိန္	အစိုးရႏွင့္	

စစ္အုပ္စု(စစ္တပ္)အၾကား	လြန္ဆြဲေနသည့္အခ်ိန္ျဖစ္ၿပီး	ERO	မ်ား၏	အားလုံးပါဝင္လက္

မွတ္ထိုးႏိုင္ေရးမူကို	သပ္လ်ိဳေသြးခြဲေရးနည္းဗ်ဴဟာ	အသုံးျပဳေနသည့္အခ်ိန္	 ျဖစ္ပါသည္။	

အဆံုးသတ္တြင္	 ERO	 မ်ား၏	တပ္ဦးစုဖြဲ႕မႈဟု	 ဆုိႏိုင္ေသာ	ညီၫြတ္ေသာတိုင္းရင္းသား												

လူမ်ိဳးမ်ားဖက္ဒရယ္ေကာင္စီ	 (UNFC)	အတြင္း	 	NCA	လက္မွတ္ေရးထိုးမည့္	EROs	ႏွင့္	

အားလုံးပါဝင္ေရးမကူိ	ုဆြကဲိငုရ္ပတ္ညက္ာ	လက္မတွမ္ထိုးသည့	္EROs	ဟ၍ူ	ကြအဲက္သြား

ခဲ့ရသည္။	ၿငိမ္းခ်မ္းေရးအတြက္	အားသြန္ခြန္စိုက္ေဆာင္႐ြက္ေနသည့္အခ်ိန္တြင္	စစ္ပြဲမ်ား

ကို	ျပန္လည္ဦးတည္သြားခဲ့ၿပီး	ျပည္တြင္းစစ္အရွိန္	ျမင့္တက္ေစခဲ့သည္။

	 ဒုတိယေျမာက္	စစ္ပြဲအရွိန္အျမင့္ဆုံးကာလျဖစ္သည့္	၂၀၁၉	ခုႏွစ္တြင္ေတာ့	စစ္အုပ္

စု(စစ္တပ္)သည္	NLD	ဦး	ေဆာင္ေသာ	အစိုးရအဖြဲ႕ႏွင့္	ႏိုင္ငံေရးအရ	လြန္းထိုးအားၿပိဳင္မႈ

မ်ားရွိခဲ့သလို	 ရခိုင္ျပည္နယ္	တဝွမ္းလုံးႏွင့္	 ခ်င္းျပည္နယ္	 ပလက္ဝေဒသမ်ားအတြင္း														

ရကၡိဳင့္တပ္ေတာ္(AA)ႏွင့္	စစ္ပြဲမ်ား	ျပင္းထန္စြာျဖစ္ပြားခဲ့ျခင္း	ျဖစ္သည္။	ထိုအခ်ိန္	NLD	ဦး	

ေဆာင္သည့္	အစိုးရအေနျဖင့္လည္း	စစ္အုပ္စု(စစ္တပ္)ထံမွ	တစ္ဖက္သတ္သတင္းေပးပို႔	

ခ်က္မ်ားကုိသာ	လက္ခံရရိွခဲ့သျဖင့္	 ရကၡိဳင့္တပ္ေတာ္(AA)ကုိ	အၾကမ္းဖက္အဖြဲ႕အစည္း												

အျဖစ္	ေၾကညာသည္အထိ	ေဆာင္႐ြက္ခဲ့သည္ကို	ေတြ႕ရသည္။	ထို႔ေၾကာင့္	NLD	အစိုးရ

အဖြဲ႕အေပၚ	ERO	မ်ား၏	ယုံၾကည္ကိုးစားမႈလည္း	ေလ်ာ့က်ေစခဲ့ပါသည္။	စစ္အုပ္စုသည္	

စစ္ေရးႏွင့္	ႏိုင္ငံေရးအားၿပိဳင္မႈမ်ားကို	ခ်ိန္သားကိုက္	လုပ္ေဆာင္ခဲ့သည္ကို	ေတြ႕ရသည္။

	 NLD	အဖြဲ႕ဝင္	 ကုိေနဘုန္းလတ္ကေတာ့	 စစ္အုပ္စုဦးေဆာင္သည့္	 ၿငိမ္းခ်မ္းေရး																	

ေဆြးေႏြးပြဲမ်ားသည္	အမွန္တကယ္	 ၿငိမ္းခ်မ္းေရးရရွိႏိုင္ျခင္း၊	မႏိုင္ျခင္းထက္	စစ္အုပ္စုထံ

တြင္	ၿငိမ္းခ်မ္းလုိသည့္	စိတ္ဆႏၵမ်ိဳး	ရွိပါ့မလားဟု	သံသယရွိ	ေနပါသည္။	ဗိုလ္ခ်ဳပ္ေနဝင္း

ဦးေဆာင္သည့္	အခ်ိန္ကစၿပီး	 စစ္အုပ္စုသည္	 ဗိုလ္ခ်ဳပ္ေအာင္ဆန္းတည္ေထာင္ခဲ့ေသာ										

တပ္မေတာ္ဆိုသည္ႏွင့္	လုံးဝဆန႔္က်င္စြာ	ကြဲျပားျခားနားေနသည္ဟု	ကိုေနဘုန္းလတ္က	

ရႈျမင္ပါသည္။



	 “ေႏြဦးေတာ္လွန္ေရးမွာလည္းပဲ	 သူကိုယ္တုိင္	သက္ေသျပေနတယ္။	 ျမန္မာစစ္တပ္

ဟာ	ဘယ္ေလာက္ယုတ္မာ	 ႐ိုင္းစိုင္းတယ္၊	 လူစိတ္ေတာင္မရွိေတာ့ဘဲနဲ႔	 စစ္မိစာၦေတြလို															

ျဖစ္ေနတယ္ဆိတုာကုိ၊	အစြန္းေရာကၿ္ပီးေတာ	့လကမ္႐ြ	ံလသူတ္သမားေတြလိ	ုျမနမ္ာျပည္

သူလူထုအတြက္	 မကဘူး၊	 လူသားမ်ိဳးႏြယ္အတြက္ပါ	တျဖည္းျဖည္း	 ႀကီးထြားလာတယ္											

ဆိုတာကို	သူတို႔ကိုယ္တိုင္	သက္ေသျပေနတယ္”။	12 

	 ရွမ္းတိုင္းရင္းသားမ်ား	ဒီမိုကေရစီအဖြဲ႕ခ်ဳပ္(SNLD)	အေထြအေထြအတြင္းေရးမႉး	စိုင္း

လိတ္ကလည္း	တိုင္းရင္းသား	လက္နက္ကိုင္ေတာ္လွန္ေရးအဖြဲ႕မ်ားႏွင့္	ပတ္သက္ၿပီး	စစ္

အုပ္စုဘက္တြင္	႐ိုးသားမွန္ကန္သည့္	သေဘာဆႏၵမ်ားရွိမေနသည့္အတြက္	 ၿငိမ္းခ်မ္းေရး

တည္ေဆာက္ႏိုင္ဖို ႔ဆိုသည္က	 ျဖစ္ႏိုင္ဖြယ္မရွိဟု	 ရႈျမင္ထားပါသည္။	 စစ္အုပ္စုဘက္မွ										

မၾကာခဏ	ေျပာဆိုသုံးႏႈန္းေလ့ရွိေသာ	 “ၿငိမ္းခ်မ္းေရးႏွစ္”ဆိုသည္ကိုလည္း	 ယခုလို																			

ေထာက္	 ျပထားပါသည္။	 “စစ္တပ္ဘက္က	 ၿငိမ္းခ်မ္းေရးႏွစ္လုိ႔သာ	ေျပာထားတာ။	သူ႔ကို		

ေတာ္လွန္ခုခံေနတ့ဲ	အဖြ႕ဲအစည္းေတြနဲ႔	 ပတ္သက္လုိ႔လည္း	 သူ႔မွာ	 ၿငိမ္းခ်မ္းလုိတ့ဲ	ဆႏၵေတြ										

မျပဘူး”။	13  

စစ္အုပ္စုႏွင့္	၎တို႔၏	ႏိုင္ငံေရးစိတ္ဆႏၵ

	 လူထုကို	ရန္သူကဲ့သို႔	သေဘာထား၊	ဖမ္းဆီးႏွိပ္စက္ျခင္း၊	တရားဥပေဒမဲ့ျပဳက်င့္ျခင္း၊	

ႏုိင္ငံေရးအက်ဥ္းသားမ်ားအေပၚ	 ေသဒဏ္ခ်မွတ္ျခင္း	 စသည့္လုပ္ရပ္မ်ားကို	 မေလွ်ာ့ဘဲ၊													

ျပန္လည္ေတာင္းပန္ျခင္းမ်ိဳးမျပဳဘဲ	ဘက္ႏွစ္ဖက္ေက်း	ေအးဖို႔ဆိုသည္က	ဘယ္လိုမွ	မျဖစ္	

ႏိုင္ဟု	SNLD	အေထြေထြအတြင္းေရးမႉးက	ယုံၾကည္ထားပါသည္။

	 “အရင္က	က်င့္သုံးလာတဲ့	ဗိုလ္က်စိုးမိုးေရး	အႏိုင္ယူေရးဆိုတဲ့ပုံစံမ်ိဳးနဲ႔ပဲ	ခ်ဥ္းကပ္ေန

တယ္၊	အမိန႔္ေတြ	 ေပးေနမယ္၊	 ၿခိမ္းေျခာက္ေနမယ္ဆုိရင္လည္းပဲ	 ဒါက	ေရရွည္အလုပ္										

မျဖစ္ဘူးဆိုတာကို	အခုလက္ေတြ႕	ျမင္ေနရပါၿပီ”	။	14 

12 Interview	(11)	အမ်ိဳးသားဒီမိုကေရစီအဖြဲ႕ခ်ဳပ္	အဖြဲ႕ဝင္	ကိုေနဘုန္းလတ္ႏွင့္	စာတမ္းအတြက္	အေမး				
အေျဖ	၊	BNI	-	MPM

13 ရွမ္းတိုင္းရင္းသားမ်ား	ဒီမိုကေရစီအဖြဲ႕ခ်ဳပ္	အေထြေထြအတြင္းေရးမႉး	စိုင္းလိတ္ႏွင့္	အေမးအေျဖ၊	CNI	၊	
https://bit.ly/3g6w0DU	

14 ရွမ္းတိုင္းရင္းသားမ်ား	ဒီမိုကေရစီအဖြဲ႕ခ်ဳပ္	အေထြေထြအတြင္းေရးမႉး	စိုင္းလိတ္ႏွင့္	အေမးအေျဖ၊	CNI	၊	
https://bit.ly/3g6w0DU



	 “စစ္အုပ္စုဆီမွာ	ၿငိမ္းခ်မ္းေရးအတြက္	အမွန္တကယ္ႏိုင္ငံေရးစိတ္ဆႏၵကို	ျမင္ေတြ႕ရ

ပါသလား”	 ဆုိသည့္	 ေမးခြန္းသည္	ယခုသုေတသနစာတမ္းအတြက္	 ေမးခြန္းမ်ားအနက္								

တစ္ခုျဖစ္သည္။	စုစုေပါင္း	 (၁၁)	ဦးကို	ေမးျမန္းခဲ့ရာ	 (၈)	ဦး၏	အေျဖသည္	စစ္အုပ္စုထံ											

တြင္	ၿငိမ္းခ်မ္းေရးအတြက္	အမွန္တကယ္ႏုိင္ငံေရးစိတ္ဆႏၵ	မျမင္ေတြ႕ရဟု	ဆုိပါသည္။	(၃)	

ဦးကမူ	ေမးခြန္းအတြက္	ေျဖဆိုလိုျခင္း	မရွိၾကပါ။	

	 အထက္ပါေမးခြန္းအတြက္	တိုက္႐ိုက္ေျဖဆုိျခင္းမဟုတ္ဘဲ	၎ႀကဳံေတြ႕ခဲ့ရသည့္										

ၿငိမ္းခ်မ္းေရးလုပ္ငန္းစဥ္အတြင္း	စစ္အုပ္စု၏	အေျခအေနမ်ား၊	သေဘာထားရပ္တည္ခ်က္

မ်ားအေပၚ	ဗိုလ္မႉးႀကီးခြန္ဥကၠာက	ယခုလိုခြဲျခားေျပာဆိုပါသည္။	

	 “ေသြးသစ္ေလာင္းထားတဲ့	ဗိုလ္ခ်ဳပ္အငယ္ေတြ	တက္လာတဲ့အခါက်ေတာ့	ေဆြးေႏြး

ပြဲေတြက	တစ္ဖက္သတ္ျဖစ္လာၿပီးေတာ့	 ၿငိမ္းခ်မ္းေရးကို	ႏိုင္ငံေရးရလဒ္ကို	လိုခ်င္တဲ့ပုံစံ

ကိုပဲ	ဖိအားေပးတာရွိလာတယ္။	ဒီတန္းတူရည္တူ	သေဘာထားၿပီးေတာ့	အျပန္အလွန္	သူ

လည္း	၅၀	ရာခိုင္ႏႈန္း	ကိုယ္လည္း	၅၀	ရာခိုင္ႏႈန္း	အေပးအယူလုပ္တဲ့ဟာက	ေတာ္ေတာ္	

အားနည္းသြားတယ္။	 ဒါ	 ဒီႏွစ္ႏွစ္	သုံးႏွစ္မွာ	အဲဒီအားနည္းသြားတဲ့	အေပးအယူလုပ္တာ	

အားနည္းၿပီးေတာ့	တစ္ဖက္သတ္	ေဆြးေႏြးတဲ့အက်င့္ေတြက	ေဆြးေႏြးပြဲေတြကို	တိုးတက္

မႈ	အားနည္းေစတာေပါ့ဗ်ာ။	တိုးတက္မႈ	မရသေလာက္ျဖစ္တာေပါ့”။	15 

15 Interviews	(3)	၊	ဗိုလ္မႉးႀကီးခြန္ဥကၠာႏွင့္	စာတမ္းအတြက္	အေမးအေျဖ၊	BNI-MPM

‘‘စစ္အုပ္စုဆီမွာ	ၿငိမ္းခ်မ္းေရးအတြက္	အမွန္တကယ္	ႏိုင္ငံေရးစိတ္ဆႏၵကို

ျမင္ေတြ႕ရပါသလား’’	အတြက္	အေျဖမ်ား



	 ဦးသိန္းစိန္အစိုးရေခတ္တုန္းက	ၿငိမ္းခ်မ္းေရးေဆြးေႏြးပြဲမ်ား၊	ႏိုင္ငံေရးေဆြးေႏြးပြဲမ်ား

တြင္	 ပါဝင္ခဲ့ေသာ	 စစ္ဗိုလ္ေဟာင္းမ်ား၊	 ဗိုလ္ခ်ဳပ္ေဟာင္းမ်ားသည္	 ၿငိမ္းခ်မ္းေရး	လိုခ်င္									

သည့္စိတ္၊	ႏိုင္ငံေရးအရ	ေျပလည္လိုသည့္	စိတ္ဓာတ္မ်ား	တျဖည္းျဖည္းခ်င္း	ရွိလာသည္

ဟု	ဗိုလ္မႉးႀကီးခြန္ဥကၠာက	ခန္႔မွန္းယုံၾကည္ထားပါသည္။

	 ကရင္အမ်ိဳးသားအစည္းအ႐ုံး	 (KNU)	 ေျပာေရးဆုိခြင့္ရွိသူ	 ပဒိုေစာေတာနီးကေတာ့							

စစ္အုပ္စုသည္	တိုင္းျပည္ကို	အမွန္တကယ္ေကာင္းေစခ်င္သည့္	စိတ္ဆႏၵ၊	အမွန္တကယ္	

ၿငိမ္းခ်မ္းေစခ်င္သည့္	စိတ္ဆႏၵရွိပါက	လက္ေတြ႕ျပႏိုင္မွသာ	ျမင္ႏိုင္မည္ဟု	ေဝဖန္ပါသည္။	 

	 “	တစ္ဖက္မွာ	ၿငိမ္းခ်မ္းေရးေခၚတယ္ဆိုေပမယ့္	တစ္ဖက္မွာက	သူတို႔က	စစ္ဆင္ေရး	

အႀကီးႀကီးေတြ	လုပ္တယ္။	နယ္ေျမထဲကို	တပ္ေတြကို	အဆမတန္ပို႔တယ္။	ပို႔တဲ့အတြက္	

တိုက္ပြဲက	ျဖစ္တဲ့ေနာက္	ဘယ္လိုလုပ္	မ်က္ႏွာက	ထိုင္ၾကည့္လုိ႔ရမလဲ”	ဟု	သူက	ေထာက္									

ျပပါသည္။	16 

	 သူ႔အေတြ႕အႀကဳံႏွင့္	ေလ့လာေတြ႕ရွိခ်က္အရ	စစ္အုပ္စုသည္	၎တို႔အား	ဆန႔္က်င္	

ေသာ	အင္အားစုမ်ား၊	အဖြဲ႕အစည္းမ်ားကို	အင္အားဆုတ္ယုတ္	ၿပိဳကြဲေစေရးအတြက္	သပ္

လွ်ဳိေသြးခြဲျခင္း၊	အက်ိဳးစီးပြားမက္လုံးေပးျခင္းမ်ားကို	ျပဳလုပ္ကာ	တစ္ဖက္အင္အားစုမ်ားအ	

ေပၚ	အႏုိင္ယူလုိခ်င္သည့္	စိတ္သေဘာထားမ်ားကို	ျပသေနၿပီး	ၿငိမ္းခ်မ္းေရး၊	အပစ္အခတ္

ရပ္စဲေရး	ရယူခ်င္ေနသည္ကပင္	“တခ်ိန္လုံး	ဗိုလ္က်တာ”	ေၾကာင့္ဟု	ပဒိုေစာေတာနီးက	

ရႈျမင္ပါသည္။	ယခုစစ္အာဏာသိမ္းရန္	 ႀကိဳးပမ္းေနသည့္	ကာလအတြင္းတြင္လည္း															

ကမာၻ႔ႏိုင္ငံမ်ား၏	 ဖိအားေပးမႈ၊	တရားဝင္အစိုးရျဖစ္ေရး	အလားလာမရွိမႈ၊	 စီးပြားေရးအရ												

ပိတ္ဆို႔ခံရမႈ၊	 ႏိုင္ငံေရးအရ	 မ်က္ႏွာသာမရမႈတို႔ေၾကာင့္သာ	ထြက္ေပါက္ရွာၿပီး	 ၿငိမ္းခ်မ္း								

ေရးေရးအတြက	္ေဆြးေႏြးရန	္ဖတိ္ေခၚေနျခင္းျဖစ္ေၾကာင္း	ပဒိုေစာေတာနီးက	ရႈျမငသ္ုံးသပ	္

ပါသည္။

	 “သူက	အၾကပ္အတည္း	အားလုံးကေန	ထြက္ေပါက္ရေရးနဲ႔	အသိအမွတ္ျပဳေရးဆိုတဲ့	

ေမွ်ာ္လင့္ခ်က္တစ္ခုတည္းနဲ႔	လုပ္ေနတာ၊	 ဒါက	 စိတ္ဆႏၵတစ္ခုတည္းနဲ႔	 ၿငိမ္းခ်မ္းေရးရဖို႔									

လုပ္ေနတာ	မဟုတ္ဘူး။	ေနာက္ဆုံး	ထြက္ေပါက္ရဖို႔	အတြက္ပဲ	လုပ္တဲ့အတြက္	ဒါက	စိတ္

ထားဘယ္လိုမွ	မမွန္ဘူးဆိုတာ	ျပေနတာ”။	17 

	 ကခ်င္လြတ္လပ္ေရးအဖြဲ႕(KIO)ေျပာခြင့္ရသူ	 ဗုိလ္မႉးႀကီးေနာ္ဘူကလည္း	 ပဒိုေစာ							

ေတာနီး၏	ရႈျမင္ပုံႏွင့္	ဆင္တူပါသည္။	စစ္အုပ္စုထံတြင္	အမွန္တကယ္ၿငိမ္းခ်မ္းေရး	လိုခ်င္

16 Interviews	(6)	ကရင္အမ်ိဳးသားအစည္းအ႐ုံး	ေျပာခြင့္ရသူ	ပဒိုေစာေတာနီးႏွင့္	စာတမ္းအတြက္	အေမး
အေျဖ	၊	BNI	-	MPM
17	Interviews	(6)	ကရင္အမ်ိဳးသားအစည္းအ႐ုံး	ေျပာခြင့္ရသူ	ပဒိုေစာေတာနီးႏွင့္	စာတမ္းအတြက္	အေမး
အေျဖ	၊	BNI	-	MPM



သည့္စိတ္ဆႏၵမ်ိဳး	မရွိဟု	ဆိုပါသည္။	ျမန္မာတစ္ႏိုင္ငံ	အတိုင္းအတာျဖင့္	ေႏြဦးေတာ္လွန္									

ေရးအရိွန္အဟုန္ျမင့္တက္ေနခ်ိန္တြင္	 အၾကပ္အတည္း	 ရင္ဆုိင္ေနရသည့္	အတြက္																				

ေၾကာင့္သာ	ၿငိမ္းခ်မ္းေရးေဆြးေႏြးပြဲဟု	ေခၚဆိုၿပီး	ERO	မ်ားကုိ	စည္း႐ုံးေနျခင္း	 ျဖစ္သည္

ဟု	ဗိုလ္မႉးႀကီး	ေနာ္ဘူက	ဆိုပါသည္။	“သူေခၚတဲ့ပုံစံကို	ျပန္ၾကည့္ရင္	NUG,	CRPH	တို႔လို													

တျခားႏိုင္ငံေရးအဖြဲ႕အစည္းေတြကို	 မေခၚဘူး၊	တိုင္းရင္းသားလက္နက္ကိုင္အဖြဲ႕အစည္း									

ေတြကိုပဲေခၚတာကို	 ၾကည့္ျခင္းအားျဖင့္	 စစ္မွန္တဲ့	 ႏိုင္ငံေရးေဆြးေႏြးတဲ့အဆင့္ထိေတာ့												

ျဖစ္လာမယ္မထင္ဘူး”။	18  

	 လက္ရွိစစ္အာဏာသိမ္းကာလအတြင္းတြင္ေတာ့	 စစ္အုပ္စုထံတြင္	 ၿငိမ္းခ်မ္းေရးကုိ										

ေဖာ္ျပႏိုင္ဖို႔ထက္	တိုင္းရင္းသား	 ျပည္သူလူထုအေပၚ	က်င့္သံုးျပဳမူေနသည့္	အၾကမ္းဖက္	

လုပ္ရပ္မ်ားက	ပိုမိုျပင္းထန္လာသည္ကို	 ျမင္ေတြ႕ေနရေၾကာင္း	ႏိုင္ငံေရးေလ့လာသုံးသပ္

သူ	ဦးသန္းစိုးႏိုင္က	သုံးသပ္ပါသည္။	

	 “ဒါေၾကာင့္	 စစ္ေကာင္စီအဖြဲ႕ကို	 ၿငိမ္းခ်မ္းေရးလုပ္ေနတဲ့	အင္အားစုအျဖစ္	 ျမင္စရာ၊												

ျပစရာ	တခ်က္မွ	မရွိပါဘူး”ဟု	သူက	ဆန္းစစ္ေဝဖန္ပါသည္။	19 

	 လူ႔ေဘာင္သစ္ဒီမုိကရက္တစ္ပါတီ(DPNS)မွ	 ေဒၚႏွင္းႏွင္းေမြးကလည္း	 စစ္အုပ္စု၏			

ႏိုင္ငံေရးစိတ္ဆႏၵ၊	ၿငိမ္းခ်မ္းေရး	အတြက္	စိတ္ရင္းအမွန္ကို	ယခုလိုပဲ	ရႈျမင္ထားပါသည္။

	 “သူတို႔ရဲ႕	 ႏိုင္ငံေရးစိတ္ဆႏၵဆိုတာကေတာ့	တိုင္းျပည္ကိုေကာင္းဖို႔အတြက္	မဟုတ္

ဘူး။	သူတို႔စစ္အုပ္စု	သက္တမ္း	အဓြန႔္ရွည္ဖို႔	အတြက္၊	အာဏာအဓြန႔္ရွည္ဖို႔အတြက္	အဲလို

ပဲ	က်မက	ျမင္ပါတယ္”။	20  

	 ၂၀၁၈	ခုႏွစ္အတြင္း	အစိုးရ၊	စစ္တပ္တို႔ႏွင့္	NCA	လက္မွတ္ေရးထိုးခဲ့သူ	မြန္ျပည္သစ္

ပါတ(ီNMSP)	ဥကဌၠ	ႏိငုဟ္သံာကေတာ	့ၿငမိ္းခ်မ္းေရးျဖစစ္ဥတ္စ္ေလွ်ာကလ္ုံး	တိငု္းရင္းသား

လကန္ကက္ိငု္ေတာလ္နွ္ေရးအဖြဲ႕အစည္းမ်ားအတြက္	အႀကီးမ်ားဆံုးေသာ	အခကအ္ခဲႏငွ့္	

စိန္ေခၚမႈသည္	စစ္အုပ္စုက	ကိုင္စြဲထားသည့္	 ၿငိမ္းခ်မ္းေရးမူ	(၆)	ခ်က္	ျဖစ္သည္ဟု	ဆိုပါ

သည္။	စစ္အုပ္စု၏	ၿငိမ္းခ်မ္းေရးမူ	(၆)ခ်က္တြင္	“(၁)	ၿငိမ္းခ်မ္းေရရယူရန္	ဆႏၵအမွန္	ရွိရ

မည္။	 (၂)	သေဘာတူစာခ်ဳပ္ကတိကဝတ္မ်ားကုိ	 မေဖာက္ဖ်က္ရ။၊	 (၃)	 ၿငိမ္းခ်မ္းေရး																		

သေဘာတူညီခ်က္အေပၚ	အျမတ္မထုတ္ရန္။	 (၄)	 ေဒသခံေတြအေပၚ	 ဝန္ထုပ္ဝန္ပုိး															

18	Interviews	(7)	ကခ်င္လြတ္လပ္ေရးတပ္မေတာ္	ေျပာခြင့္ရသူ	ဗိုလ္မႉးႀကီးေနာ္ဘူႏွင့္	စာတမ္းအတြက္	
အေမးအေျဖ၊	BNI	-	MPM
19		Interviews	(10)	ႏိုင္ငံေရးေလ့လာသုံးသပ္သူ	ဆရာသန္းစိုးႏိုင္ႏွင့္	စာတမ္းအတြက္	အေမးအေျဖ	၊	BNI	
-	MPM
20	Interviews	(8)	လူ႔ေဘာင္သစ္ဒီမိုကရက္တစ္ပါတီ	တြဲဖက္အတြင္းေရးမႉး	ေဒၚႏွင္းႏွင္းေမႊးႏွင့္	စာတမ္းအ
တြက္	အေမးအေျဖ	၊	BNI	-	MPM



မျဖစ္ေစရန္။	 (၅)	တည္ဆဲဥပေဒမ်ားကို	ေလးစားလိုက္နာရန္။	 (၆)	ဒို႔တာဝန္အေရးသုံးပါး		

ႏွင့္	 ဒီမုိကေရစီအႏွစ္သာရကုိ	လက္ခံၿပီး	 ၂၀၀၈	 ဖြဲ႕စည္းပံုအေျခခံဥပေဒျဖင့္	 ဒီမုိကေရစီ									

ေလွ်ာက္လွမ္းေနမႈမွာ	လိုက္ပါလုပ္ေဆာင္ရန္”	ဟူ၍	ပါဝင္သည္။

	 “တပ္မေတာ္ရပ္တည္ခ်က္က	အေျပာင္းအလဲမရွိဘူး၊	တပ္မေတာ္အေနနဲ႔	ဒီ	၆	ခ်က္

ကိုပဲ	ဆက္ၿပီးတင္းခံေနမယ္ဆိုရင္	တစ္ဆို႔မႈေတြ	ဆက္ၿပီးရွိေနဦးမွာပါ”	ဟု	 ႏိုင္ဟံသာက		

ဆိုပါသည္။	21		တိုင္းျပည္အတြင္း	တိုင္းရင္းသားလက္နက္	ကုိင္အဖြဲ႕မ်ား	ရွိေနသေ႐ြ႕	စစ္										

တပ္အေနျဖင့္	ႏိုင္ငံေရးမွ	ထြက္မည္မဟုတ္သလို	ႏိုင္ငံေရးတြင္	စစ္တပ္ရွိေနသေ႐ြ႕လည္း	

စစ္မွန္ေသာ	ဒီမိုကေရစီ	ျဖစ္မလာႏိုင္ေၾကာင္း	မြန္ညီၫြတ္ေရးပါတီ	MUP	ဗဟိုအလုပ္အမႈ	

ေဆာင္	ႏိုင္တလညီက	သုံးသပ္ထားပါသည္။	22  

ၿငိမ္းခ်မ္းေရးအတြက္	စစ္အုပ္စု၏	ခ်ဥ္းကပ္နည္းမ်ား

	 ယခုစာတမ္းအတြက္	 မိမိတို႔ေမးျမန္းခဲ့ေသာ	သတင္းအရင္းျမစ္မ်ား၏	 ရႈျမင္သုံးသပ္									

ခ်က္မ်ားအရ	 ၿငိမ္းခ်မ္းေရးအတြက္	 စစ္အုပ္စု၏	 ခ်ဥ္းကပ္သည့္	 ပုံစံ၊	 နည္းလမ္းမ်ားသည္				

တိုင္းရင္းသားလက္နက္ကိုင္	ေတာ္လွန္ေရးအဖြဲ႕မ်ား	 (EROs)အား	တစ္ဖြဲ႕ခ်င္း	 ျဖစ္ေစ၊	စု

ဖြဲ႕ထားသည့္	တပ္ေပါင္းစုျဖစ္ေစ	ညီၫြတ္မႈပ်က္ျပားေစရန္	 ခြဲျခားဆက္ဆံျခင္း၊	သပ္လွ်ဳိ														

ေသြးခြဲျခင္းနည္းလမ္းမ်ားကိ	ုအသုံးျပဳခ်ဥ္းကပ္ေလရ့ွသိညဟ္	ုဆိၾုကပါသည။္	စီးပြားေရးအရ	

လုပ္ပိုင္ခြင့္မ်ား	 ေပးအပ္ကာ	အေပးအယူသေဘာမ်ိဳးျဖင့္	ယာယီအပစ္အခတ္ရပ္စဲေရးကို

သာ	ဦးတည္ႀကိဳးပမ္းေလ့ရွိၿပီး	၎တို႔၏	အာဏာႏွင့္	အက်ိဳးစီးပြားမ်ား	ေရရွည္တည္ၿမဲေရး

အတြက္	နည္းပရိယာယ္တစ္ခုသဖြယ္	အသုံးျပဳေလ့ရွိ	သည္ဟု	ဆိုၾကပါသည္။

	 “တစ္သမတ္တည္း	 	 သူတုိ႔လုပ္လာတဲ့နည္းကေတာ့	 ေသြးခြဲၿပီးေတာ့	အဖြဲ႕ေတြကို								

စည္းလုံးမႈပ်က္ျပားေအာင္	လုပ္မယ္။	အဲ့ဒီအေပၚမွာ	သူတို႔က	အႏိုင္ယူမယ္။	 ၿငိမ္းခ်မ္းေရး	

ေဆြးေႏြးပြဲ	တစ္ခုတိုင္း	တစ္ခုတုိင္း	လုပ္လာတဲ့အခါမွာ		သူတုိ႔	အသားစီးရဖို႔က	အေရးႀကီး

တယ္။	အဲ့ေတာ့	သူအသားစီးမရရင္	ဘယ္ေတာ့မွ	မလုပ္ဘူး။	သူတို႔	အသာစီး	မရမခ်င္းကို	

လုပ္ယူတယ္”	23	ဟု	ကရင္အမ်ိဳးသားအစည္းအ႐ုံး(KNU)	ေျပာခြင့္ရသူ	ပဒိုေစာေတာနီးက	

21	တပ္မေတာ္၏	ၿငိမ္းခ်မ္းေရးမူ	၆	ခ်က္က	တိုင္းရင္းသားလက္နက္ကိုင္မ်ားအတြက္	အႀကီးမားဆုံးအခက္									
အခဲျဖစ္ေန၊	BNI-MPM၊	https://bit.ly/3Fk5EGX	

22	ႏိုင္ငံေတာ္	အတိုင္ပင္ခံ	၊	အနာဂတ္ျပည္ေထာင္စုအိပ္မက္ႏွင့္	ၿငိမ္းခ်မ္းေရးဇာတ္ေမ်ာ၊	BNI-MPM	https://
bit.ly/3uMOE7c

23 Interviews	(6)	ကရင္အမ်ိဳးသားအစည္းအ႐ုံး	ေျပာခြင့္ရသူ	ပဒိုေစာေတာနီးႏွင့္	စာတမ္းအတြက္	အေမး
အေျဖ	၊	BNI	-	MPM



သူ႔	အေတြ႕အႀကဳံအေပၚ	မူတည္ကာ	သုံးသပ္ျပပါသည္။

	 WLB	အတြင္းေရးမႉး	 ေနာ္ဆဲဆဲကလည္း	 သူမကုိယ္တုိင္	 ႀကဳံေတြ႕ခဲ့ရသည့္	 ျပည္											

ေထာင္စုၿငိမ္းခ်မ္းေရးညီလာခံအတြင္း	ေဆြးေႏြးမႈပုံစံမ်ားသည္	အျပန္အလွန္	ေဆြးေႏြးညႇိ	

ႏႈိင္းသည့္	ပုံစံမ်ိဳးမဟုတ္ခဲ့ေၾကာင္း	ျပန္ေျပာျပပါသည္။	“စစ္တပ္မွာ	တကယ္ျဖစ္ေနတာက		

ၿငိမ္းခ်မ္းေရးမွာ	ပါဝင္ဦးေဆာင္လုပ္ေနတယ္ဆိုေပမယ့္	တကယ္တမ္းက	သူတို႔အေနာက္

မွာ	အမိန႔္နဲ႔ပါလာတယ္။	ညႇိႏႈိင္းေဆာင္႐ြက္မႈေတြ	မလုပ္ဘူး။	ဒါဆိုရင္	ဒါပဲ”	။	24 

	 ႏိုင္ငံေရးႏွင့္	 ၿငိမ္းခ်မ္းေရးျဖစ္စဥ္အတြင္း	 စစ္တပ္၏	ပါဝင္မႈသည္	တရားဝင္မႈရရွိရန္										

ႏွင့္	၎တို႔၏အက်ိဳးစီးပြားအတြက္	အကာအကြယ္ရရွိႏိုင္ေရး	အစီအစဥ္မ်ားကိုလုပ္ေဆာင္	

ေနျခင္းသာျဖစ္ေၾကာင္း	ေနာ္ဆဲဆဲက	ရႈျမင္ၿပီး	တကယ့္စစ္မွန္သည့္	ၿငိမ္းခ်မ္းေရးကို	မရရွိ	

ႏိုင္ေၾကာင္း	သူမက	ဆိုပါသည္။

	 ၁၉၆၂	 ခုႏွစ္	 စစ္အာဏာသိမ္းကာလမွစၿပီး	 စစ္အုပ္စု၏	 ၿငိမ္းခ်မ္းေရးအတြက္	 ခ်ဥ္း								

ကပ္မႈနည္းလမ္းမ်ားသည္	စစ္ေရးအရ	ပင္ပမ္းလာသည့္အခ်ိန္ႏွင့္	ႏိုင္ငံေရးဖိအားမ်ား	ႀကဳံ	

ေတြ႕ရသည့္အခ်ိန္မ်ိဳးတြင္မွသာ	ယာယီအပစ္ရပ္ေရးသေဘာမ်ိဳး	 ခ်ဥ္းကပ္ေလ့ရွိသည္ဟု	

ABSDF	ဗဟိုေကာ္မတီဝင္	ရဲေဘာမိဆူးပြင့္က	သုံးသပ္ပါသည္။	ႏိုင္ငံေရးအရ	ေဆြးေႏြးႏိုင္	

ခြင့္ကို	ကန႔္သတ္တားျမစ္ထားၿပီး	 ႏိုင္ငံေရးျပႆနာကို	 ႏိုင္ငံေရးနည္းလမ္းျဖင့္	 ေျဖရွင္း								

သည့္	အဆင့္သို႔	မေရာက္ရွိခဲ့ေၾကာင္း	သူမက	ဆိုပါသည္။	၂၀၁၅	ခု	ႏွစ္	ေအာက္တိုဘာလ

တြင္	လက္မွတ္ေရးထိုးခဲ့ေသာ	NCA	လုပ္ငန္းစဥ္သည္	ပင္	စစ္အုပ္စုဖက္က	အစပ်ိဳးျခင္းမ်ိဳး	

မဟုတ္ခဲ့ေၾကာင္း	ရဲေဘာ္မိဆူးပြင့္က	ျပန္ေျပာျပပါသည္။

	 “တိုင္းရင္းသားလက္နက္ကိုင္	အဖြဲ႕အစည္း	 (၁၆)	ဖြဲ႕က	ႏိုင္ငံေရးေဆြးေႏြးပြဲကို	လို										

ခ်င္လို႔၊	အပစ္အခတ္ရပ္စဲေရးနဲ႔	လမ္းမဆုံးဖို႔	တြန္းတြန္းတိုက္တိုက္	လုပ္ခဲ့ၾကတဲ့	လုပ္ငန္း

စဥ္	တရပ္	ျဖစ္ပါတယ္။	၂၀၁၅	ေ႐ြးေကာက္ပြဲမွာ	စစ္တပ္ဖက္က	အႏိုင္ရမယ္လို႔	ေမွ်ာ္လင့္	

ၿပီး	NCA	လမ္းေၾကာင္းကို	စစ္တပ္ဖက္ကလည္း	အျပန္အလွန္ညႇိႏႈိင္းမႈမ်ားစြာနဲ႔	လက္ခံခဲ့	

တယ္လို႔	ယူဆပါတယ္။	ဒါေပမယ့္လည္း	ပါဝင္သင့္ပါဝင္ထိုက္သူမ်ားအားလုံး	ပါဝင္လက္						

မွတ္ထိုးေရးကို	လက္မခံခဲ့လို႔	စစခ်င္းမွာပဲ	သေဘာထားကြဲလြဲမႈေတြ	အႀကီးအက်ယ္ျဖစ္ခဲ့

ရပါတယ္။	တိုင္းရင္းသားလက္နက္ကိုင္	အဖြဲ႕အစည္းေတြထဲမွာလည္း	သေဘာထားကြဲလြဲ

မႈနဲ႔	ညီၫြတ္ေရးပြန္းပဲ့မႈေတြ	ျဖစ္ခဲ့ရပါတယ္”။	25

24	Interviews	(5)	၊	အမ်ိဳးသမီးအဖြဲ႕ခ်ဳပ္(ျမန္မာႏိုင္ငံ)	အတြင္းေရးမႉး	ေနာ္ဆဲဆဲႏွင့္	စာတမ္းအတြက္	အေမး
အေျဖ	၊	BNI-MPM
25	Interviews	(9)	၊	ABSDF	ဗဟိုေကာ္မတီဝင္	ရဲေဘာ္မိဆူးပြင့္ႏွင့္	စာတမ္းအတြက္	အေမးအေျဖ၊	BNI-MPM



	 NCA	လက္မွတ္ေရးထိုးႏိုင္ေရးအတြက္	ERO	(၂၁)	ဖြဲ႕ရွိသည့္အနက္	ERO	ကိုယ္စား

လယွမ္်ားျဖင့္	စုဖြဲ႕ထားေသာ	တႏိုင္ငံလုံး	အပစ္အခတ္ရပ္စဲေရးညႇိႏႈငိ္းေရးအဖြဲ႕(NCCT)	အ					

ေနျဖင့္	ERO	(၁၆)ဖြ႕ဲကုိတင္သြင္းခ့ဲရာ	ဦးသိန္းစိန္အစုိးရက	(၆)ဖြ႕ဲကုိ	လက္မခံခ့ဲေပ။26	ရကၡိဳ င့္	

တပ္ေတာ္(AA)၊	 ရခုိင္အမ်ိဳးသားကြန္ကရက္(ANC)၊	လားဟူဒီမုိကရက္တစ္	အစည္း

အ႐ံုး(LDU)၊	 ကုိးကန႔္တပ္ဖြဲ႕(MNDAA)၊	 ဝ’အမ်ိဳးသားအဖြဲ႕ခ်ဳပ္(WNO)ႏွင့္	တအာင္း																	

(ပေလာင္)	လက္နက္ကုိင္တပ္ဖြ႕ဲ(TNLA)	တုိ႔ကုိ	ခ်န္လွပ္ခဲ့ျခင္းျဖစ္ၿပီး	ေနာက္ပုိင္းတြင္	TNLA	

ကို	ႏွစ္ဖက္အပစ္ရပ္ေရး	လက္မွတ္ထိုးၿပီးမွ	NCA	တြင္	ပါဝင္ႏိုင္ေၾကာင္း	ဦးသိန္းစိန္အစိုးရ

ဘက္က	ကမ္းလွမ္းခဲ့သည္ဟု	ဆိုပါသည္။

	 ၂၀၀၈	 ခုႏွစ္	 ဖြဲ႕စည္းပံုအေျခခံဥပေဒ	 ျပင္ဆင္ေရးအတြက္	လႊတ္ေတာ္တြင္း၊	လႊတ္									

ေတာ္ျပင္ပလမ္းေၾကာင္း	ႏွစ္ခုစလုံးကို	လုပ္ေဆာင္ခဲ့သည့္	အမ်ိဳးသားဒီမိုကေရစီအဖြဲ႕ခ်ဳပ္	

(NLD)	 ဦးေဆာင္သည့္	အစုိးရသည္	NCA	လက္မွတ္မထုိးထားသည့္	 ERO	မ်ားအတြက္				

လမ္းဖြင့္ထားသည့္အေနျဖင့္	 ႏိုင္ငံေရးေဆြးေႏြးမႈမူေဘာင္ကို	အတည္မျပဳဘဲ	သေဘာတူ

ထားခဲ့ရသည္ဟု	 ရဲေဘာ္မိဆူးပြင့္က	ဆိုပါသည္။	 “NLD	အေနနဲ႔	 တုိင္းရင္းသားအေရး၊															

တနည္း	 ဖက္ဒရယ္အေရး	ကို	 ဦးစားေပးေဆာင္႐ြက္ႏိုင္ဖို ႔	အေျခအေနမေပးခဲ့ဘူး။	 ၿငိမ္း										

ခ်မ္းေရးေဆြးေႏြးပြဲေတြမွာ	အစိုးရ၊	လႊတ္ေတာ္၊	တပ္မေတာ္ဆိုတဲ့	ကိုယ္စားျပဳမႈ(၃)ခုက									

တစ္စုအေနနဲ႔	ေပၚလာေသာ္လည္း	တပ္မေတာ္ရဲ႕	သေဘာထားသည္သာ	အဓိက	ျဖစ္ခဲ့ပါ

တယ္”။	27 

	 လူ႔ေဘာင္သစ္ဒီမိုကရက္တစ္ပါတီ(DPNS)	တြဲဖက္အတြင္းေရးမႉး	ေဒၚႏွင္းႏွင္းေမႊးက	

ေတာ့	ႏွစ္ဖက္အပစ္အခတ္	ရပ္စဲေရးပဲ	သုံးသုံး၊	NCA	ပဲ	ေခၚေခၚ	စစ္အုပ္စုတြင္	တကယ့္												

စိတ္ရင္းေစတနာအမွန္	 မရွိသည့္အတြက္	 ျပည္တြင္းၿငိမ္းခ်မ္းေရးလမ္းေၾကာင္းသည္															

ေကာင္းမြန္သည့္	အလားလာမ်ားမရိွခဲ့၊	 မျမင္ေတြ႕ရခဲ့ဟု	 ရႈျမင္ပါသည္။	 NCA	အပါအဝင္									

ၿငိမ္းခ်မ္းေရးလုပ္ငန္းစဥ္ကို	 ေလ့လာၾကည့္ပါက	အစိုးရသက္တမ္းႏွစ္ခုစလုံး	 (စစ္ဗိုလ္ခ်ဳပ္							

ေဟာင္း	ဦးသိန္းစိန္ႏွင့္	NLD	အစိုးရလက္ထက္)တြင္	 ျပည္သူလူထုအတြက္၊	 ၿငိမ္းခ်မ္းေရး

အတြက္	ဘာမ်ား	ထိေရာက္မႈရွိခဲ့သနည္းဟု	သူမက	ေမးခြန္း	ထုတ္ပါသည္။

	 “ဒီေဆြးေႏြးပြဲေတြမွာ	စစဗ္ိလုခ္်ဳပ္ေတြ၊	စစဗ္ိလု္ေတြဆုိလုိ႔ရွရိင	္သတူို႔ေဆြးေႏြးတဲပ့ုစံအံ

တိုင္း	ေဘာင္မဝင္ဘူးဆိုလို႔ရွိရင္	စားပြဲခုံကို	လက္သီးနဲ႔	ထုၿပီးေတာ့ေတာင္	ထြက္သြားတာ		

26 ၿငိမ္းခ်မ္းေရးလမ္း၊	ေအာင္ႏိုင္ဦး၊	စာမ်က္ႏွာ	၁၂၉
27	Interviews	(9)	၊	ABSDF	ဗဟိုေကာ္မတီဝင္	ရဲေဘာ္မိဆူးပြင့္ႏွင့္	စာတမ္းအတြက္	အေမးအေျဖ၊	BNI-MPM



ေလ။	တိုင္းရင္းသားလက္နက္ကုိင္ေတာ္လွန္ေရး	အင္အားစုလုိ႔ေတာင္	အသုံးျပဳခြင့္မရတဲ့

ဟာမ်ိဳး၊	EAO	ပဲ	သုံးလို႔ရခဲ့တာေပါ့ေနာ္။	ERO	ေတာင္	သုံးလို႔မရလိုက္တဲ့	အေျခအေန၊	အ	

ေနအထားမ်ိဳး	ျဖစတ္ဲအ့ခါက်ေတာ	့သတူို႔ရ႕ဲ	ၿငမိ္းခ်မ္းေရး၊	ၿငမိ္းခ်မ္းေရးလို႔ေျပာေနတဲဟ့ာက	

Bilateral	ပဲျဖစ္ျဖစ္၊	NCA	ပဲျဖစ္ျဖစ္	တကယ္တမ္းမွာေတာ့	က်ိဳးေၾကာင္းဆီေလ်ာ္ညီၫြတ္

မႈမရွိဘူး”။	28  

	 လကရ္ွ	ိအာဏာသမိ္းစစ္ေခါင္းေဆာင	္ဗိလ္ုခ်ဳပမ္ႉးႀကီးမင္းေအာငလ္ႈငိ	္ဦးေဆာင္ေသာ	

စစ္အုပ္စုသည္	၂၀၁၈	ခုႏွစ္	ဒဇီင္ဘာ	၂၁	ရက္ကစၿပီး	“ပစ္ခတ္တုိက္ခုိက္မႈရပ္စဲေရးႏွင့္	ထာ

ဝရၿငိမ္းခ်မ္းခ်မ္းေရးအတြက္”	ဟုဆိုကာ	၎တို႔၏	စစ္တိုင္းအခ်ိဳ႕ကို	 ခ်န္လွပ္ၿပီး	 စစ္ဆင္								

ေရးနယ္ေျမအလုိက	္စစ္ေရးဆုိငရ္ာ	လႈပရ္ွားမႈမ်ားအားလုံး	ရပဆ္ိငု္းမည့အ္ေၾကာင္း	ေၾကညာ	

ေလ့ရွိပါသည္။	၂၀၁၉	ခုႏွစ္	ဧၿပီလ	၃၀	ရက္၊	၂၀၁၉	ခုႏွစ္	ဇြန္လ	၃၀	ရက္၊	၂၀၁၉	ခုႏွစ္						

ၾသဂုတ္လ	၃၁	ရက္၊	၂၀၂၀	ျပည့္ႏွစ္	ေမလ	၉	ရက္၊	၂၀၂၀	ျပည့္ႏွစ္	ၾသဂုတ္	၂၄	ရက္၊	၂၀၂၀	

ျပည့္ႏွစ္	ေအာက္တိုဘာ	၃၀	ရက္	စသည့္	ရက္စြဲမ်ားတြင္	၎တို႔၏	စစ္ေရးလႈပ္ရွားမႈမ်ား									

ရပ္စဲေၾကာင္း	ေၾကညာခ်က္မ်ားကုိ	အႀကိမ္ႀကိမ္ထုတ္ျပန္ခဲ့ပါသည္။	ထုတ္ျပန္ခ်က္မ်ားသည္	

ရက္စြဲသာ	ကြဲျပားမႈရွိေသာ္လည္း	 ၿငိမ္းခ်မ္းေရးအတြက္	 စစ္အုပ္စု၏	သေဘာထားသည္														

ေျပာင္းလဲမႈတစုံတရာ	မျမင္ေတြ႕ရဟု	ဆိုရပါမည္။

	 ၎တုိ႔၏	ပထမဆံုးထုတ္ျပန္ခ်က္29	တြင္ပင္	 NLD	အစုိးရဦးေဆာင္သည့္	 ၿငိမ္းခ်မ္း							

ေရးလုပ္ငန္းစဥ္မွ	၎တို႔၏	အခန္းက႑ကို	သီးျခားခြဲထြက္ကာ	သက္ဆုိင္ရာနယ္ေျမ											

အလိကု	္စစတ္ိငု္းမႉးမ်ားပါဝင္ေသာ	(၈)	ဦးပါ	ညႇိႏႈငိ္းေဆြးေႏြးေရး	အဖြ႕ဲကိ	ုဖြ႕ဲစည္းၿပီး	ဒတိုယ	

ဗုိလ္ခ်ဳပ္ႀကီးရာျပည့္ကုိ	ဦးေဆာင္ေစခဲ့သည္။	၎အဖြ႕ဲသည္	NCA	လက္မွတ္ထုိးထားသည့္								

အပစ္ရပ္	ERO	(၁၀)	ဖြဲ႕ႏွင့္	NCA	စာခ်ဳပ္ပါအတိုင္း	ေဆြးေႏြးမည္ျဖစ္ေၾကာင္းႏွင့္	လိုအပ္

ပါက	တစ္ဖြဲ႕ခ်င္းစီအလိုက္	ေဆြးေႏြးေပးမည္ဟု	ဆိုပါသည္။	စစ္အုပ္စုသည္	၎တို႔၏	ၿငိမ္း

ခ်မ္းေရးမူ	 (၆)	ခ်က္အနက္	(က)	သေဘာတူ	ညီစာခ်ဳပ္မ်ားအတိုင္း	ကတိတည္ရန္၊	 (ခ)													

ၿငိမ္းခ်မ္းေရးသေဘာတူညီခ်က္မ်ားအေပၚ	အျမတ္မထုတ္ရန္၊	(ဂ)	ေဒသ	ခံျပည္သူမ်ားအ	

ေပၚ	ဝန္ထုပ္ဝန္ပိုးမျဖစ္ေစရန္ႏွင့္	(ဃ)	ႏိုင္ငံေတာ္က	ထုတ္ျပန္ထားသည့္	တည္ဆဲဥပေဒ

မ်ားကို	လုိက္နာရန္ဟူသည့္	အခ်က္	(၄)ကို	ERO	အားလုံး	လိုက္နာၾကရန္	တိုက္တြန္းထား

သည္။

28	Interviews	(8)	လူ႔ေဘာင္သစ္ဒီမိုကရက္တစ္ပါတီ	တြဲဖက္အတြင္းေရးမႉး	ေဒၚႏွင္းႏွင္းေမႊးႏွင့္	စာတမ္း

			အတြက္	အေမးအေျဖ	၊	BNI	-	MPM
29	ပစ္ခတ္တိုက္ခိုက္မႈရပ္စဲေရးႏွင့္	ထာဝရၿငိမ္းခ်မ္းခ်မ္းေရးအတြက္	ထုတ္ျပန္ခ်က္၊	၂၁	ဒီဇင္ဘာ	၂၀၁၈၊	

			တပ္ခ်ဳပ္႐ုံး



	 စစ္အုပ္စုသည္	ဦးေဆာင္သူ	လူပုဂၢိဳလ္ႏွင့္	ေခတ္အေျခအေနအရ	ေျပာင္းလမဲႈအခ်ိဳ႕သာ	

ရွိခဲ့ၿပီး	ၿငိမ္းခ်မ္းေရးအတြင္း	ခ်ဥ္းကပ္ရာတြင္	အပစ္အခတ္ရပ္စဲေရးကို	သေဘာတူညီမႈရယူ

ကာ	 ERO	မ်ားအား	လက္နက္ျဖဳတ္သိမ္းေရးႏွင့္	၎တို႔လက္ေအာက္ခံ	 ျပည္သူ႔စစ္အဖြဲ႕									

ဝင္အျဖစ္	ခံယူေရးႏွင့္	နယ္ျခားေစာင့္တပ္အသြင္ေျပာင္းေရးဆိုသည့္	ဦးတည္	ႀကိဳးပမ္းေလ့

ရိွေၾကာင္း	ကရင္နီအမ်ိဳးသားတုိးတက္ေရးပါတီ(KNPP)	 မွ	အတြင္းေရးမႉး	 (၁)	 ခူဒယ္နီ									

ယာ	က	ေျပာပါသည္။

	 “အားလုံး	လက္နက္ဖ်က္သိမ္းဖို႔	လက္နက္ခ်ဖို႔	အဲ့ဒီဟာကိုပဲ	သူလိုခ်င္တာ	ျဖစ္တယ္။	

အဲ့ေတာ့	သူတို႔ခ်ဥ္းကပ္နည္းက	ေတာက္ေလ်ာက္သုံးလာခဲ့ၿပီးၿပီ။	လက္နက္ကိုင္ထားတဲ့		

တိုင္းရင္းသားတစ္ေယာက္ကလည္း	 သူ႔အမ်ိဳးသားအတြက္	သူအလုပ္လုပ္ေနတယ္ေလ။	

လက္နက္ခ်ပါလို႔	သူ႔ကို	သြားေျပာရင္ေတာ့	ဘယ္ေတာ့မွ	လက္နက္ခ်မွာ	မဟုတ္ဘူး။	အဲ့

ဒါေတာ့	သူတို႔ခ်ဥ္းကပ္တဲ့	နည္းလမ္းေတြက	မမွန္ကန္ေနဘူးဆိုတာ	ေတြ႕ရတယ္”။	30 

	 မြန္ျပည္သစ္ပါတီ(NMSP)	ဥကၠဌ	ႏိုင္ဟံသာကလည္း	စစ္အုပ္စုသည္	တိုင္းရင္းသား

လက္နက္ကိုင္ေတာ္လွန္ေရးအဖြဲ႕မ်ား၏	တပ္ဖြဲ႕မ်ားႏွင့္	ပတ္သက္ၿပီး	ဘယ္ေတာ့မွ	ထည့္

သြင္းစဥ္းစားခဲ့ျခင္း	မရွိေၾကာင္း	ယခုလို	ေျပာဆိုပါသည္။

	 “အေတြ႕အႀကဳံအရ	က်ေနာ္တုိ႔တုိင္းရင္းသားတပ္ဖြ႕ဲေတြအတြက္လည္း	အာမခံခ်က္ရိွ

ဖို႔	 လုိအပ္ပါတယ္။	က်ေနာ္တို႔	တပ္ေတြကို	 ျပည္နယ္လုံၿခဳံေရးတပ္အေနနဲ႔	ထားေပးဖို႔	လို	

လားတယ္။	တင္ျပထားတာလည္း	ရွိပါတယ္။	ဒါေပမယ့္	တပ္မေတာ္ဘက္က	လက္မခံဘူး၊	

တပ္မေတာ္ျပင္ဆင္ေရးအပိုင္းမွာလည္း	အစိုးရနဲ႔	တပ္မေတာ္ပဲ	ေဆြးေႏြးသြားဖို႔	ရွိပါတယ္။	

ခင္ဗ်ားတို႔	တိုင္းရင္းသားေတြနဲ႔	မဆိုင္ဘူးလို႔	က်ေနာ္တို႔ကို	ေျပာထားတယ္”။	31 

JMC	–	U	အစည္းအေဝး	ေလ့လာမႈအေတြ႕အႀကဳံ

	 ၂၀၂၀	 ျပည့္ႏွစ္	ဇူလိုင္လ	၇	ရက္ႏွင့္	၈	ရက္ေန႔မ်ားတြင္	 ျဖစ္သည္။	ေနျပည္ေတာ္ရွိ	

Horizon	Lake	View	ဟိုတယ္တြင္	က်င္းပေသာ	(၁၉)	ႀကိမ္ေျမာက္	ျပည္ေထာင္စုအဆင့္	

ပစ္ခတ္တုိက္ခုိက္မႈရပ္စဲေရးဆုိင္ရာ	ပူးတြဲေစာင့္ၾကည့္	ေရးေကာ္မတီ	(JMC-U	အစည္းအေဝး

သို႔	 BNI-Myanmar	 Peace	Monitor	 မွ	သြားေရာက္	 ေလ့လာျခင္း၊	သတင္းရယူျခင္းႏငွ့္	

ေတြ႕ဆုံေမးျမန္းျခင္းတို႔	ျပဳလုပ္ခဲ့ပါသည္။

30  Interview	(4)	ကရင္နီအမ်ိဳးသားတိုးတက္ေရးပါတီ	အတြင္းေရးမႉး	(၁)	ခူဒယ္နီယာယ္ႏွင့္	စာတမ္း										
အတြက္	အေမးအေျဖ၊	BNI-MPM
31	မြန္ျပည္သစ္ပါတီ	ဥကၠဌ	ႏိုင္ဟံသာႏွင့္		ေတြ႕ဆုံေမးျမန္းျခင္း၊	BNI-MPM၊	https://bit.ly/3HbLdi0	



	 စစ္အုပ္စုမွ	 ဗုိလ္ခ်ဳပ္ရာျပည့္သည္	 JMC-U	၏	 ဥကၠဌ	 ျဖစ္သည္။	ကရင္အမ်ိဳးသား																

အစည္းအ႐ုံး(KNU)မွ	ဗိုလ္ခ်ဳပ္	ေစာအိုင္းဇက္ဖိုးသည္	JMC-U	၏	ဒုဥကၠဌ	(၁)	ျဖစ္သည္။	

JMC	–	U	ကို	အစိုးရ	ကိုယ္စားလွယ္	(၁၀)ဦး၊	NCA	လက္မွတ္ထုိးထားေသာ	တိုင္းရင္းသား

လက္နက္အဖြဲ႕အစည္းမ်ား၏	ကိုယ္စားလွယ္	(၁၀)	ဦးႏွင့္	အရပ္သားကိုယ္စားလွယ္	(၆)

ဦးတို႔ျဖင့္	ဖြဲ႕စည္းထားသည္။

	 အခမ္းအနားတြင	္ႏႈတခ္ြန္းဆကမ္နိ႔ခ္ြန္းေျပာၾကားခ်နိမ္အွပ	သတင္းမဒီယီာသမားမ်ား

အားလံုး	အစည္းအေဝးခန္းမမွ	ထြက္ရသည္။	အျပင္မွသာ	ေစာင့္ဆုိင္းေနရၿပီး	၎တုိ႔													

သတင္းစာရွင္းလင္းခ်ိန္တြင္မွသာ	သတင္းရယူၾကရပါသည္။

	 အစည္းအေဝးခန္းမရွိရာ	ဟိုတယ္ဝန္းက်င္တဝိုက္တြင္	 လံုၿခဳံေရးမ်ား	 ၾကပ္မတ္ထား										

ၿပီး	တခ်ိဳ႕က	အရပ္ဝတ္ျဖင့္	ေစာင့္ၾကည့္ေနၾကသည္။	အစည္းအေဝးတက္ေရာက္ေနၾကရ	

ေသာ	ERO	ေခါင္းေဆာင္မ်ား၊	ကုိယ္စားလွယ္မ်ား၏	စိတ္ပိုင္းဆုိင္ရာ၊	႐ုပ္ပိုင္းဆိုင္ရာ	လုံၿခဳံ

မႈအေျခအေနကုိ	 ေတြးဆၾကည့္မိသည္။	 BNI	 –	Myanmar	 Peace	Monitor	အေနျဖင့္	

JMC-U	၏	ဒုဥကၠဌ	(၁)	ဗိုလ္ခ်ဳပ္ေစာအိုင္းဇက္ဖိုး၊	JMC–U	ဒုဥကၠဌ	(၂)	တာဝန္ယူခဲ့ဖူးသူ												

ျပည္သူ႔ပါတီ	ဥကၠဌ	ဦးကိုကိုႀကီးႏွင့္	ခ်င္းအမ်ိဳးသားတပ္ဦး(CNF)မွ	ေဒါက္တာေ႐ႊခါးတို႔ကို	

ေတြ႕ဆုံေမးျမန္းခြင့္	ရရွိခဲ့သည္။

ဦးကိုကိုႀကီးက	NCA	စာခ်ဳပ္ပါ	ေဝါဟာရဆိုင္ရာ	အျငင္းပြားမႈမ်ားကို	ယခုလို	ရွင္းျပပါသည္။

	 “အထူးသျဖင့္ေတာ့	နယ္ေျမသတ္မွတ္တာေတြနဲ႔	ပတ္သက္ၿပီး	ထိန္းခ်ဳပ္နယ္ေျမတို႔၊	

အပစ္ရပ္နယ္ေျမတုိ႔	 စတဲ့	 ေဝါဟာရေတြက	အဘိဓာန္လွန္ၿပီး	 ရွာေဖြလုိ႔ရတဲ့	 ကိစၥေတြ														



မဟုတ္ဘူး။	 ဒါက	ႏိုင္ငံေရးအရ	ညႇိႏႈိင္းၿပီး	သတ္မွတ္ေျဖရွင္းရမယ့္	ကိစၥေတြျဖစ္တယ္။												

ေနာက္ၿပီးေတာ	့တခ်ိဳ႕နယ္ေျမသတမ္တွမ္ႈေတြမွာ	တစဖ္ြ႕ဲနဲ႔	တစဖ္ြ႕ဲ	ထပ္ေနတာေတြ	ရွတိယ။္	

ဒီကိစၥေတြက	ေဝါဟာရဆိုေပမယ့္	ႏိုင္ငံေရးအရ	ေဆြးေႏြးဆံုးျဖတ္ရမယ့္ကိစၥေတြ	 ျဖစ္ေန							

ေတာ	့အဲဒ့ါေတြက	ျပႆနာျဖစ္ေနတယ္။	တျခားေသာ	ေဝါဟာရဆုိင္ရာ	ကိစၥေတြမွာလည္း

ပ	ဲႏွစ္ဖက္ျပႆနာျဖစလ္ို႔ရွရိင	္ႏစွဖ္က္လုံးက	ကုိယ့ရ္႕ဲ	နားလညမ္ႈနဲ႔	ဘာသာျပနၿ္ပီးေဆြးေႏြး

တဲ့အခါမွာ	ကြဲလြဲေနတာေတြရွိတယ္။	ဥပမာအားျဖင့္ဆိုရင္	 ၾကားကာလအစီအမံမ်ားဆိုတဲ့	

အပိုဒ္ဆိုရင္	ေတာ္ေတာ္	အျငင္းပြားစရာရွိတယ္။	ဒါက	NCA	ထဲမွာ	အခန္းတစ္ခန္းအေနနဲ႔	

ထည့္သြင္းထားေပမယ့္	ဒါနဲ႔	ပတ္သက္ၿပီး	ေဆြးေႏြးညႇိႏႈိင္းမႈ၊	အေကာင္အထည္ေဖာ္မႈေတြ

ကို	ေသခ်ာမလုပ္ႏိုင္ဘူး”။	 32

	 ထို႔အျပင္	JMC	အတြင္း	အစိုးရ၏	အခန္းက႑ႏွင့္	စစ္အုပ္စု၏	ပါဝင္မႈကိုလည္း	ဦးကို

ကိုႀကီးက	ယခုလိုခ်ိန္ထိုးျပ	ထားပါသည္။

	 “တကယ့္တကယ္ဆိုရင္	JMCမွာ	အရပ္သားကိုယ္စားလွယ္၊	EAOs	ကိုယ္စားလွယ္၊	ဒီ

ဖက္မွာ	အစိုးရ	ကိုယ္စားလွယ္	ဆိုၿပီး	သုံးႏႈန္းထားတယ္။	အခုဟာက	JMCမွာ	အစိုးရကိုယ္

စား	ျပည္ထဲေရးဝန္ႀကီး၊	ကာကြယ္ေရးဝန္ႀကီးပါရင္	အစိုးရပါတာပဲဆိုၿပီး	ေျပာလို႔မရဘူး။	ဆို

လိုခ်င္တာက	အႏိုင္ရပါတီဘက္က	အစိုးရ	ကိုယ္စားလွယ္	ပါဝင္သင့္တယ္လို႔	ကြၽန္ေတာ္							

ျမင္တယ္။	ဒါမွ	JMCမွာ	ရွိေနတဲ့	အခက္အခဲေတြ၊	ေဆြးေႏြးျငင္းခုန္တာေတြကို	အစိုးရပိုင္း

က	သိဖို႔၊	ထည့္သြင္းစဥ္းစားႏိုင္ဖို႔	အခ်က္အလက္ေတြ	ရရွိဖို႔	လိုတယ္လို႔ျမင္ပါတယ္”။	

32  JMC-U	အရပ္သားကိုယ္စားလွယ္	ဦးကိုကိုႀကီးႏွင့္	ေတြ႕ဆံုျခင္း၊	BNI-MPM၊	https://bit.ly/3VXnuWK		



	 JMC-U	၏	ဒုဥကၠဌ	(၁)	ျဖစ္သူ	ကရင္အမ်ိဳးသားအစည္းအ႐ုံး(KNU)မွ	ဗိုလ္ခ်ဳပ္ေစာ		

အိုင္းဇက္ဖိုးကလည္း	ေ႐ြးေကာက္ခံ	NLD	ဦးေဆာင္သည့္	အစိုးရႏွင့္	စစ္အုပ္စုတို႔၏	JMC																				

အတြင္း	ပါဝင္မႈအေျခအေနကို	ယခုလို	ရွင္းျပပါသည္။

	 “ေနာက္ပိုင္း	NLD	အစိုးရတက္လာၿပီးေနာက္ပိုင္းမွာေတာ့	သီးျခားလိုျဖစ္သြားတယ္	

ေလ။	ျဖစသ္ြားျခင္းအေၾကာင္းကလည္း	တပပ္ိငု္းဆုိငရ္ာလုိ႔	ေျပာတဲအ့ခါက်ၾကေတာ	့အစိုးရ

ကလည္း	တပပ္ိငု္းဆိငုရ္ာကလည္း	လုပပ္ါဆိတုဲ	့သတူို႔ရ႕ဲသေဘာထားနဲ႔သြားတယဆ္ိုေတာ	့

အခုေလာေလာဆယ္ေတာ	့အာဏာရပါတအီစိုးရဖကက္ေတာ့	မပါဝင္ဘူးေပါ။့	တကယလုိ္႔	

JMCမွာ	အာဏာရပါတီကို	ကိုယ္စားျပဳမယ့္သူ	 ပါဝင္ႏိုင္မယ္ဆိုရင္ေတာ့	 ပိုၿပီးေတာ့	 ၿမိဳင္								

ဆိုင္တာေပါ့။	ဘာလို႔လည္းဆိုေတာ့	တပ္မေတာ္နဲ႔	အစိုးရၾကားမွာလည္း	ပိုၿပီးေတာ့	အခ်င္း

ခ်င္း	နားလည္မႈပိုေကာင္းလာမယ္။	ႏွစ္ဖက္ၾကားမွာ	ပိုၿပီး	စုစည္းမႈပိုခိုင္မာလာႏိုင္မယ္ေပါ့။	

တကယ္တမ္းျဖစ္လာႏိုင္မယ္ဆိုရင္	ပါလာႏိုင္မယ္ဆိုင္ရင္	ေကာင္းတာေပါ့ေနာ္”။	33

	 JMC	အတြင္း	ေစာင့္ၾကည့္ေရးယႏၲယားႏွင့္	အစီအစဥ္မ်ား	လိုအပ္ေနမႈကိုလည္း	ဗိုလ္

ခ်ဳပ္	ေစာအိုင္းဇက္ဖိုးက	ယခုလိုေထာက္ျပေျပာဆိုပါသည္။

	 “အထူးသျဖင့္	JMC	နဲ႔ပတ္သက္ၿပီး	ျပည္နယ္အဆင့္မွာပဲ	အဓိကအလုပ္လုပ္ရမွာျဖစ္

တယ္။	တပ္ခ်င္းတပ္ၾကားမွာ	သီးျခားေတြ႕ဆုံႏိုင္တဲ့	ယႏၲရားေတြ၊	လက္တံေတြ	 ျဖန႔္ထား

ဖို႔လိုတယ္။	အဲဒီေအာက္မွာမွ	 JMCဆိုတာ	သီးျခားဖြဲ႕	 စည္းႏိုင္ဖို႔၊	 ေစာင့္ၾကည့္ဖို႔ဆိုတာကို	

သီးသီးသန႔္သန႔္	လုပ္ႏိုင္ဖို႔ဆိုတာ	ဖန္တီးရမယ္။	ေျပာခ်င္တာကေတာ့	စစ္ေရးဆိုင္ရာ	ဆုံး	

ျဖတ္ခ်က္ေတြ၊	သေဘာတူညီခ်က္ေတြ	 ရၿပီးေတာ့မွပဲ	 ေစာင့္ၾကည့္တဲ့သူက	ေစာင့္ၾကည့္							

ႏိုင္မွာေလ။	အဲလိုမွမဟုတ္ရင္	ေစာင့္ၾကည့္တဲ့သူက	ဘာကို	သြားေစာင့္ၾကည့္ရမလဲ။

	 ဥပမာ-ဖာပြန္မွာ	တပ္မေတာ္က	လမ္းေဖာက္တဲ့ကိစၥဆိုရင္လည္း	တစ္ဖက္ကလည္း	

လမ္းေဖာက္ျခင္းကုိ	 ႏွစ္ဖက္သေဘာတူညီခ်က္ယူရမယ္ဆိုတဲ့သေဘာရွိတယ္။	တစ္ဖက္

ကလည္း	အေၾကာင္းၾကားတယ္လုိ႔	 ေျပာတယ္။	အေၾကာင္းၾကား႐ံုနဲ႔မၿပီးဘူး၊	 ႏွစ္ဖက္သ							

ေဘာတူညခီ်က္န႔ဲ	ေဖာကပ္ါဆုိတာမ်ိဳးေပါ။့	ဒလီိအုေျခအေနမ်ိဳးမွာ	အရငဆ္ုံးတပ္ႏစွခ္ၾုကား										

အရင္ဆုံးညႇိႏႈိင္းတဲ့ယႏၲယားကေန	သေဘာတူညီခ်က္အေပၚမွာ	 ေစာင့္ ၾကည့္တဲ့သူက																				

ေစာင့္ၾကည့္လို႔	ရမယ္ေလ။

	 အခုက	အရပ္သားကုိယ္စားလွယ္ေတြကုိ	 ႏွစ္ဖက္အၾကားထားေပမယ့္လည္း	 သူ႔လူ		

ကိုယ့္လူဆုိတဲ့	သံသယက	ရွိေနျပန္တယ္။	 ဒါေၾကာင့္	လက္ေတြ႕အေကာင္အထည္ေဖာ္								

ႏိုင္မယ့္	အစီအစဥ္ေတြ၊	ယႏၲရားေတြလိုေနမွာပဲ။”		

33  JMC-U	ဒုတိယဥကၠ႒	(၁)	ဗိုလ္ခ်ဳပ္	ေစာအိုင္းဇက္ဖိုးႏွင့္	ေတြ႕ဆံုေမးျမန္းျခင္း၊	
					BNI-MPM၊	https://bit.ly/3VC3YiS	



စစ္အာဏာရွင္စနစ္	အဓြန႔္ရွည္ေရးအတြက္	
ၿငိမ္းခ်မ္းေရးေဆြးေႏြးပြဲေတြကို	အသုံးခ်ေနသလား

	 ၿငိမ္းခ်မ္းေရးအတြက္	 ေတြ႕ဆုံေဆြးေႏြးညႇိႏႈိင္းရာတြင္	တန္းတူရည္တူရွိမႈ၊	အျပန္အ							

လွန္	ေလးစားမႈတို႔ျဖင့္	နည္းမွန္လမ္းမွန္	ျပဳမူေဆာင္႐ြက္ပါက	အာဏာရွင္စနစ္မွတဆင့္	ဒီ

မိုကေရစီစနစ္သုိ႔	 ေျပာင္းလဲေရာက္ရွိသြားႏိုင္သည္ကုိ	လက္ခံေသာ္လည္း	သေဘာ႐ိုးႏွင့္								

မဟုတ္ဘဲ	ကိုယ္က	အေပၚစီးက	ေနရပါမွ၊	ကိုယ္က	အသာစီးရပါမွဆိုသည့္	အမ်ိဳးသားႏိုင္

ငံေရးကို	ဆုပ္ကုိင္ကာ	အာဏာ	လက္မလႊတ္ရေရးအတြက္	အသုံးခ်ေဆြးေႏြးေနျခင္းသည္	

စစအ္ာဏာရငွစ္နစ	္အဓြန႔ရ္ညွ္ေရးအတြက္	ၿငမိ္းခ်မ္းေရးေဆြးေႏြးပြမဲ်ားကိ	ုအသုံးခ်ေနသည	္

ဆိုသည္က	 မွန္ကန္သည္ဟု	 ပအိုဝ္းတိုင္းရင္းသားေခါင္းေဆာင္	 ဗိုလ္မႉးႀကီးခြန္ဥကၠာက											

ရႈျမင္ပါသည္။

	 “သူတို႔ကိုယ္တိုင္	ေျပာင္းမေျပာင္းေတာ့	က်ေနာ္တို႔မသိဘူး	စနစ္တစ္ခုက။	သို႔ေသာ္	

ေဆြးေႏြးလို႔	တန္းတူေဆြးေႏြးၿပီးေတာ့	ႏိုင္ငံေရးသေဘာတူညီခ်က္ရလို႔	ေျပာင္းမယ့္ပုံစံက								

ေတာ့	သူတို႔	သိပ္မႀကိဳက္တဲ့	သေဘာရွိတယ္ဗ်ာ။	အဲဒါ	ပြင့္ပြင့္လင္းလင္းေျပာတာ”။	34  

34 Interviews	(3)	၊	ဗိုလ္မႉးႀကီးခြန္ဥကၠာႏွင့္	စာတမ္းအတြက္	အေမးေျဖ၊	BNI-MPM



	 ''စစ္အာဏာရွင္စနစ္	အဓြန႔္ရွည္ေရးအတြက္	ၿငိမ္းခ်မ္းေရးေဆြးေႏြးပြဲေတြကို	အသုံးခ်	

ေနသလား''	ဆိုသည့္	ေမးခြန္းသည္	ယခုစာတမ္းအတြက္	အဓိကက်ေသာ	ေမးခြန္းျဖစ္ၿပီး													

ေအာက္ေဖာ္ျပပါ	Chart	အတိုင္း	အေျဖမ်ားကို	 ျမင္ေတြ႕ရသျဖင့္	စစ္အုပ္စုအေနျဖင့္	 ၿငိမ္း	

ခ်မ္းေရးေဆြးေႏြးပြမဲ်ားကိ	ုစစအ္ာဏာရငွစ္နစ	္အဓြန႔ရ္ညွ္ေစေရးအတြက	္အသုံးခ်ေနသည္

ဟု	ေျဖဆိုသူအားလုံးက	ရႈျမင္ၾကပါသည္။

35 Interviews	(7)	ကခ်င္လြတ္လပ္ေရးတပ္မေတာ္	ေျပာခြင့္ရသူ	ဗိုလ္မႉးႀကီးေနာ္ဘူႏွင့္	စာတမ္းအတြက္	
အေမးအေျဖ၊	BNI	-	MPM
36	ၿငိမ္းခ်မ္းေရးစစ္တမ္း	၊	ဦးေအာင္ထူး(လူ႔အခြင့္အေရးေရွ႕ေန)၊	စာမ်က္ႏွာ	-	၁၆၅

‘‘စစ္အာဏာရွင္စနစ္	အဓြန္႔ရွည္ေရးအတြက္	 ၿငိမ္းခ်မ္းေရးေဆြးေႏြးပြဲေတြကို	အသံုးခ်ေန

သလား’’	အတြက္	အေျဖမ်ား

	 ကိုယ္တိုင္က	ႏိုင္ငံေရးေလ့လာသုံးသပ္သူ	မဟုတ္သည့္တိုင္	အေတြ႕အႀကဳံအရ	စစ္

အုပ္စု	အုပ္ခ်ဳပ္သည့္	ေခတ္အဆက္ဆက္တိုင္းတြင္	စစ္တပ္သည္	 ၿငိမ္းခ်မ္းေရးဟု	ေခါင္း		

စဥ္တပ္အသုံးခ်ေလ့ရွိသည္ဟု	ကခ်င္လြတ္လပ္ေရးအဖြဲ႕(KIO)	ေျပာခြင့္ရသူ	 ဗိုလ္မႉးႀကီး							

ေနာ္ဘူက	ဆိုပါသည္။	“သူတို႔အၾကပ္အတည္းႀကဳံတဲ့အခ်ိန္	ၿငိမ္းခ်မ္းေရးေခၚၿပီးေတာ့	စစ္

အာဏာရွင္စနစ္	အဓြန႔ရွ္ည္ဖုိ႔အတြက္လုပ္တယ္လုိ႔	အေတြ႕အႀကဳံအရေျပာႏုိင္ပါတယ္”။	35 

	 KIO	သည္	စစ္အုပ္ခ်ဳပ္ေရး(နဝတေခတ္)ကာလ၊	၁၉၈၉	ခုႏွစ္	အပစ္ရပ္ေရးလုပ္ငန္း

စဥ္မွ	၂၀၁၀	ျပည့္ႏွစ္အထိ	၂၁	ႏွစ္တာအခ်ိန္အတြင္း	စာႏွင့္ေပႏွင့္ေရးသားကာ	လက္မွတ္	

ေရးထိုးခ်ဳပ္ဆိုခဲ့သည့္	တစ္ခုတည္းေသာ	အပစ္ရပ္အဖြဲ႕	ျဖစ္သည္။	၁၉၉၄	ခုႏွစ္		ေဖေဖာ္ဝါ

ရီလ	၂၄	ရက္ေန႔စြဲျဖင့္	လက္မွတ္ေရးထိုးထားေသာ	အဆိုပါအပစ္ရပ္စာခ်ဳပ္အား	စစ္တပ္	



ဘက္မွ	ခ်ိဳးေဖာက္ခဲ့သျဖင့္	တိုက္ပြဲမ်ားျပန္လည္စတင္ခဲ့ျခင္း	ျဖစ္သည္။	အက်ိဳးဆက္အေန	

ျဖင့္	၁၇	ႏွစ္တာ	အပစ္ရပ္ကာလအတြင္း	တစုံတရာေဖာ္ေဆာင္ခဲ့သည့္	ေဒသဖြံ႕ၿဖိဳးေရးဟူ

သည္မ်ားမွာလည္း	လုံးဝပင္	ပ်က္စီးသြားခဲ့သည္။	36  

	 စစ္အုပ္စုသည္	၎တုိ႔စိတ္ႀကိဳက္	အခ်ိန္ယူေရးဆြဲထားသည့္	 ၂၀၀၈	 ခုႏွစ္ဖြဲ႕စည္းပုံ

အေျခခံဥပေဒကုိ	အတည္ျပဳကာ	အပစ္ရပ္ထားသည့္	 တုိင္းရင္းသားလက္နက္ကုိင္အဖြဲ႕									

အစည္းမ်ား(EROs)အား	၎တုိ႔၏	လက္ေအာက္ခံ	 ျပည္သူ႔စစ္အဖြဲ႕အျဖစ္လည္းေကာင္း၊		

နယ္ျခားေစာင့တ္ပ(္BGF)အျဖစလ္ည္းေကာင္း	အသြင္ေျပာင္းလဖဲြ႕ဲစည္းရန	္ဖအိားေပးရာက	

KIO/KIA	ႏွင့္	တိုက္ပြဲမ်ား	 ျပန္လည္ျဖစ္ပြားခဲ့ျခင္းျဖစ္သည္။	၂၀၁၁	ခုႏွစ္က	စတင္ခဲ့သည့္	

ေ႐ြးေကာက္ခံ	အစိုးရႏွစ္ရပ္စလုံးသည္လည္း	၂၀၀၈	ဖြဲ႕စည္းပံုအေျခခံဥပေဒအရသာ	လုပ္

ကိုင္ေဆာင္႐ြက္ရသည့္အတြက္	ထိုကာလမ်ားအတြင္း	 ၿငိမ္းခ်မ္းေရးလုပ္ငန္းစဥ္၏	 ျဖစ္										

တည္မႈကုိ	 ဗိုလ္ခ်ဳပ္မႉးႀကီးမင္းေအာင္လႈိင္ဦးေဆာင္သည့္	 စစ္အုပ္စုကသာ	 ခ်ဳပ္ကိုင္ထား						

သည္ဟု	ဆိုရပါလိမ့္မည္။

	 “သူတို႔ေျပာေနတာ	ရွင္းေနတာပဲ။	 မင္းတို႔ၿငိမ္းခ်မ္းေရးလုပ္ရင္	 ဒီအစိုးရကို	 မတိုက္ရ

ဘူး။	တျခားအစုိးရနဲ႔	အစားမထုိးရဘူး။	ေနာက္ဆုံး	 ၿငိမ္းခ်မ္းေရးေဆြးေႏြးျဖစ္စဥ္အေပၚမွာ	

ေတာ့	ဘယ္မူဝါဒနဲ႔သြားသလဲဆိုေတာ့	၂၀၀၈	ဖြဲ႕စည္းပုံအေပၚမွာပဲ	သြားမွာပဲ။	ဒါက	သူ႔ရဲ႕	

ေဖာ္ျပခ်က္က	ရွင္းေနတာပါပဲ။	ဆိုလိုတာက	ဒီ	၂၀၀၈က	စစ္အာဏာရွင္	သက္ဆိုးရွည္အဖို႔	

အတြက္ျဖစ္ေနတာပဲေလ”ဟု	KNU	ေျပာခြင့္ရသူ	ပဒိုေစာေတာနီးက	ေထာက္ျပပါသည္။	37  

	 ၂၀၀၈	 ခုႏွစ္	 ဖြဲ႕စည္းပုံအေျခခံဥပေဒသည္	 ေ႐ြးေကာက္ခံအစိုးရအဖြဲ႕အတြင္းရွိ	အ							

ေထြေထြအုပ္ခ်ဳပ္ေရးဦးစီးဌာနအပါအဝင္	 ျပည္ထဲေရးဝန္ႀကီးဌာန၊	 နယ္စပ္ေရးရာဝန္ႀကီး									

ဌာနႏွင့္	ကာကြယ္ေရးဝန္ႀကီးဌာနဆုိသည့္	အဓိကက်ေသာ	 ဌာနႀကီး	 (၃)ခုကုိ	 စစ္တပ္									

ေခါင္းေဆာင္	ဗိုလ္ခ်ဳပ္မႉးႀကီးမင္းေအာင္လႈိင္အား	ထိန္းခ်ဳပ္ခြင့္ျပဳထားသည္။	ေ႐ြးေကာက္ခံ

ကိုယ္စားလွယ္မ်ားသာ	 ရွိအပ္ေသာ	လႊတ္ေတာ္သုံးရပ္စလုံးတြင္	 စစ္တပ္ေခါင္းေဆာင္											

ဗိုလ္ခ်ဳပ္မႉးႀကီး	မင္းေအာင္လႈိင္မွ	ေ႐ြးခ်ယ္ေစလႊတ္ေသာ	ကိုယ္စားလွယ္	၂၅	ရာခိုင္ႏႈန္းကို	

ခြင့္ျပဳထားရသည။္	ထို႔ျပင	္စစအု္ပစ္သုည	္၎တို႔ကိယုတ္ိငုစ္တ္ိတိငု္းက်	ေရးဆြဲျပဌာန္းထား	

ေသာ	၂၀၀၈	ဖြဲ႕စည္းပုံအေျခခံဥပေဒပါ	 ျပဌာန္းခ်က္တစ္ခု	 စီတိုင္းကို	လိုသလို	အဓိပၸါယ္										

ေကာက္ယူ	အသုံးခ်ေလ့ရွိသည္ကို	ေတြ႕ရသည္။

	 “ႏိုင္ငံေတာ္အတြင္းရွိ	လက္နက္ကိုင္အဖြဲ႕အစည္းအားလုံးသည္	တပ္မေတာ္၏	ကြပ္

37		Interviews	(6)	ကရင္အမ်ိဳးသားအစည္းအ႐ုံး	ေျပာခြင့္ရသူ	ပဒိုေစာေတာနီးႏွင့္	စာတမ္းအတြက္	အေမး
အေျဖ	၊	BNI	-	MPM



ကဲမႈေအာက္တြင္	ရွိရမည္”	ဟူေသာ	၂၀၀၈	ဖြဲ႕စည္းပုံအေျခခံဥပေဒပုဒ္မ	၃၃၈	ကို	ကိုးကား

ကာ	တစ္ခုတည္းေသာ	တပ္မေတာ္ထားရွိေရးအတြက္	စစ္အုပ္စုမွ	ဟစ္ေႂကြးရပ္တည္ေန

ခဲ့သည့္တိုင္	ႏွစ္	(၇၀)ေက်ာ္အတြင္း	တန္းတူညီမွ်ေရးႏွင့္	ကိုယ္ပိုင္ျပဌာန္းခြင့္အတြက္	ရပ္											

တည္ကာ	 ခုခံေတာ္လွန္တုိက္ပြဲဝင္ေနၾကေသာ	 ERO	 မ်ား၏	အခန္းက႑ကုိမူ	၎တုိ႔																

လက္ေအာက္ခံအျဖစ္သာ	ထားရွိလိုေသာ	စိတ္ဆႏၵမ်ိဳးကို	မၾကာခဏ	ျပသေလ့ရွိပါသည္။

	 “အဓိက	ေရွ႕မတုိးႏုိင္တာက	တပ္မေတာ္ဘက္က	၂၀၀၈	ဖြ႕ဲစည္းပံုကုိ	ကုိင္ထားတယ္၊	

ေနာက္တပ္ဖက္မွာလည္း	အာဏာကို	မစြန႔္လႊတ္ခ်င္ဘူး၊	ေနာက္တစ္ခုရွိေသးတာက	တပ္

မေတာ္ရဲ႕	 ၿငိမ္းခ်မ္းေရးမူ	 ၆	 ရပ္	ဆိုၿပီးေတာ့	သူတို႔	 ခ်မွတ္ထားတယ္။	သေဘာကေတာ့														

လႊတ္ေတာ္ထဲကေနပဲ	ဥပေဒကုိ	 ျပင္ဆင္သြားမယ့္ပုံစံမ်ိဳးနဲ႔	ခ်ဳပ္ကိုင္ထားတယ္”	ဟု	မြန္ျပ

ည္သစ္ပါတီဥကၠဌ	ႏိုင္ဟံသာက	ရႈျမင္ၿပီး	NLD	အစိုးရလက္ထက္၊	ၿငိမ္းခ်မ္းလုပ္ငန္းစဥ္အ													

တြင္း	တစ္ဆုိ႔မႈအားလံုးသည္	ထုိအခ်က္မ်ားေပၚတြင္သာ	မူတည္ေနခ့ဲသည္ဟု	ဆုိပါသည္။	38  

	 ဖက္ဒရယ္ဥပေဒအကယ္ဒမီ၏	ေက်ာင္းအုပ္လည္းျဖစ္၊	 ဥပေဒအေထာက္အကူျပဳ												

ကြန္ယက္(LAN)တည္ေထာင္သူလည္း	 ျဖစ္သူ	 လူ႔အခြင့္အေရးေရွ႕ေန	 ဦးေအာင္ထူးက								

ေတာ့	“အပစ္ရပ္စာခ်ဳပ္	NCA	သည္	တိုင္းရင္းသားမ်ား၏	ကိုယ္ပိုင္ျပဌာန္းခြင့္ကို	႐ုပ္သိမ္း

မည့္	 ႏိုင္ငံေရးေထာင္ေခ်ာက္”	ဟု	သုံးႏႈန္းသတိေပးခဲ့ပါသည္။	 “NCA	သည္	စစ္အာဏာ							

ရွင္စနစ္ကို	ေဖာ္ေဆာင္ထားေသာ	၂၀၀၈	ဖြဲ႕စည္းပုံေဘာင္းအတြင္းတြင္သာ	ဝဲလည္ေစသ	

ျဖင့္	 ၿငိမ္းခ်မ္းေရးသခ်ႋဳင္းျဖစ္ေနသည္”	39	ဟု	တင္စားထားပါသည္။	 ၿငိမ္းခ်မ္းေရးလုပ္ငန္း

စဥ္၏	အျမင့္ဆံုးအစည္းအေဝးျဖစ္ေသာ	 ျပည္ေထာင္စုၿငိမ္းခ်မ္းေရးညီလာခံ	 -	 ၂၁	 ရာစု											

ပင္လုံအစည္းအေဝးမ်ားမွ	ထြက္ေပၚလာေသာ	ဆုံးျဖတ္ခ်က္မ်ား၊	သေဘာတူညီမႈမ်ားကို

ပင္	ဖြဲ႕စည္းပုံအေျခခံ	ဥပေဒအတြင္း	ျပင္ဆင္၊	ျဖည့္စြက္၊	ပယ္ဖ်က္လိုပါက	၂၀၀၈	ဖြဲ႕စည္း

ပုံ	အေျခခံဥပေဒ	ပုဒ္မ	၄၃၆	အရသာ	လုပ္ေဆာင္ႏိုင္မည္ျဖစ္ၿပီး	စစ္တပ္၏	ႏိုင္ငံေရးတြင္	

ပါဝင္မႈကို	တရားဝင္ေစခဲ့ပါသည္။

	 လက္ရွိဗိုလ္ခ်ဳပ္မႉးႀကီးမင္းေအာင္လႈိင္ဦးေဆာင္ေသာ	အာဏာသိမ္းစစ္အုပ္စုသည္	

၎တို႔၏	ေနာက္ဆုံးခံတပ္သဖြယ္	ဖက္တြယ္ထားသည့္	၂၀၀၈	ခုႏွစ္ဖြဲ႕စည္းပုံအေျခခံဥပ							

ေဒကို	ခ်ိဳးေဖာက္ၿပီး	စစ္အာဏာသိမ္းခဲ့သည့္တိုင္	၎တို႔ကိုယ္တိုင္ဦးေဆာင္ၿပီး	NCA	စာ	

ခ်ဳပ္ကို	ျပန္လည္အသက္သြင္းေနသည္ကို	ေတြ႕ရပါသည္။	ယင္းသို႔	NCA	ကို	ဆက္လက္

စြဲကိုင္ထားျခင္းသည္ပင္	 ႏိုင္ငံတကာမ်က္ႏွာစာတြင္	 ၿငိမ္းခ်မ္းေရး	လိုလားသူမ်ားအျဖင့္										

38	မြန္ျပည္သစ္ပါတီ	ဥကၠဌ	ႏိုင္ဟံသာႏွင့္		ေတြ႕ဆုံေမးျမန္းျခင္း၊	BNI-MPM	https://bit.ly/3HbLdi0
39	ၿငိမ္းခ်မ္းေရးစစ္တမ္း	၊	လူ႔အခြင့္အေရးေရွ႕ေန	ဦးေအာင္ထူး	၊	စာမ်က္ႏွာ	-	၁၆၂



ထင္ေယာင္ထင္မွားျဖစ္ေစရန္	 ရည္႐ြယ္လုပ္ေဆာင္ေနျခင္းျဖစ္ႏိုင္ေၾကာင္း	ကရင္နီျပည္									

အတိုင္ပင္ခံေကာင္စီ	အဖြဲ႕ဝင္	မဇူးပဒုမၼာက	ရႈျမင္ပါသည္။

	 “သူတို႔အေနနဲ႔	ႏိုင္ငံတကာမွာ	ၿငိမ္းခ်မ္းေရးကို	လိုလားပါတယ္၊	ၿငိမ္းခ်မ္းေရးကို	သူတို႔	

အဓိက	ထားပါတယ္ဆိုတဲ့ဟာမ်ိဳးကိုလည္း	သူတို႔	 ျပခ်င္တာမ်ိဳးလည္း	 ျဖစ္ႏိုင္တယ္။	တစ္								

ဖက္မွာ	အၾကမ္းဖက္မႈေတြ	ဘယ္ေလာကပ္	ဲက်ဴးလြန္ေနပါေစ။	သတူို႔အဲလ့ိမု်ိဳးလပု္ေနတာက	

ၿငိမ္းခ်မ္းေရးေဆြးေႏြးပြဲေတြကို	 အသုံးခ်ၿပီးေတာ့	သူတို ႔အာဏာတည္ၿမဲဖို ႔အတြက္ကိုပဲ									

လုပ္ေဆာင္ေနတယ္လို႔	က်မျမင္တယ္”။	40  

	 ႏုိင္ငံေရးေလ့လာသုံးသပ္သူ	 ဦးသန္းစိုးႏိုင္ကေတာ့	 စစ္အာဏာသိမ္းကာလအတြင္း			

စစ္အုပ္စု၏	ျပဳမူလုပ္ေဆာင္	ခ်က္မ်ားကို	ေလ့လာၾကည့္ပါက	၎တို႔၏	စစ္အာဏာရွင္စနစ္	

အုပ္စိုးမႈကို	အဓြန႔္ရွည္ေရးအတြက္	ၿငိမ္းခ်မ္းေရးလုပ္ငန္းစဥ္မ်ားကိုအသုံးခ်	လုပ္ေဆာင္ေန	

ေၾကာင္း	ပိုမိုျမင္သာေစခဲ့သည္ဟု	ဆိုပါသည္။	

	 “အဓိကေထာက္ျပစရာအခ်က္ကေတာ့	NUG(အမ်ိဳးသားညီၫြတ္ေရးအစိုးရ)	နဲ႔	PDF	

(ျပည္သူ႔ကာကြယ္ေရးတပ္ဖြဲ႕)	ေတြ၊	ေနာက္	ERO	တခ်ိဳ႕ကို	အၾကမ္းဖက္အဖြဲ႕အစည္းလို႔	

ဆိုၿပီးေတာ့	သူတုိ႔(စစ္ေကာင္စီ)က	စစ္ေရးအရ	အၾကမ္းဖက္မႈေတြမ်ိဳးစုံလုပ္ေနတာဟာ	အ		

ေတာ္ထင္ရွားတဲ့ကိစၥပါ။	ဘာျဖစ္လို႔	ဒီအဖြဲ႕ေတြနဲ႔	မေဆြးေႏြးဘဲ၊	ဘာျဖစ္လို႔	အၾကမ္းဖက္			

အဖြဲ႕လို႔	သတမ္တွၿ္ပီးေတာ	့အၾကမ္းဖကမ္ႈနည္းမ်ိဳးစုကံိ	ုစစ္ေကာငစ္ကီ	က်င့သ္ုံးေနတာလဲ။	

ဒီအင္အားစုေတြဟာ	တစ္အခ်က္က	ေဖေဖာ္ဝါရီ	၁	ရက္ေန႔	အာဏာသိမ္းပြဲကို	အေျခခံဥပ	

ေဒနဲ႔မကိုက္ညီတဲ့	စစ္အာဏာသိမ္းမႈအျဖစ္	ယူဆထားတဲ့အတြက္	စစ္ေကာင္စီရဲ႕အၾကမ္း	

ဖက္မႈလုပ္ငန္းေတြကုိ	တန္ျပန္လုပ္ေဆာင္ေနတ့ဲ	လုပ္ငန္းစဥ္သာျဖစ္ပါတယ္”။	41  

ယင္းသို႔ေသာ	အာဏာသိမ္းစစ္အုပ္စု၏	လုပ္ေဆာင္ခ်က္မ်ားသည္	စစ္မွန္သည့္	ဖက္ဒရယ္

ဒီမိုကေရစီျပည္ေထာင္စု	တည္ေဆာက္ေရးအတြက္	အတားအဆီးမ်ား	ျဖစ္ေစၿပီး	ဒီမိုကေရ	

စအီေရးလပုင္န္းမ်ား	အေကာငအ္ထညမ္ေဖာ္ႏိငု္ေစရန	္ႀကိဳးပမ္းေနျခင္းသာျဖစ္ေၾကာင္း	ဦး

သန္းစိုးႏိုင္က	ရႈျမင္ပါသည္။	“စစ္တပ္က	ရာသက္ပန္	ဗမာျပည္ကို	စိုးမိုးအုပ္ခ်ဳပ္သြားဖို႔အ

တြက္	စစ္အာဏာသိမ္းပြဲကို	ဆင္ႏႊဲလိုက္တာျဖစ္ပါတယ္။	ဒါဟာ	အႀကီးမားဆုံး	သက္ေသ	

ပါပဲ”။	42  

40	Interviews	(2)	ကရင္နီျပည္အတိုင္ပင္ခံေကာင္စီ(KSCC)	အဖြဲ႕ဝင္	မဇူးပဒုမၼာႏွင့္	စာတမ္းအတြက္	အေမး
အေျဖ	၊	BNI	–	MPM
41 Interviews	(10)	ႏိုင္ငံေရးေလ့လာသုံးသပ္သပ္သူ	ဆရာသန္းစိုးႏိုင္ႏွင့္	စာတမ္းအတြက္	အေမးအေျဖ၊	
BNI-MPM
42	Interviews	(10)	ႏိုင္ငံေရးေလ့လာသုံးသပ္သပ္သူ	ဆရာသန္းစိုးႏိုင္ႏွင့္	စာတမ္းအတြက္	အေမးအေျဖ၊	
BNI-MPM



		 စစ္အာဏာရွင္စနစ္	အဓြန႔္ရွည္ေစေရးအတြက္	ေခတ္အဆက္ဆက္	အသုံးျပဳခဲ့ေသာ	

စစ္အုပ္စု၏	နည္းလမ္းမ်ိဳးစုံ	အနက္	အထက္ပါသ႐ုပ္ေဖာ္မႈသည္	ေခတ္အဆက္ဆက္ျမင္	

ေတြ႕ခဲ့ရေသာ	စစ္အုပ္စု၏	လုပ္ေဆာင္ခ်က္အခ်ိဳ႕ကို	ေရးျခစ္ထားျခင္းျဖစ္သည္။

	 ခ်ဳပ္၍ဆိုရေသာ္	 စစ္အုပ္စုသည္	၎တုိ႔ကိုယ္တိုင္	 ျပည္တြင္းစစ္ကို	 ဖန္းတီးေဖာ္												

ေဆာင္ႏိငုသ္ကဲသ့ို႔	စစပ္မ္းခ်နိတ္ြငလ္ည္း	အပစအ္ခတရ္ပစ္ဲေရးကုိ	အရက္ွတရားမရွဘိ	ဲအ	

ေရးဆိုေလရ့ွသိည။္	အလားတ	ူႏိငုင္ံေရး၊	စီးပြားေရးအရ	အၾကပအ္တည္းႀကဳံေတြ႕ရခ်နိမ္်ား

တြင္လည္း	၂၀၀၈	ဖြဲ႕စည္းပုံအေျခခံဥပေဒကဲ့သို႔	ျပဌာန္းကာ	ေ႐ြးေကာက္ပြဲမ်ား	ျပဳလုပ္ၿပီး	

ထြက္ေပါက္ရွာျပဳျပင္ေျပာင္းလဲတတ္ပါသည္။	 ထို ႔ေနာက္	 ၿငိမ္းခ်မ္းေရးဟစ္ေႂကြးကာ	

၎တို႔၏	ဟန္ျပ	ျပဳျပင္ေျပာင္းလဲေရးလုပ္ငန္းစဥ္ကို	ျပည္တြင္း	ျပည္ပအသိအမွတ္ျပဳမႈ		ရ

ရွိေစေရးအတြက္	အရွိန္ျမႇင့္လုပ္ေဆာင္ျပပါသည္။	သို႔ေသာ္	အဆိုပါျပဳျပင္ေျပာင္းလဲေရးအ

ရွိန္သည္	၎တို႔၏	 ရပ္တည္မႈ၊	အာဏာႏွင့္	အက်ိဳးစီးပြားကုိ	 ထိပါးလာႏိုင္ပါက	 ၁၉၆၂													

ခုႏွစ္၊	၁၉၈၈	ခုႏွစ္မ်ားကဲသုိ့႔	အဓမၼအာဏာသိမ္းယူေလ့	ရိွသည္ကုိ	၂၀၂၁	ခုႏွစ္	စစ္အာဏာ

သိမ္းမႈက		သက္ေသျပလ်က္ရွိပါသည္။

	 ယခုအခါ	 ၂၀၀၈	 ဖြဲ႕စည္းပံုအေျခခံဥပေဒကုိပင္	 ျပင္သင့္ျပင္ထုိက္သည္ကုိ	 ျပင္ဆင္							

မည္ဟု	အာဏာသိမ္းစစ္ေခါင္း	ေဆာင္က	ထပ္မံေႂကြးေၾကာ္ၿပီး	ERO	မ်ားကို	ၿငိမ္းခ်မ္းေရး	



ေဆြးေႏြးရန္	ဖိတ္ေခၚလ်က္ရွိပါသည္။	၂၀၂၃	ခုႏွစ္တြင္	ေ႐ြးေကာက္ပြဲ	က်င္းပမည္ဟု	လ်ာ

ထားသည္။	ေနာက္ထပ္	ထြက္ေပါက္ရွာျပဳျပင္ေျပာင္းလဲေရး	ေျခလွမ္းမ်ား	ျပင္ဆင္လ်က္	ရွိ

သည္။	အဆိုပါျပဳျပင္ေျပာင္းလဲအရွိန္သည္လည္း	၎တို႔၏	ရပ္တည္မႈ၊	အာဏာႏွင့္	အက်ိဳး

စီးပြားကို	ထိပါးလာႏိုင္ပါက	ေနာက္ထပ္တစ္ႀကိမ္	စစ္အာဏာမသိမ္းႏိုင္ဟု	အာမခံခ်က္ရွိ		

မည္မဟုတ္ေပ။

	 “သူတို႔	အခုေခၚတဲ့	 ၿငိမ္းခ်မ္းေရးက	သူတို႔ရဲ႕	အခုလတ္တေလာ	 ႀကဳံေတြ႕ေနရတဲ့														

အခက္အခဲေတြ	ေက်ာ္လႊားႏိုင္ဖို႔	ေနာက္ၿပီးေတာ့မွ	သူတို႔	စစ္အုပ္ခ်ဳပ္ေရးကို	ေရရွည္သြား	

ႏုိင္ဖုိ႔အတြက္	 သူတုိ႔လုပ္ေနျခင္းသာ	 ျဖစ္တယ္”	 ဟု	 KNPP	အတြင္းေရးမႉး	 (၁)	 ခူဒယ္နီ													

ယာက	ရႈျမင္ထားပါသည္။	43

ၿငိမ္းခ်မ္းေရးအတြက္	စစ္အုပ္စုကို	ဖယ္ထုတ္ထားႏိုင္သလား

	 ႏွစ္ေပါင္း	၇၀	ေက်ာ္ၾကာ	အျမစ္တြယ္ေတာက္ေလာင္ေနဆဲျဖစ္ေသာ	ျပည္တြင္းစစ္၏	

အဓကိဇာတ္ေကာင	္စစအ္ပုစ္ကုိ	ုပဋပိကၡမ်ားခ်ဳပၿ္ငမိ္းေစေရးအတြက	္ၿငမိ္းခ်မ္းေရးေဆြးေႏြး

ပြဲမ်ား	ျပဳလုပ္ရာတြင္	ဖယ္ထုတ္ထားႏိုင္သလားဆိုသည္က	ျငင္းခုံစဖြယ္အေမးတစ္ခု	ျဖစ္ပါ

သည။္	သုိ႔ႏငွ့တ္ိငု	္စာေရးဆရာေမာငစ္ူးစမ္း၏	အသုံးအႏႈန္းအရ	“အာဏာရအဖြ႕ဲအစည္းက	

စပြန္ဆာလုပ္ေပး၍	ဒီမိုကေရစီျဖစ္ထြန္းေစေသာနည္း”	44	သည္	၂၀၂၁	ခုႏွစ္ေဖေဖာ္ဝါရီ	၁	

ရက္၊	 စစ္အာဏာသိမ္းမႈျဖင့္	အဆံုးသတ္ခဲ့ၿပီျဖစ္သည္။	အာဏာရအဖြဲ႕အစည္းျဖစ္ခဲ့ေသာ			

စစ္အုပ္စုသည္	 ေ႐ြးေကာက္ပြဲနည္းလမ္းျဖင့္	၎တို႔၏	 ႏိုင္ငံေရးတြင္	 ပါဝင္မႈကို	အထုိင္	

ေ႐ႊ႕ကာ	 ျပဳျပင္ေျပာင္းလဲေရး၊	ဒီမိုကေရစီအေရးႏွင့္	 ၿငိမ္းခ်မ္း	ေရးစသည့္	စကားလုံးမ်ားကို	

ဟစ္ေႂကြးလုပ္ေဆာင္ခဲ့ေသာ	၂၀၁၁	ခုႏွစ္မွ	၂၀၂၀	ျပည့္ႏွစ္အတြင္း	စစ္အုပ္စု၏	စပြန္ဆာ

ဒီမုိကေရစီသည္	 ၂၀၀၈	 ဖြဲ႕စည္းပံုျပင္ဆင္ေရး၊	 ျပည္တြင္းၿငိမ္းခ်မ္းေရး၊	 ဖက္ဒရယ္ဒီမုိက								

ေရစီ	 ျပည္ေထာင္စုတည္ေဆာက္ေရးစေသာ	အေ႐ြ႕အရွိန္မ်ားေၾကာင့္ပင္	အဆုံးသတ္ခဲ့											

ျခင္းျဖစ္သည္ဟု	ဆိုရပါမည္။	

	 ထို ႔ေၾကာင့္	 ျပည္တြင္းၿငိမ္းခ်မ္းေရးအတြက္	 စစ္အုပ္စုမွ	 စပြန္ဆာျပဳလုပ္ေနေသာ	

ေတြ႕ဆုံေဆြးေႏြးပြဲမ်ားသည္	 စစ္အုပ္စုကုိသာ	 ဗဟုိျပဳစဥ္းစားျခင္းႏွင့္အတူ	၎တုိ႔ကုိယ္									

43	Interview	(4)	ကရင္နီအမ်ိဳးသားတိုးတက္ေရးပါတီ	အတြင္းေရးမႉး	(၁)	ခူဒယ္နီယာယ္ႏွင့္	စာတမ္း												
အတြက္	အေမးအေျဖ၊	BNI-MPM	
44	 ေ႐ြးေကာက္ပြဲႏွင့္	ႏိုင္ငံေရး၊	ေမာင္စူးစမ္း၊	စာမ်က္ႏွာ	၁၈။



တိုင္	ျပည္တြင္းစစ္၏	အဓိကဇာတ္ေကာင္တစ္ခုျဖစ္ေနျခင္းေၾကာင့္	ေဆြးေႏြးပြဲမ်ားအတြင္း	

အသာစီးရယူမႈ၊	အထက္စီးမွ	ဆက္ဆံမႈ၊	 ေဆြးေႏြးဘက္မွမ်ားအေပၚ	 ခြဲျခားဆက္မႈ၊	 စစ္											

အုပ္စုသည္သာ	“ထာဝရအမွန္”ဆုိသည့္ဘက္တြင္	ရပ္ခံထားျခင္းတုိ႔ကုိ	ျမင္ေတြ႕ခဲ့ရပါသည္။	

ၿငိမ္းခ်မ္းေရးမူဝါဒ	(၆)	ခ်က္ကို	တစ္ျပားသားမွ်	ေလွ်ာ့မေပးဘဲ	၎တို႔	လိုခ်င္ေသာ	အေ႐ြ႕									

တစ္ခုဆီသို႔သာ	ဦးတည္ေလွ်ာက္လွမ္းဖို႔	ဖိ	အားေပးဆက္ဆံေနျခင္းသည္လည္း	ၿငိမ္းခ်မ္း	

ေရးေဆြး	ေႏြးေနခ်ိန္အတြင္းပင္	စစ္ပြဲမ်ားကို	ဦးတည္ေစခဲ့ပါသည္။	

	 “ၿငမိ္းခ်မ္းေရးအတြက္	စစအ္ပုစ္ကုိ	ုဖယထု္တထ္ားႏိငုသ္လား”ဆိသုည့	္ေမးခြန္းသည	္

စစ္အုပ္စုကိုသာ	ဗဟိုျပဳခ်ဥ္း	ကပ္ေနၾကေသာ	လူပုဂၢိဳလ္၊	အစုအဖြဲ႕မ်ားအတြက္	အေျဖတစ္

ခ	ုရွမိညမ္ဟတု္ေသာလ္ည္း	အာဏာရငွစ္စအ္ပုစ္အုား	အျမစ္ျပဳတ္ေခ်မႈန္းေရးအတြက	္တာ

စူေနေသာ	လူပုဂၢိဳလ္၊	အစုအဖြဲ႕မ်ားအတြက္	ေဖြရွာေနဆဲ	ပုစာၦတစ္ပုဒ္ျဖစ္ေနေပလိမ့္မည္။

ကရင္နီအမ်ိဳးသားတုိးတက္ေရးပါတီ(KNPP)မွ	အတြင္းေရးမႉး	 (၁)	 ခူဒယ္နီယာကေတာ့												

ၿငိမ္းခ်မ္းေရးအတြက္	ေတြ႕ဆုံေဆြးေႏြးရာတြင္	စစ္အုပ္စုကို	ဖယ္ထား	၍	မရဟုဆိုႏိုင္ေသာ္

လည္း	စစ္အုပ္စုသည္	ေ႐ြးေကာက္ခံအစိုးရ၏	စီမံခန႔္ခြဲမႈေအာက္၊	ေ႐ြးေကာက္ခံအစိုးရ၏	

ၫႊန္ၾကားမႈေအာက္တြင္သာ	ရွိသင့္ၿပီး	ႏိုင္ငံေရးက႑တြင္	လုံးဝမရွိသင့္ဟု	ဆိုပါသည္။

	 “ဖယ္ပါလို႔	သူ႔ကို	ေျပာစရာမလိုဘဲ	သူ႔သူ	ငါတို႔က	အစိုးရဝန္ထမ္းပါလို႔	ခံယူနားလည္	

ၿပီးမွ	သူ႔သူ	ထြက္သြားရမွာ	ျဖစ္တယ္။	သူတို႔တာဝန္က	ဒီႏိုင္ငံေရးမွာ	ဝင္ပါစရာအေၾကာင္း	

မရွိဘူး။	သူတို႔က	တိုင္းျပည္ကာကြယ္ဖို႔	တိုင္းျပည္ရဲ႕	လုံၿခဳံေရးကို	အဓိက	တာဝန္ယူဖို႔ပဲ	

တာဝန္ရိွတယ္။	အဲ့ဒီေတာ့	အစုိးရရဲ႕	 စီမံမႈေအာက္မွာ	အစုိးရရဲ႕	 policy	 ေအာက္မွာ	 ဝန္							

ထမ္း၊	ဌာနတစ္ခုအေနနဲ႔	သြားရမွာ	ျဖစ္တယ္။	သူတို႔ကိုယ္တုိင္က	ဖယ္ပါလို႔	ေျပာေနစရာ		

မလိုဘဲ	သူ႔သူ	သိရွိၿပီးမွ	ေဘးမွာဖယ္ရမယ့္	အေနအထားမ်ိဳးပဲ	ျဖစ္ပါတယ္”။	45

	 ကရင္အမ်ိဳးသားအစည္းအ႐ုံး(KNU)မွ	ေျပာေရးဆိုခြင့္ရွိသူ	ပဒိုေစာေတာနီးကလည္း		

ျမန္မာႏိုင္ငံတြင္	စစ္အာဏာရွင္စနစ္အျပင္	မည္သည့္အာဏာရွင္စနစ္ကိုမဆို	ဖယ္ရွားပစ္	

ႏိုင္မွသာလွ်င္	ေရွ႕လာမည့္	ၿငိမ္းခ်မ္းေရးလုပ္ငန္းစဥ္သည္	အဆင္ေခ်ာေမြ႕ေစလိမ့္မည္ဟု	

ဆိုပါသည္။	“လာမယ့္ေဆြးေႏြးပြဲမ်ိဳးမွာ	စစ္တပ္က	လုံးဝမပါသင့္ေတာ့ဘူး။	စစ္တပ္ကို	ဖယ္

ထုတ္ၿပီးေတာ့မွ	က်ေနာ္တုိ႔ဆက္ၿပီးေတာ့	ညႇိရမယ့္လူမ်ိဳးအေပၚမွာ	ညႇိရမယ့္အပိုင္းေတြ									

အမ်ားႀကီး	ရွိေသးတယ္	ႏိုင္ငံေရးအရ။	အဲ့ဒါေၾကာင့္မို႔	ဒါကို	မညႇိခင္မွာ	ပထမဦးဆုံးလုပ္ရ

မွာက	စစ္တပ္ကို	ဖယ္ရွားဖို႔ပဲ”ဟု	သူ	က	ဆိုပါသည္။	46  

45	Interviews	(3)	ကရင္နီအမ်ိဳးသားတိုးတက္ေရးပါတီ	ခူဒယ္နီယာယ္ႏွင့္	စာတမ္းအတြက္	အေမးအေျဖ၊	
BNI-MPM
46 Interviews	(6)	ကရင္အမ်ိဳးသားအစည္းအ႐ုံး	ေျပာခြင့္ရသူ	ပဒိုေစာေတာနီးႏွင့္	စာတမ္းအတြက္	အေမး
အေျဖ	၊	BNI	-	MPM



	 လက္ရွိေခတ္ကာလသည္	ယခင္အေျခအေနမ်ားႏွင့္	မတူညီေတာ့ဘဲ	စစ္ေရးလႈပ္ရွား

မႈႏွ ႔င္	 ႏိုင္ငံ	ေရးလႈပ္ရွားမႈတုိ႔	ဟန္ခ်က္ညီစြာ၊	သင့္တင့္မွ်တညီၫြတ္စြာ	 စဥ္ဆက္မျပတ္																

ေျပာင္းလဲျဖစ္ေပၚေနသည့္အတြက္	ႏိုင္ငံေရး၊	စစ္ေရးဦး		ေဆာင္မႈခိုင္ခိုင္မာမာ	ရွိပါက	စစ္	

အုပ္စု(စစ္တပ္)ကုိ	ၿငိမ္းခ်မ္းေရးျဖစ္စဥ္ကေန	ဖယ္ထုတ္ထားဖုိ႔	ေမွ်ာ္လင့္ႏုိင္ေၾကာင္း	ABSDF	

မွ	ရဲေဘာမိဆူးပြင့္က	ရႈျမင္ပါသည္။	“စစ္တပ္ကို	စစ္ေရးအရ	အႏိုင္တိုက္ႏိုင္ရင္	 ၿငိမ္းခ်မ္း	

ေရး၊	ႏိုင္ငံေရးကေန	ဖယ္ထုတ္ထားလို႔	ရပါတယ္”။	47 

	 ယခုကာလကို	 ရႈၾကည့္ပါက	ေႏြဦးေတာ္လွန္ေရးအင္အားစုမ်ားဖက္တြင္	 စစ္အုပ္စု												

(စစ္တပ္)ျပဳတ္မွ	ဖက္ဒရယ္ဒီမုိကေရစီ	ေအာင္ျမင္မည္၊	ႏိုင္ငံေရးတြင္	စစ္အုပ္စု	(စစ္တပ္)							

မပါဝင္ႏုိင္မွ	အနာဂတ္ဖက္ဒရယ္ဒီမုိကေရစီ	 ေအာင္ျမင္မည္ဟု	 ရႈျမင္ေၾကာင္း	 ေဒါက္တာ

ပညာမြန္က	သုံးသပ္ပါသည္။	ထို႔ျပင္	စစ္အုပ္စုႏွင့္	ပူးေပါင္းၿပီး	ဖက္ဒရယ္ကို	သြားလိုသည့္	

အစုအဖြဲ႕အခ်ိဳ႕လည္း	ရွိေနျပန္သည္ဟု	ဆိုပါသည္။

	 “စစ္တပ္က	သူတို႔လုပ္ခ်င္ရင္	အမ်ားႀကီးသူတို႔	လုပ္လို႔ရတယ္။	အခုလက္ရွိအာဏာ

က	သူတို႔လက္ထဲမွာကို၊	သူတို႔	အမ်ားႀကီးလုပ္လို႔	ရတယ္။	အဲဒါ	သူတို႔ဆႏၵပဲ”။	48

	 လကရ္ွစိစအ္ပုစ္ထုတံြင	္ၿငမိ္းခ်မ္းေရးအတြက	္လိအုပပ္ါက	လပု္ေပးမညဆုိ္သည့	္မဝူါဒ	

မွ်သာ	ဆြဲကိုင္ထားသည္ကို	ေတြ႕ရၿပီး	၎တို႔၏	လုပ္ပိုင္ခြင့္အာဏာကို	ထိပါးေစသည္ဟု	

ထင္ျမင္သည္ႏွင့္	လက္မခံႏိုင္သည့္သေဘာျဖစ္ေနေၾကာင္း	 ဗိုလ္မႉးႀကီးခြန္ဥကၠာက	 သံုး							

သပ္ပါသည္။	 “သူကုိယ္တုိင္က	 ဆုတ္သြားခ်င္တဲ့	ဆႏၵလည္းမရိွဘူး။	 ဒီမုိကေရစီ	က်ယ္										

က်ယ္ျပန႔္	 ျပန႔္ျဖစ္လာတာကိုလည္းမႀကိဳက္ဘူး။	ဖက္ဒရယ္စနစ္	က်ယ္က်ယ္ျပန႔္ျပန႔္	 ေပၚ

လာတာလည္း	မႀကိဳက္ဘူး”	ဟု	လက္ရွိစစ္အုပ္စု၏	အေျခအေနကို	ရႈျမင္ထားပါသည္။

	 ႏုိင္ငံေရးေလ့လာသုံးသပ္သူ	ဆရာဦးသန္းစိုးႏိုင္ကေတာ့	လက္ရွိသြားေနသည့္	 စစ္

အာဏာရွင္စနစ္	ဖ်က္သိမ္းေရး၊	၂၀၀၈	ခုႏွစ္	ဖြဲ႕စည္းပုံအေျခခံဥပေဒ	ဖ်က္သိမ္းေရး၊	ဖက္	

ဒရယ္ဒီမိုကေရစီျပည္ေထာင္စုတည္ေဆာက္ေရးဆိုသည့္	လမ္းေၾကာင္းေပၚတြင္	ဆင္ႏႊဲ									

ေနေသာ	ေႏြဦးေတာလ္နွ္ေရးသည	္အနာဂတတ္ြင	္စစအ္ပုစ္ကုို	ႏိငုင္ံေရးေရာ၊	ၿငမိ္းခ်မ္း		ေရး	

အခန္းက႑ကပါ	ဖယ္ထုတ္ႏုိင္ေရးအတြက္	ဦးတည္ေနေၾကာင္း	သံုးသပပ္ါသည္။		“စစ္တပ္	

သက္ဆိုးမရွည္ေရး၊	စစ္တပ္ကို	စစ္ေရးအရ	ေခ်မႈန္းေရး	တိုက္ခိုက္ေနတဲ့အေနအထား	ျဖစ္

ပါတယ္။	အနာဂတ္ဗမာျပည္မွာ	ဖက္ဒရယ္ဒီမိုကေရစီစနစ္	ထူေထာင္ခ်င္ရင္	ဒီစစ္တပ္ရွိလို႔	

47 Interviews	(9)	၊	ABSDF	ဗဟိုေကာ္မတီဝင္	ရဲေဘာ္မိဆူးပြင့္ႏွင့္	စာတမ္းအတြက္	အေမးအေျဖ၊	BNI-MPM
48	Interviews	(1)	တိုင္းရင္းသားအေရး	ေလ့လာသုံးသပ္သူ	ေဒါက္တာပညာမြန္ႏွင့္	စာတမ္းအတြက္	အေမး
အေျဖ	၊	BNI	–	MPM



မျဖစ္ပါဘူး။	ဒီစစ္တပ္ကို	အႏိုင္တိုက္ႏိုင္မွရမွာ	ျဖစ္တဲ့အတြက္	ေႏြဦးေတာ္လွန္ေရး	ဆင္ႏႊဲ	

ေနတာ”ဟု	သေဘာေပါက္ထားေၾကာင္း	သူက	ေျပာပါသည္။	49 

	 ဆိုရေသာ္	အနာဂတ္ျမန္မာ့ႏိုင္ငံေရးယဥ္ေက်းမႈႏွင့္	ၿငိမ္းခ်မ္းေရးျဖစ္စဥ္တြင္	စစ္အုပ္

စအုား	ဖယထု္တ္ထားမညဆ္ိသုည့	္စဥ္းစားခ်ကသ္ည	္လက္ေတြ႕မက်ႏိငုဟ္	ုရႈျမငၾ္ကေသာ္

လည္း	အာဏာသိမ္းစစ္ေခါင္းေဆာင္	 ဗိုလ္ခ်ဳပ္မႉးႀကီးမင္းေအာင္လႈိင္ဦးေဆာင္ေသာ	 စစ္									

အုပ္စု၏	ႏိုင္ငံေရးႏွင့္	 ၿငိမ္းခ်မ္းေရးလုပ္ငန္းစဥ္အတြင္း	ဦးေဆာင္ပါဝင္ေနျခင္းကိုမူ	 ျပန္လ

ည္သုံးသပ္ၾကရေပလိမ့္မည္။	စစ္အုပ္စုကိုယ္တိုင္	ဦးေဆာင္ကာ	စပြန္ဆာလုပ္ေသာ	ၿငိမ္းခ်

မ္း	ေရးျဖစ္စဥ္သည္	မည္မွ်အာမခံခ်က္	ရွိႏိုင္မလဲဆိုသည္က	စစ္အုပ္စု၏	စပြန္ဆာ	ဒီမိုကေ

ရစီ	ႏွင့္	ခ်ိန္ထိုးတြက္ဆရမည္မဟုတ္ပါလား။

စစ္အာဏာသိမ္းကာလအတြင္း
ၿငိမ္းခ်မ္းေရးေဆြးေႏြးမႈမ်ား	အလုပ္ျဖစ္ႏိုင္သလား

	 “ဟစ္တလာလည္း	 ၿငိမ္းခ်မ္းေရးစကားကုိ	 မၾကာခဏ	ေျပာခဲ့ဖူးသူတစ္ေယာက္ျဖစ္

သည္။	သုိ႔ေသာ္	အမွန္တကယ္	ၿငိမ္းခ်မ္းေရးထက္	သူ႔ဆႏၵအတုိင္း	အည့ံခံရန္ဆုိလုိျခင္းသာ	

ျဖစသ္ည။္	အာဏာရငွတ္ို႔ပါးစပက္	ထြကလ္ာသည့	္ၿငမိ္းခ်မ္းေရးဆိသုညမ္ွာ	အျခားမဟတ္ု။	

အက်ဥ္းေထာင၊္	သုႆနထ္ရဲွ	ိၿငမိ္းခ်မ္းေရးႏငွ့	္ထူးမျခားနားပင္ျဖစသ္ည”္။	အာဏာရငွမ္်ား

သည္	၎တို႔အငမ္းမရလိုလားေသာ	တရားဝင္အစိုးရအျဖစ္ကို	မေရာက္ဘဲ	အခ်ိန္အကန႔္

အသတ္မရွိ	ဆက္လက္ႀကီးစိုးအုပ္ခ်ဳပ္၍	မရႏိုင္ေပ။	ထို႔ေၾကာင့္	 ၿငိမ္းခ်မ္းေရးစကား	ေျပာ

ဆိုၿပီး	အာဏာရွင္မ်ားအား	တရားဝင္	အစိုးရအျဖစ္	 ေရာက္ရွိသြားေစရန္	အားမေပးသင့္၊									

မလုပ္ေဆာင္သင့္ေၾကာင္း	အၾကမ္းမဖက္ေသာ	စစ္ပြမဲ်ား၏	ေခါင္းေဆာင္ဟု	တင္စားခံရသူ၊	

Albert	Einstein	Institution	တည္ေထာင္သူ	ေဒါက္တာဂ်င္ရွပ္က	သူ႔စာအုပ္တြင္	သတိ	

ေပးထားပါသည္။	50

	 ''	စစ္အာဏာသိမ္းကာလအတြင္း	ၿငိမ္းခ်မ္းေရးေဆြးေႏြးမႈေတြက	အလုပ္ျဖစ္မယ္လို႔									

ထင္သလား	 ''	ဟု	ယခုစာတမ္းတြင္	ေမးခြန္းထုတ္ခဲ့ပါသည္။	ေမးျမန္းခဲ့သူ	၁၁	ဦးအနက္	

၁၀	ဦးသည္	အလုပ္မျဖစ္ႏိုင္ဟု	ရႈျမင္သုံးသပ္ၾကပါသည္။	

49 Interviews	(10)	ႏိုင္ငံေရးေလ့လာသုံးသပ္သပ္သူ	ဆရာသန္းစိုးႏိုင္ႏွင့္	စာတမ္းအတြက္	အေမးအေျဖ၊	
BNI-MPM
50 အာဏာရွင္စနစ္မွ	ဒီမိုကေရစီစနစ္သို႔	၊	Gene	Sharp၊	စာမ်က္ႏွာ	-	၁၅



‘‘စစ္အာဏာသိမ္းကာလအတြင္း	 ၿငိမ္းခ်မ္းေရးေဆြးေႏြးမႈေတြ	အလုပ္ျဖစ္မယ္ထင္သလား’’	

အတြက္	အေျဖမ်ား

		 “ေဆြးေႏြးေနတယဆ္ိတုာက	ရန္ျဖစ္ေနတာထကစ္ာရင	္ပိုေကာင္းတယ္လို႔	အျမငန္ဲ႔ပါ၊	

ဘာတုိးတက္မႈမွေတာ့	 မရွိဘူးေပါ့”	 ဟု	 ပအိုဝ္းတိုင္းရင္းေခါင္းေဆာင္လည္းျဖစ္၊	 ၿငိမ္းခ်မ္း								

ေရးလုပ္ငန္းစဥ္	ဦးေဆာင္အဖြဲ႕	(PPST)	ဦးေဆာင္မႈ	ေကာ္မတီအဖြဲ႕ဝင္လည္းျဖစ္သူ	ဗိုလ္

မႉးႀကီး	 ခြန္ဥကၠာက	ေျပာပါသည္။	၎ကုိယ္တုိင္	 နာယကအျဖစ္ပါဝင္သည့္	 ပအုိဝ္းအမ်ိဳး

သား	လြတ္ေျမာက္ေရးအဖြဲ႕	(PNLO)သည္	အာဏာသိမ္းစစ္ေခါင္း	ေဆာင္	ဗိုလ္ခ်ဳပ္မႉးႀကီး														

မင္းေအာင္လႈိင္ႏွင့္	ေတြ႕ဆုံေဆြးေႏြးမႈမ်ား	ရွိခဲ့ပါသည္။

	 ၂၀၂၂	 ခုႏွစ္	 ဧၿပီလ	 ၂၂	 ရက္ေန႔၊	အာဏာသိမ္းစစ္ေခါင္းေဆာင္၏	 ၿငိမ္းခ်မ္းေရး																			

ေဆြးေႏြးရန္	ဖိတ္ေခၚမႈကို	လက္ခံကာ	သြားေရာက္ေတြ႕ဆုံခဲ့သည့္ဘက္တြင္	ဝ	ျပည္	ေသြး

စည္းညီၫြတ္ေရးပါတီ	 (UWSP/UWSA)၊	 မုိင္းလားအဖြဲ႕	 (NDAA/	 ESS)၊	 သွ်မ္းျပည္တုိး											

တက္ေရးပါတီ	 (SSPP/SSA)၊	 သွ်မ္းျပည္ျပန္လည္ထူေထာင္ေရးေကာင္စီ	 (RCSS/SSA)၊											

မြန္ျပည္သစ္ပါတီ	 (NMSP)၊	ပအိုဝ္းအမ်ိဳးသားလြတ္ေျမာက္ေရးအဖြဲ႕	 (PNLO)၊	ကရင္ၿငိမ္း										

ခ်မ္းေရးေကာင္စီ	(KNU/KNLA-PC)၊	ဒီမိုကေရစီအက်ိဳးျပဳ	ကရင့္တပ္မေတာ္	(DKBA)၊	ရ								

ခုိင္အမ်ိဳးသားလြတ္ေျမာက္ေရးပါတီ(ALP/ALA)	 ႏွင့္	လားဟူဒီမုိကရက္တစ္အစည္းအ႐ံုး	

(LDU)စုစုေပါင္း	၁၀	ဖြ႕ဲ	ရပ္တည္ခ့ဲၾကသည္။	အေၾကာင္းျပခ်က္ကုိယ္စီျဖင့္စစ္ေခါင္းေဆာင္၏										

ၿငိမ္းခ်မ္းေရးဖိတ္ေခၚမႈကို	ျငင္းပယ္ခဲ့သည့္ဘက္တြင္မူ	ကရင္အမ်ိဳးသားအစည္း႐ုံး	(KNU/	

KNLA)၊	ကခ်င္လြတ္လပ္ေျမာက္အဖြဲ႕(KIO/KIA)၊	ကရင္နီအမ်ိဳးသားတုိးတက္ေရးပါတီ	



(KNPP/KA)၊	 ခ်င္းအမ်ိဳး	သားတပ္ဦး	 (CNF/CNA)၊	တအာင္းအမ်ိဳးသားလြတ္ေျမာက္ေရး								

တပ္ဦး	(PSLF/TNLA)၊	ကိုးကန႔္တပ္ဖြဲ႕(MNDAA)၊	ရကၡိဳင့္တပ္ေတာ္(ULA/AA)၊	ျမန္မာႏိုင္

ငံလုံးဆိုင္ရာ	ေက်ာင္းသားမ်ားဒီမိုကရက္တစ္တပ္ဦး	(ABSDF)	စုစုေပါင္း	၈	ဖြဲ႕ရွိခဲ့သည္။	

ေတြ႕ဆုံေဆြးေႏြးေရးအတြက္	လူသိရွင္ၾကားျငင္းပယ္ျခင္းမရွိဘဲ	အာဏာသိမ္းစစ္ေခါင္း														

ေဆာင္ႏွင့္ 	 ေတြ႕ဆုံေဆြးေႏြးျခင္းမရွိသည့္ 	 ERO	 မ်ားအျဖစ္	 ရခိုင္ျပည္	 အမ်ိဳးသား																													

ေကာင္စီ	 (ANC/AA)	 ႏွင့္	 နာဂအမ်ိဳးသားဆုိရွယ္လစ္	 ေကာင္စီ(ကပ္ပလန္)(NSCN-K)								

တို႔ကို	ေတြ႕ရပါသည္။	51

	 ကရင္အမ်ိဳးသားအစည္းအ႐ုံး(KNU)	 ေျပာေရးဆိုခြင့္ရသူ	 ပဒိုေစာေတာနီးကေတာ့	

ERO	 (၁၀)ဖြဲ႕အနက္	တစ္ဖြဲ႕ခ်င္းစီျဖင့္	အလွည့္က်ေဆြးေႏြးေနသည့္	အာဏာသိမ္းစစ္															

ေခါင္းေဆာင္၏	ေဆြးေႏြးပြဲကို	“ေကာက္႐ိုးတစ္မွ်င္စာ	ၿငိမ္းခ်မ္းေရးေဆြးေႏြးပြဲ”ဟု	သမုတ္

ပါသည္။	“တကယ့္စိတ္ရင္းေစတနာအမွန္နဲ႔	မဟုတ္ဘူး။	သူတုိ႔	တကယ္ႀကဳံေတြ႕ေနရတဲ့											

အၾကပအ္တည္းေတြကုိ	ထြက္ေပါကရ္ေအာင္ဆိၿုပီးေတာ	့ၿငမိ္းခ်မ္းေရးေဆြးေႏြးပြဲေတြ	ေခၚ

တယ္။		ၿငိမ္းခ်မ္းေရးေတြ	လုပ္ျပတယ္။	ေနာက္ၿပီးေတာ့	လုံးဝမျဖစ္ႏိုင္တဲ့	ေ႐ြးေကာက္ပြဲဆို

တာကိုလည္း	အတင္းအၾကပ္လုပ္ေတာ့မယ္။	ဒါေတြက	တိုင္းျပည္အတြက္	ဘာမွ	ေကာင္း

က်ိဳးေပးမွာလည္း	မဟုတ္ပါဘူး”ဟု	သူက	ဆိုပါသည္။	52 

	 ႏိငုင္ံေရးေလ့လာသံုးသပသ္	ူဦးသန္းစိုးႏိငုက္လည္း	“ဒီေန႔စစ္ေကာငစ္ကီ	ေဆာင႐္ြက	္

ေနတဲ့	ၿငိမ္းခ်မ္းေရးလႈပ္ရွားမႈဆိုတာဟာ	လက္ရွိျဖစ္ေနတဲ့	ဗမာျပည္ပဋိပကၡနဲ႔	ဘာမွမဆိုင္

ဘူး။	ဘာမွမဟုတ္တဲ့	ဘာမွမေျဖရွင္းႏိုင္တဲ့	ေဆြးေႏြးပြဲေတြသာျဖစ္တယ္”	ဟု			ေကာက္		

ခ်ကခ္်ပါသည။္	စစအ္ာဏာသမိ္းမႈေၾကာင့	္တစ္ႏိငုင္လံုံးအတိငု္းအတာျဖင့	္ရငဆ္ိငုႀ္ကဳံေတြ႕	

ေနရေသာ	ေႏြဦးေတာ္လွန္ေရးအင္အားစုမ်ားဘက္သို႔	ERO	မ်ား	ေရာက္ရွိမသြားေစရန္ႏွင့္	

ႏုိင္ငံတကာမ်က္ႏွာစာတြင္	 ဖိအားတစ္စုံတစ္ရာေလ်ာ့က်ေစႏိုင္ေရးအတြက္သာ	ဟန္ျပ													

လပု္ေဆာင္ေနေသာ	ၿငမိ္းခ်မ္းေရး	ဖတိ္ေခၚကမ္းလွမ္းခ်ကမ္်ိဳးျဖစသ္ညဟ္	ုသကူ	ဆိပုါသည။္

	 စစ္အာဏာသိမ္းကာလ	၂၀၂၂	 ခုႏွစ္	 ဒီဇင္ဘာလ	၂၁	 ရက္အထိ	 BNI-Myanmar	

Peace	Monitor	၏	မွတ္တမ္းအရ	တုိင္းရင္းသားလက္နက္ကုိင္ေတာ္လွန္ေရးအဖြဲ႕အစည္း	

(ERO)မ်ား၊	ၿမိဳ႕ျပေဒသအလုိက္	ျပည္သူ႔ကာကြယ္	ေရးတပ္ဖြ႕ဲ	(PDF/LDF)	မ်ားႏွင့္	စစ္ေကာ

င္စီတပ္	အၾကား	တိုက္ပြဲျဖစ္ပြားမႈ	ရက္ေပါင္း	၂၀၃၉	ရက္အထိ	ရွိခဲ့သည္။	အာဏာသိမ္းစ

51	စစ္အာဏာသိမ္းမႈ	ေအာင္ျမင္ေရးအတြက္	ၿငိမ္းခ်မ္းေရးကို	လိမ္ညာအသုံးခ်ေနသလား၊	အပတ္စဥ္သတင္း
သုံးသပ္ခ်က္၊	အမွတ္-၆၉၊	BNI-MPM
52 Interviews	(6)	ကရင္အမ်ိဳးသားအစည္းအ႐ုံး	ေျပာခြင့္ရသူ	ပဒိုေစာေတာနီးႏွင့္	စာတမ္းအတြက္	အေမး
အေျဖ	၊	BNI	-	MPM



စ္ေခါင္း					ေဆာင္ႏွင့္	ေတြ႕ဆုံေဆြးေႏြးခဲ့သည့္	ERO(၁၀)ဖြဲ႕တြင္	SSPP/SSA၊	RCSS/SSA	

ႏွင့္	DKBA	တို႔သာ	စစ္အာဏာသိမ္းကာလအတြင္း	စစ္အုပ္စုႏွင့္	တိုက္ပြဲအခ်ိဳ႕ရွိခဲ့ၿပီး	KNU/

KNLA	၊	KIO/KIA၊	ULA/AA	ႏွင့္	MNDAA	စေသာ	ERO	မ်ားႏွင့္	စစ္အုပ္စုအၾကား	တိုက္ပြဲ		

ျဖစ္ပြားသည့္	ရက္ေပါင္း	ရာႏွင့္ခ်ီ	ျဖစ္ပြားခဲ့သည္ကို	ေတြ႕ရပါသည္။	53 

53 Main	Dataset,	BNI-Myanmar	Peace	Monitor,	16	December	2022

	 ထို႔အျပင္	စစ္အာဏာသမိ္းမႈေၾကာင့္	ေပၚထြကလ္ာေသာ	ၿမိဳ႕ျပေဒသအလိကု္	ျပည္သူ႔	

ကာကြယ္ေရးတပ္ဖြ႕ဲ(PDF/LDF)မ်ားႏွင့္	စစ္အုပ္စုအၾကား	တုိက္ပြဲျဖစ္ရက္ေပါင္းသည္	၁၄၀၀	

ေက်ာအ္ထ	ိရွလိာခဲၿ့ပီျဖစၿ္ပီး	ခခုံေတာလွ္နစ္စအ္ရွနိသ္ည	္ဆက္လက္ျမင့တ္က္ေနဆဟဲ	ုဆို

ရပါမည္။	သို႔ေသာ္	အာဏာသိမ္းစစ္အုပ္စုသည္	PDF/LDF	အပါအဝင္	ေႏြဦးေတာ္လွန္ေရး

အငအ္ားစမု်ားအား	ေတြ႕ဆုံေဆြးေႏြးမည့	္အလားအလာမ်ိဳး	မျမင္ေတြ႕ရေသးဘ	ဲPDF/LDF	

အပါအဝင္	 ေႏြဦးေတာ္လွန္ေရးအင္အားစုမ်ားႏွင့္	 ERO	 မ်ားေပါင္းစည္းမႈကိုသာ	 ၿဖိဳဖ်က္											

ႏိုင္ေရးႀကိဳးပမ္းေနသည္ကို	ေတြ႕ရပါသည္။

		 စစ္အုပ္စုသည္	 ၂၀၀၈	 ခုႏွစ္	 ဖြဲ႕စည္းပုံအေျခခံဥပေဒကုိ	 စြဲကုိင္ထားဆဲျဖစ္သည္။										

လႊတ္ေတာ္	(၃)	ရပ္အတြင္း	၂၅	ရာခိုင္ႏႈန္းကို	ဖက္တြယ္ထားဆဲျဖစ္သည္။	ထို႔အျပင္	အုပ္						

ခ်ဳပ္ေရးက႑ရွ	ိျပညထ္ဲေရးဝနႀ္ကီးဌာန၊	နယစ္ပ္ေရးရာႏငွ့	္ကာကြယ္ေရးဟူေသာ	က႑မ်ား

တြင	္၎တို႔စတ္ိႀကိဳကခ္န႔အ္ပက္ိငုတ္ြယခ္ြင့	္ရရွိေနသည။္	သို႔ႏငွ့တုိ္င	္စစအ္ာဏာသမိ္းမႈကိ	ု



အဓမၼႀကိဳးပမ္းေနၿပီး	အားလံုးမပါဝင္ေသာ	 ၿငိမ္းခ်မ္းေရးဖိတ္ေခၚမႈကုိ	 ျပဳလုပ္ကာ	 ERO												

တစ္ဖြဲ႕ခ်င္းစီျဖင့္	ေတြ႕ဆုၿံပီး	ေဆြးေႏြးေနျခင္းသည္	ၿငိမ္းခ်မ္းေရးအတြက	္“မလုပ္မျဖစ္ဘူး”	

ဟု	ေဒါက္တာပညာမြန္က	သုံးသပ္ပါသည္။

	 “ကြၽန္ေတာ္တို႔	သြားခ်င္တဲ့	 ၿငိမ္းခ်မ္းေရးလမ္းေၾကာင္းက	ဖက္ဒရယ္ဒီမိုကေရစီႏိုင္ငံ

ကို	ထူေထာင္ဖို႔၊	 ခု	 SAC	သြားေနတဲ့	လမ္းေၾကာင္းက	ဖက္ဒရယ္ဒီမိုကေရစီႏိုင္ငံကို	ထူ										

ေထာင္ဖို႔	မေရာက္ႏိုင္ဘူး။	ဘာလုိ႔မေရာက္ႏိငု္ဘူးလဲဆိုေတာ	့သတူို႔က	၂၀၀၈	ဖြဲ႕စည္းပုံကုိ	

ျပင္တာကို	အကုန္လုံး	သူတို႔မျပင္ဘူး။	ကြၽန္ေတာ္ထင္တာက	သူတို႔အတြက္	သင့္ေတာ္သ	

ေလာက္ပဲ	သူတို႔ျပင္မယ္”	။	54

	 အာဏာသိမ္းစစ္ေခါင္းေဆာင္	 ဗိုလ္ခ်ဳပ္မႉးႀကီးမင္းေအာင္လႈိင္ကုိယ္တိုင္ကလည္း	

၂၀၂၂	 ခုႏွစ္	 စက္တင္ဘာ	 ၂၇	 ရက္တြင္	 ျပဳလုပ္ေသာ	 စစ္ေကာင္စီအစည္းအေဝးတြင္																

“ဖက္ဒရယ္အေရးေပးဖုိ႔ဆုိတာမွာ	 ..ျဖစ္သင့္ျဖစ္ထုိက္တဲ့	 ဖက္ဒရယ္အခြင့္အေရးကုိသာ																								

ေပးအပ္မယ္”ဟု	ေျပာဆုိခဲပ့ါသည္။	ထုိ႔အျပင္	၂၀၀၈	ခုႏွစ္	ဖြ႕ဲစည္းပံုအေျခခံဥပေဒႏွင့္	NCA	

ကို	မ်က္ကြယ္ျပဳ	၍မရေၾကာင္း	၎က	ထပ္ေလာင္းေျပာဆိုခဲ့ပါသည္။	55 

	 ၂၀၂၂	ခုႏွစ္	 ၾသဂုတ္လ	၂၂	ရက္ကလည္း	NCA	လက္မွတ္ေရးထိုးထားေသာ	ERO	

မ်ားအေနျဖင့္	လက္နက္ကို	ဆက္လက္ကိုင္စြဲလိုပါက	၎တို႔၏	လက္ေအာက္ခံ	နယ္ျခား										

ေစာင့္တပ္(BGF)မ်ားတြင္	 တာဝန္ထမ္းေဆာင္ခြင့္ေပးမည္ဟု	 အာဏာသိမ္းစစ္ေခါင္း													

ေဆာင္က	ေျပာဆိုခဲ့ပါေသးသည္။	56 

	 ဆိုရေသာ္	တိုင္းျပည္အာဏာကို	အဓမၼရယူရန္	 ႀကိဳးပမ္းေနသည့္	အာဏာသိမ္းစစ္									

ေခါင္းေဆာင္ႏွင့္	အေပါင္းအပါမ်ား၏	ၿငိမ္းခ်မ္းေရးဖိတ္ေခၚေဆြးေႏြးေနမႈမ်ားသည္	ဟန္ျပ

လုပ္ေဆာင္ခ်က္ထက္	မပိုႏိုင္ဘဲ	ERO	တစ္ဖြဲ႕ခ်င္းစီႏွင့္	၎တို႔စစ္အုပ္စုအၾကား	သေဘာ

တူညီခ်က္မ်ား၊	ကတိကဝတ္မ်ားသည္ပင္	မည္မွ်အာမခံခ်က္ရိွႏိုင္မလဲဆိုသည္က	ေမးခြန္း

ထုတ္ဖြယ္	ျဖစ္ေနပါသည္။	ထိုထက္ပိုသည္က	စစ္အာဏာရွင္စနစ္	အဓြန႔္ရွည္ေရးအတြက္	

ၿငိမ္းခ်မ္းေရး	 ေဆြးေႏြးပြဲမ်ားကို	လက္နက္ကိရိယာသဖြယ္အသုံးခ်ေနေသာ	စစ္အုပ္စုႏွင့္									

ေဆြးေႏြးဖကအ္ျဖစ	္လိကုပ္ါျဖည့ဆ္ည္းေနျခင္းသညလ္ည္း	အသုံးခ်ခသံကသ္က	္ျဖစမ္သြား									

ေစရန္	အထူးသတိျပဳရေပလိမ့္မည္။

54 Interviews	(7)	တိုင္းရင္းသားအေရးေလ့လာသုံးသပ္သူ	ေဒါက္တာပညာမြန္ႏွင့္	စာတမ္းအတြက္	အေမး
အေျဖ၊	BNI-	MPM
55	ျဖစ္သင့္ျဖစ္ထိုက္တဲ့	ဖက္ဒရယ္စနစ္ပဲ	ေပးမယ္လို႔	အာဏာသိမ္းစစ္ေခါင္းေဆာင္ေျပာ၊	၂၈	စက္တင္ဘာ	
၂၀၂၂၊	RFA	https://bit.ly/3Wbjt1t	
56	EAO	ေတြ	လက္နက္ကိုင္ခ်င္ရင္	BGF	အျဖစ္	ပူးေပါင္းႏိုင္တယ္လို႔	စစ္ေခါင္းေဆာင္ေျပာ၊	၈	စက္တင္ဘာ	
၂၀၂၂၊	RFA	https://bit.ly/3v4Cg2S



	 ၂၀၂၁	ခုႏွစ္	ေဖေဖာ္ဝါရီ	၁	ရက္မွ	ယေန႔အထိ	လေပါင္း	၂၂	လၾကာသည္အထိ	စစ္

အာဏာသိမ္းရန္	အၾကမ္းဖက္နည္းမ်ိဳးစုံျဖင့္	 ႀကိဳးပမ္းေနေသာ	 စစ္အုပ္စုထံတြင္	အမွန္								

တကယ္	 ၿငိမ္းခ်မ္းေရး	 ရႏိုင္၊	 မရႏိုင္ဆိုသည္က	ဆင္ျခင္သုံးသပ္ရမည့္	အေျခအေနျဖစ္ပါ

သည္။	 ထို ႔အျပင္	၎စစ္အုပ္စုႏွင့္	 ဘာေၾကာင့္ေဆြးေႏြးဖက္	 ျဖစ္ေနရသလဲဆိုသည္																			

ကလည္း	ေတြးဆဖြယ္ရာ	ျဖစ္လာေပေတာ့သည္။	

ဘာေၾကာင့္	စစ္အုပ္စုႏွင့္	ေတြ႕ဆုံေဆြးေႏြးေနၾကသနည္း

	 စစ္အာဏာရွင္စနစ္အပါအဝင္	အာဏာရွင္စနစ္မွန္သမွ်ကုိ	ဆန႔က္်င္တုိက္ပြဝဲင္ေနၾက

သည့တ္ိငု	္ေစစ့ပ္ေဆြးေႏြးေရးနည္းလမ္းကိ	ုသေဘာက်သြားသူမ်ားသည	္သေဘာ႐ိုးေတာ	့

ရိွေနတတ္ပါသည္။	အထူးသျဖင့္	 ရက္စက္ၾကမ္းၾကဳတ္လွေသာ	အာဏာရွင္အစုိးရမ်ားကုိ		

ႏွစ္ရွည္လမ်ား	တိုက္ခိုက္ခဲ့ၿပီး	ေအာင္ျမင္မႈမရခဲ့သည့္အခါမ်ိဳးတြင္	ႏိုင္ငံေရးအရ	ေဆြးေႏြး

ကာ	အႏုနည္းျဖင့္	 ေခ်ာ့ၿပီး	 ၿငိမ္းခ်မ္းေရးရရွိရန္	 လုပ္ေဆာင္ခ်င္စိတ္မ်ား	 ေပၚေပါက္လာ								

တတ္ေပသည္။	

	 “ေဆြးေႏြးေနတယ္ဆိုတဲ့ဟာက	ဘာပဲျဖစ္ျဖစ္	ရလဒ္မထြက္တာေတာင္မွ	စစ္မတိုက္

ဘူးဆိုတာကို	ထိန္းထားႏိုင္တယ္ဆိုတာက	တကယ္အေရးႀကီးတာျဖစ္တယ္။	စစ္တိုက္လို႔	

ရွိရင္	ႏိုင္ဖို႔ေတာ့	မရွိဘူး။	ဘယ္သူ႔ကိုမွ	မႏိုင္ဘူး”	ဟု	ဗိုလ္မႉးႀကီးခြန္ဥကၠာက	ေျပာပါသည္။	

ယခုကာလအတြင္း	အာဏာသိမ္းစစ္အုပ္စုႏွင့္	 ေတြ႕ဆုံေဆြးေႏြးေနျခင္းအေပၚ	 “အလုပ္													

မျဖစ္ဘူး၊	တိုက္ပြဲျပန္ျဖစ္ရင္	အခု	ေသေၾကပ်က္စီးေနတာထက္	ဆယ္ဆေလာက္ဆိုးသြား

မယ္”ဟု	သူက	ရႈျမင္ပါသည္။	57

	 အမ်ိဳးသမီးအဖြဲ႕ခ်ဳပ္(ျမန္မာႏိုင္ငံ)မွ	အေထြေထြအတြင္းေရးမႉး	 ေနာ္ဆဲဆဲကေတာ့	

အာဏာသိမ္းစစ္ေခါင္းေဆာင္ႏွင့္	သြားေရာက္ေတြ႕ဆုံေဆြးေႏြးေနၾကသည့္	 ERO	ေခါင္း											

ေဆာင္မ်ား၊	 ႏိုင္ငံေရးပါတီေခါင္းေဆာင္မ်ားသည္	 စစ္အုပ္စု၏	အသုံးခ်ျခင္းကုိ	 ခံေနၾကရ		

သည္ဟု	 ရႈျမင္ေနၿပီး	၎တို႔အေနျဖင့္	 ေ႐ြးခ်ယ္စရာလမ္းမရွိ၍သာ	ေတြ႕ဆုံေဆြးေႏြးေရး								

လမ္းကို	ေ႐ြးခ်ယ္ေနၾကရသည္ဟု	တြက္ဆထားပါသည္။	

	 “ဒါေပမယ့္	တခ်ိဳ႕ၾကေတာ့	 သူတုိ႔အဖြဲ႕အစည္း	အက်ိဳးအျမတ္အတြက္ကုိ	အေျခခံ																

စဥ္းစားၿပီးေတာ့	လုပ္တာလည္း	ျဖစ္ႏိုင္တယ္။	က်မတို႔	ျမင္တာကေတာ့	ၿငိမ္းခ်မ္းေရး	ရႏိုင္

57 Interviews	(3)	ဗိုလ္မႉးႀကီးခြန္ဥကၠာႏွင့္	စာတမ္းအတြက္	အေမးအေျဖ၊	BNI-MPM



တဲ့	အလားအလာမရွိဘူး။	 မရွိတဲ့အျပင္	 သူတို႔ကို	အသုံးခ်တဲ့	အခင္းအက်င္းမ်ိဳး	 ျဖစ္ေန							

တယ္ဆုိတာကုိ	 သံုးသပ္မိတယ္။	 ဒါေပမဲ့	 သူတုိ႔အဖြဲ႕အစည္းရဲ႕	 ရပ္တည္ခ်က္နဲ႔	သေဘာ

ထား	 ျဖစ္တဲ့အတြက္	အေထြအထူးေတာ့	 ေျပာစရာမရွိပါဘူး”	 58	 	ဟု	 ေနာ္ဆဲဆဲက	 ဆုိပါ

သည္။

	 ကရင္အမ်ိဳးသားအစည္းအ႐ုံး(KNU)သည္	စစ္အာဏာသိမ္းမႈကို	၁၉၆၂	ခုႏွစ္၊	၁၉၈၈	

ခုႏွစ္	 ျဖစ္ရပ္မ်ားကတည္းက	လက္မခံကန႔္ကြက္ခဲ့သည့္	 ERO	 ျဖစ္ပါသည္။	ယခု	 ၂၀၂၁											

ခုႏွစ္	စစ္အာဏာသိမ္းမႈကိုလည္း	KNU	က	ဆန႔္က်င္ကန႔္	ကြက္ေနဆဲျဖစ္ၿပီး	စစ္အာဏာ	

သိမ္းမႈကို	ဆန႔္က်င္ေသာ	အၾကမ္းမဖက္ျပည္သူ႔အာဏာဖီဆန္ေရးလႈပ္ရွားမႈ(CDM)	တြင္	

ပါဝင္လာေသာ	ႏိုင္ငံဝန္ထမ္းမ်ားအား	လက္ခံကူညီေပးျခင္း၊	စစ္အာဏာသိမ္းမႈ	ဆန္က်င့္	

ေသာ	ေႏြဦးေတာလ္နွ္ေရးအငအ္ားစမု်ားအား	ေထာကခ္အံားေပးကာ	တက္ႂကြစြာ	ပူးေပါင္း	

ေဆာင္႐ြက္လ်က္ရွိပါသည္။

	 “စစ္အာဏာသိမ္းခင္ကလည္း	 မလုပ္ပါနဲ႔လို႔	က်ေနာ္တို႔ေျပာျဖစ္ေအာင္	 ေျပာေသး

တယ္။	ဘာကိုမွ	ဂ႐ုမစိုက္တဲ့	အခါၾကေတာ့	ေနာက္ဆုံးၾကေတာ့	ၿငိမ္းခ်မ္းေရးျဖစ္စဥ္လည္း	

အကုန္လံုးပ်က္။	အခုၾကေတာ့	 ကူပါကယ္ပါနဲ႔	 ၿငိမ္းခ်မ္းေရး	 ျပန္ေဆြးေႏြးပါရေစနဲ႔	ဘာရ								

ေတာ့မလဲ။	သူ	အာဏာတက္သိမ္းကတည္းက	သူကိုယ္တိုင္က	တရားမဝင္	 ျဖစ္သြားၿပီ။									

ကိုယ္တိုင္	တရားမဝင္ျဖစ္ေနတဲ့ေကာင္နဲ႔ေတာ့	သြားၿပီး	စကားေျပာစရာအေၾကာင္း	လုံးဝ									

မရွိဘူး”ဟု	အာဏာသိမ္းစစ္ေခါင္းေဆာင္၏	ၿငိမ္းခ်မ္းေရးဖိတ္ေခၚခ်က္အေပၚ	KNU	ေျပာ									

ခြင့ရ္သ	ူပဒိုေစာေတာနီးက	မတွခ္်က	္ေပးသည။္	လာမည့အ္နာဂတ္ႏိငုင္ံေရးေဆြးေႏြးပြမဲ်ား

တြင္လည္း	စစ္အုပ္စုအေနျဖင့္	လုံးဝပါဝင္စရာအေၾကာင္းမရွိ	ဟု	သူက	ဆိုပါသည္။

	 NCA	လုပ္ငန္းစဥ္အရ	ေတြ႕ဆုံေဆြးေႏြးပြဲဟုလည္း	မမည္၊	တရားဝင္အစိုးရဟုလည္း														

မေခၚတြင္ႏိုင္ေသာ	အာဏာသိမ္းစစ္အုပ္စုႏွင့္	ၿငိမ္းခ်မ္းေရးအမည္တပ္	ေတြ႕ဆုံေဆြးေႏြးမႈ

တြင္	ပါဝင္ျခင္း၊	မပါဝင္ျခင္းတုိ႔၏	အေၾကာင္းအရင္းမ်ားကုိ	ယခုစာတမ္းအတြက္	ေနာက္ဆံုး		

ေမးခြန္းအျဖစ္	ေမးျမန္းျဖစ္ခဲ့ပါသည္။	

	 ေဒါက္တာပညာမြန္ကေတာ့	အာဏာသိမ္းစစ္ေခါင္းေဆာင္မ်ားႏွင့္	သြားေရာက္ေတြ႕	

ဆုံေသာ	ERO	မ်ားတြင္	စစ္မျဖစ္လိုေသာ	သေဘာ႐ိုးျဖင့္	သြားေရာက္ေတြ႕ဆုံမႈမ်ားရွိသကဲ့

သို႔	ေနာကထ္ပ္ျဖစစ္ဥအ္သစတ္စခ္ကုိ	ုရွလိာႏိငုမ္လား	ဆုိသည့	္ေလလ့ာသည့သ္ေဘာမ်ိဳး	

ျဖင့ခ္်ဥ္းကပမ္ႈမ်ိဳးလည္းရွသိညဟ္	ုရႈျမငပ္ါသည။္	“လကရ္ွ	ိERO	ေတြက	ႏိငုင္ံေရးအႏရၲာယ	္

58	Interviews	(5)	အမ်ိဳးသမီးအဖြဲ႕ခ်ဳပ္(ျမန္မာႏိုင္ငံ)	အေထြေထြအတြင္းေရးမႉး	ေနာ္ဆဲဆဲႏွင့္	စာတမ္း								
အတြက္	အေမးအေျဖ၊	BNI-MPM



ရွိတယ္။	SAC	ရဲ႕	ႏိုင္ငံေရးဂြင္ကုိ	မ၀င္သြားဖို႔	သတိထားရမယ္။	တကယ့္ေဆြးေႏြးပြဲကိုပဲ	ဦး

တည္မယ္	ဆိုရင္လည္း	တျခားနည္းလမ္းရွာဖို႔	လိုတယ္”ဟု	သူက	သတိေပးထားသည္။

သုံးသပ္တင္ျပခ်က္

	 လြတ္လပ္ေရးႏွင့္အတူ	ေပါက္ဖြားလာခဲ့သည့္	ျပည္တြင္းစစ္မီးသည္	ယေန႔အခ်ိန္အထိ	

ေလာင္ၿမိဳက္ေနဆဲျဖစ္သည္။	အာဏာသိမ္းစစ္ေခါင္းေဆာင္	 ဗိုလ္ခ်ဳပ္ေနဝင္း	 ဦးေဆာင္										

သည့္	 မဆလေခတ္တြင္လည္းေကာင္း၊	 ဗုိလ္ခ်ဳပ္မႉးႀကီးသန္းေ႐ႊ	 ဦး	ေဆာင္သည့္	 နဝတ	 ၊												

နအဖေခတ္တြင္လည္းေကာင္း	တိုင္းရင္းသားလက္နက္ကိုင္ေတာ္လွန္ေရးအဖြဲ႕	 (ERO)	

မ်ားႏငွ့	္ၿငမိ္းခ်မ္ေရးေဆြးေႏြးမႈမ်ားရွခိဲၿ့ပီး	ႏစွဖ္ကအ္ပစအ္ခတရ္ပစ္ဲေရးအထိသာ	အျမင့ဆ္ုံး	

သေဘာတူညီမႈအခ်ိဳ႕	 ရရိွခဲ့ပါသည္။	 သုိ႔ေသာ္	 ႏွစ္ဖက္အၾကား	 “စစ္”	ထပ္မျဖစ္ေစေရးအ															

တြက္	အာမခံခ်က္မရွိခဲ့သျဖင့္	 ျပည္တြင္းစစ္သည္	အျမစ္တြယ္ကာ	ယေန႔အထိ	သက္ဆိုး		

ရွည္ခဲ့ရသည္။

	 စစ္အုပ္စု၏	 စပြန္ဆာဒီမိုကေရစီကုိ	 ေဖာ္ေဆာင္အသက္သြင္းခဲ့သူ	 စစ္ဗိုလ္ခ်ဳပ္																			

ေဟာင္း	 ဦးသိန္းစိန္အစုိးရလက္ထက္	 ၿငိမ္းခ်မ္းေရးဖိတ္ေခၚမႈသည္ပင္	 မူလက	 ႏွစ္ဖက္								

အပစ္အခတ္ရပ္စဲေရးအထိသာ	ေမွ်ာ္မွန္းခဲ့သည္ကုိ	 ေတြ႕ရသည္။	တစ္ႏုိင္ငံလံုး	 ပစ္ခတ္				

တုိက္ခုိက္မႈရပ္စဲေရး	သေဘာတူစာခ်ဳပ္(NCA)ဆုိသည္ကလည္း	 ERO	အင္အားစုမ်ား									

ဘက္မွ	တင္သြင္းလာျခင္းျဖစ္သည့္အတြက္	စစ္အုပ္စု၏	မူလစဥ္းစားခ်က္	မဟုတ္ခဲ့ေပ။	

	 သို႔ေသာ္	ဦးသိန္းစိန္အစိုးရအေနျဖင့္	ၿငိမ္းခ်မ္းေရးေဆြးေႏြးပြဲမ်ား	စတင္ဖိတ္ေခၚခ်ိန္မွ	

NCA	စာခ်ဳပ္ရရိွသည္အထိ	ရက္ေပါင္း	၁၄၅၀	ရက္	 ၾကာျမင့္ခဲ့ၿပီး	အစည္းအေဝးစုစုေပါင္း	

၅၀၀၀	ခန႔္ျပဳလုပ္ခဲ့ရသည္ဟု	ဆုိပါသည္။	59	မည္သို႔ဆိုေစ	NCA	လက္မွတ္ေရးထိုးရာတြင္	

စစ္အုပ္စု၏	ကန႔္သတ္ခ်က္ေၾကာင္း	NCA	တြင္	ေဆြးေႏြးဖက္အားလုံး	ပါဝင္လက္မွတ္ေရး

ထိုးႏိုင္ျခင္းမရွိခဲ့ေပ။	ထို႔အခ်က္ေၾကာင့္ပင္	ျပည္တြင္းစစ္သည္	ဆက္လက္ေတာက္ေလာင္

ခဲ့ရၿပီး	 ၂၀၁၉	 ခုႏွစ္	တစ္ႏွစ္ပတ္လံုးသည္	 ရခိုင္ေဒသအတြင္း	 စစ္အရွိန္အျမင့္ဆုံးကာလ										

ျဖစ္ခဲ့ရပါသည္။	၂၀၂၁	ခုႏွစ္	ေဖေဖာ္ဝါရီ	၁	ရက္	၊	စစ္အာဏာသိမ္းမႈေၾကာင့္	ျပည္တြင္းစစ္

အျပန႔္က်ယ္မႈသည္	တစ္ႏိုင္ငံလံုးအတိုင္းအတာျဖင့္	ေတာင္တန္းေျမျပန႔္၊	ေက်းလက္ၿမိဳ႕ျပ	

ေဒသသို႔	ေရာက္ရွိသြားခဲ့သည္။

59 		ဒီမိုကေရစီႏိုင္ငံေတာ္သစ္ႏွင့္	သမၼတဦးသိန္းစိန္	၊	ဦးစိုးသိန္း	၊	စာမ်က္ႏွာ	-	၄၃



	 ၂၀၁၃	 ခုႏွစ္ကတည္းက	ေလ့လာေစာင့္ၾကည့္ခဲ့ေသာ	 BNI	 –	 Myanmar	 Peace	

Monitor	၏	မွတ္တမ္းအရ	၂၀၂၁	ခုႏွစ္	စစ္အာဏာမသိမ္းခင္အခ်ိန္အထိ	တိုက္ပြဲျဖစ္ပြား

သည့္ရက္ႏွင့္	ေတြ႕ဆုံေဆြးေႏြးသည့္ရက္အၾကား	ဆက္စပ္မႈအေျခအေနကို	ခ်ဥ္းကပ္ေလ့

လာၾကည့္ရာတြင္	ေတြ႕ဆုံေဆြးေႏြးမႈတစ္ရက္ျဖစ္တိုင္း	တိုက္ပြဲျဖစ္ပြားမႈ	ႏွစ္ရက္	တိုးလာ	

သည္ကို	ေတြ႕ရပါသည္။	ဆိုရေသာ္	ေ႐ြးေကာက္ခံအစိုးရဦးေဆာင္ေသာ	ၿငိမ္းခ်မ္းေရးအရ	

ေတြ႕ဆံုေဆြးေႏြးမႈတစ္ရက္တိုင္းတြင္	 စစ္အုပ္စုႏွင့္	 ERO	 မ်ားအၾကား	 တုိက္ပြဲျဖစ္ပြားမႈ																	

ႏွစ္ရက္	 ပုိမုိျဖစ္ပြားသည္ဟု	အဓိပၸါယ္ရပါသည္။	 စစ္အုပ္စုသည္	၎တုိ႔ကုိယ္တုိင္	 စိတ္														

တိုင္းက်	ေရးဆြဲထားသည့္	၂၀၀၈	ခုႏွစ္ဖြဲ႕စည္းပုံအေျခခံဥပေဒကို	ကိုင္စြဲကာ	အစိုးရအဖြဲ႕	

အတြင္းရွိ	အေရးပါသည့္	ဝန္ႀကီးဌာန	(၃)	ခုႏွင့္	လႊတ္ေတာ္	(၃)	ရပ္အတြင္း	အမတ္ေနရာ	

(၂၅)	ရာခိုင္ႏႈန္း	ရယူထားသည့္တိုင္	ျပည္တြင္းၿငိမ္းခ်မ္းေရးလုပ္ငန္းစဥ္တြင္လည္း	တိုက္ပြဲ

မ်ားႏွင့္	 ေတြ႕ဆံုေဆြးေႏြးမႈမ်ားအၾကား	၎တို႔စိတ္တိုင္းက်	 ခ်ဥ္းကပ္အသုံးခ်ခဲ့သည္ကုိ	

ေတြ႕ရပါသည္။

	 ဆိုရေသာ္	 စစ္အုပ္စုသည္	 ၿငိမ္းခ်မ္းေရးဆိုသည့္	 စကားလံုးကို	 ေရပက္မဝင္ေအာင္																

ေျပာဆိုသုံးႏႈန္းေနသည့္တိုင္	ျပည္တြင္းစစ္ခ်ဳပ္ၿငိမ္းခ်မ္းေရးအတြက္	မည္သည့္အခ်ိန္ကမွ်	

အေလးအနက္ထားစဥ္းစားခဲ့သည္ကုိ	 မေတြ႕ရေပ။	 ထုိ႔	 ျပင္	 ၿငိမ္းခ်မ္းေရးသေဘာတူညီ											

ခ်က္မ်ားတဆင့္	အနာဂတ္ဖက္ဒရယ္ဒီမိုကေရစီ	ျပည္ေထာင္စုတည္ေဆာက္ေရးအတြက္	

ဦးတည္ေနေသာ	၂၀၀၈	ဖြဲ႕စည္းပုံအေျခခံဥပေဒျပင္ဆင္ေရးအစီအစဥ္မ်ားကိုလည္း	စိုးရိမ္										

လြန္ကဲခဲ့သည္	ဟု	ဆိုရေပလိမ့္မည္။	NCA	ႏွင့္	၂၀၀၈	ဖြဲ႕စည္းပံုအေျခခံဥပေဒကို	အျပန္အ

လွန္	ရစ္ပတ္ခ်ည္ေႏွာင္ကာ	တုိင္းျပည္၏	ႏိုင္ငံေရးဦးေဆာင္မႈတြင္	ထာဝရရပ္တည္ႏိုင္ေရး

အတြက္	ႀကံဆေနျခင္း	ျဖစ္ႏိုင္ေပသည္။

	 ၂၀၂၁	ခုႏွစ္	ေဖေဖာ္ဝါရီ	၁	ရက္ေန႔ကစၿပီး	စစ္အာဏာသိမ္းရန္	အဓမၼႀကိဳးပမ္းေနခဲ့	

သည့္တုိင္	ယင္း	NCA	ႏွင့္	၂၀၀၈	ဖြ႕ဲစည္းပံုအေျခခံဥပေဒကုိ	စစ္အုပ္စုသည္	ဖက္တြယ္ထား

ဆဲျဖစ္ၿပီး	 ၂၀၂၃	 ခုႏွစ္အတြင္း	 ေ႐ြးေကာက္ပြဲက်င္းပကာ	၎တုိ႔၏	 ပုိေနၿမဲက်ားေနၿမဲ														

အေျခအေနျဖစ္ေသာ	စပြန္ဆာဒီမုိကေရစီကုိ	 ျပန္လည္အသက္သြင္းရန္	 ျပင္ဆင္ေနျခင္း												

ျဖစ္သည္။	ထို႔အတြက္	ၿငိမ္းခ်မ္းေရးဆိုသည့္	စကားလုံးကိုပင္	ျပန္လည္အသုံးခ်ကာ	ERO	

မ်ားႏွင့္	ေႏြဦးေတာ္လွန္ေရးအင္အားစုမ်ားအၾကား	စုစည္းညီၫြတ္မႈကို	အရံအတားအျဖစ္	

အသုံးခ်ခဲ့သည္ဟု	ဆိုႏိုင္ပါသည္။	



	 ထို႔ေၾကာင့	္စစအ္ာဏာရငွစ္နစ	္အဓြန႔ရ္ညွ္ေရးအတြက	္ၿငမိ္းခ်မ္းေရးေဆြးေႏြးပြဲေတြကုိ	

အသုံးခ်ေနသလားဟု	 ေမးခြန္းအတြက္မူ	အသုံးခ်ေနသည္ဟု	သုံးသပ္ရႏိုင္ၿပီး	လက္ရွိ														

အခ်ိန္လည္း	အသုံးခ်ေနဆဲျဖစ္ေၾကာင္း	ေကာက္ယူရေပလိမ့္မည္။

	 ၂၀၂၂	ခုႏွစ္	ဧၿပီလ	၂၂	ရက္၊	အာဏာသိမ္းစစ္ေခါင္းေဆာင္၏	ၿငိမ္းခ်မ္းေရးဖိတ္ေခၚ

မႈသည္	စစ္အာဏာသိမ္းမႈေၾကာင့္	ျဖစ္	တည္လာေသာ	ေႏြးဦးေတာ္လွန္ေရးအင္အားစုမ်ား၊	

ၿမိဳ႕ျပေဒသအလုိက္	ခုခံေတာ္လွန္စစ္ဆင္ႏႊဲေနၾကေသာ	PDF-LDF	(people	defense	force	

-	local	defense	force	)	မ်ားကုိ	ခ်န္ရစ္ခဲ့သည့္အတြက္	ERO	တစ္ဖြဲ႕ခ်င္းစီ၏	ရပ္တည္မႈ	

ႏွင့	္ဦးတည္ရာအလိကု	္ဘက္ႏွစ္ဖက	္ခြဲေပးလိက္ုျခင္းျဖစ္သည။္	ၿငမိ္းခ်မ္းေရးဖိတ္ေခၚကမ္း

လွမ္းခ်က္ကို	လက္ခံသည့္	ERO	ႏွင့္	လက္မခံသည့္	ERO	ကို	ကြဲျပားသြားေစသကဲ့သို႔	ERO	

တစဖ္ြ႕ဲခ်င္းစအီတြင္း	စစုည္းမႈကိလုည္း	ယိငုန္ဲ႔	ပ်က္ျပားသြားေစခဲသ့ညဟ္	ုဆိရုပါမည။္	ထုိ႔အ	

ျပင	္တစ္ႏိငုင္လံုံးအတိငု္းအတာျဖင့	္ရာႏငွ့ခ္်	ီျဖစတ္ည္ေပါကဖ္ြားလာေသာ	PDF-LDF	မ်ား၏	

ခုခံေတာ္လွန္စစ္ကုိ	 ရင္ဆုိင္ႀကဳံေတြ႕ေနရခ်ိန္တြင္	 ERO	 မ်ားကပါ	တၿပိဳင္နက္စစ္မ်က္												

အဖြင့္ခံရမည့္အေရးမွလည္း	ေရွာင္ကြင္းႏိုင္ခဲ့သည္ဟု	ဆိုရပါမည္။	

	 ေႏြဦးေတာ္လွန္ေရးသည္	 စစ္အာဏာရွင္စနစ္အပါအဝင္	အာဏာရွင္မွန္သမွ်	 ခ်ဳပ္									

ၿငိမ္းေရးကို	 ဦးတည္ေနသည္။	တန္းတူညီမွ်ျခင္းကုိ	အာမခံေသာ	 ဖက္ဒရယ္ဒီမိုကေရစီ											

ျပည္ေထာင္စုတည္ေဆာက္ေရးသို႔	 ေလွ်ာက္လွမ္းေနသည္။	ထို ႔ေၾကာင့္	အနာဂတ္ႏိုင္ငံ								

တည္ေဆာက္ေရးတြင္	စစ္အုပ္စု၏	အခန္းက႑ကို	ဖယ္ထုတ္ထားသည္ဟု	ဆိုရေပမည္။	

ႏိုင္ငံတစ္ႏိုင္ငံ၏	မရွိမျဖစ္လိုအုပ္ေသာ	စစ္တပ္သည္	အစိုးရအဖြဲ႕၏	စီမံခန႔္ခြဲမႈေအာက္တြင္

သာ	ရွိရေပမည္။	ျပည္သူလူထုအား	အၾကမ္းဖက္လုပ္ရပ္မ်ိဳးစုံျဖင့္	ဖိႏွိပ္ၿဖိဳခြင္းကာ	အုပ္ခ်ဳပ္

ရန္	 ႀကိဳးပမ္းေနေသာ	အာဏာသိမ္းစစ္အုပ္စုသည္	အနာဂတ္ဖက္ဒရယ္ဒီမိုကေရစီ	တည္													

ေဆာက္ေရးတြင္	ပါဝင္ႏိုင္ရန္	အခြင့္အေရးမရွိေတာ့ဟု	ဆိုရပါမည္။

	 ထိုဦးတည္ရာမ်ားသည္	အာဏာသိမ္းစစ္အုပ္စုႏွင့္	 သြားေရာက္ေတြ႕ဆံုေဆြးေႏြး									

ေနေသာ	ERO	တစ္ဖြဲ႕ခ်င္းစီအတြက္	အေလးထားခ်င့္ခ်ိန္ဖြယ္ရာ	ျဖစ္ေပသည္။	တရားဝင္

အစုိးရမဟုတ္ေသာ	အာဏာသိမ္းစစ္ေခါင္းေဆာင္၏	ကတိကဝတ္မ်ားသည္	မည္မွ်	အာမခံ	

ခ်က္	 ရိွႏုိင္မလဲဆုိသည္က	ေတြးဆစရာ	 ျဖစ္ေနပါသည္။	 စစ္အုပ္စုသည္	ေႏြဦးေတာ္လွန္									

ေရးအင္အားစုမ်ားတြင္	 မပါဝင္ႏိုင္ေသးေသာ	တိုင္းရင္းသားလက္နက္ကိုင္ေတာ္လွန္ေရး		

အဖြဲ႕(ERO)မ်ားကုိ	အသံုးခ်ကာ	၎တုိ႔၏	အာဏာအဓြန႔္ရွည္ေစေရး	 လုပ္ငန္းစဥ္မ်ားကုိ									

ျပန္လည္ခ်မွတ္	လုပ္ေဆာင္ေနသည္ကို	သတိျပဳမိပါသည္။	



	 စစ္အုပ္စု၏	 စပြန္ဆာဒီမုိကေရစီသည္	ဆယ္စုႏွစ္တစ္ခုအတြင္း	 စစ္အာဏာသိမ္းမႈ									

ျဖင့္	အဆုံးသတ္ရသကဲ့သို႔	စစ္အုပ္စုဗဟိုျပဳေသာ	(ဝါ)	စစ္အုပ္စု၏	စပြန္ဆာၿငိမ္းခ်မ္းေရး								

ေဆြးေႏြးပြဲမ်ားသည္လည္း	တန္းတူညီမွ်ေရးႏွင့္	ကိုယ္ပိုင္ျပဌာန္းခြင့္ကို	အာမခံေသာ	ဖက္

ဒရယ္ဒီမိုကေရစီျပည္ေထာင္စုတည္ေဆာက္ေရးကို	ေရာက္ရွိႏိုင္မည္မဟုတ္ေၾကာင္း	သုံး

သပ္တင္ျပအပ္ပါသည္။



အကိုးအကားမ်ား

•	 Interviews	(1)	တိုင္းရင္းသားအေရး	ေလ့လာသုံးသပ္သူ	ေဒါက္တာပညာမြန္ႏွင့္	
	 စာတမ္းအတြက္	အေမးအေျဖ	၊	BNI	–	MPM

•	 Interviews	(2)	ကရင္နီျပည္အတိုင္ပင္ခံေကာင္စီ	(KSCC)	အဖြဲ႕ဝင္	မဇူးပဒုမၼာႏွင့္	
	 စာတမ္းအတြက္	အေမးအေျဖ	၊	BNI	–	MPM	

•	 Interviews	(3)	၊	ဗိုလ္မႉးႀကီးခြန္ဥကၠာႏွင့္	စာတမ္းအတြက္	အေမးအေျဖ၊	BNI-MPM	
•	 Interview	(4)	ကရင္နီအမ်ိဳးသားတိုးတက္ေရးပါတီ	အတြင္းေရးမႉး	(၁)	ခူဒယ္နီယယ္ႏွင့္	
	 စာတမ္းအတြက္	အေမးအေျဖ၊	BNI-MPM

•	 Interviews	(5)	၊	အမ်ိဳးသမီးအဖြဲ႕ခ်ဳပ္(ျမန္မာႏိုင္ငံ)	အတြင္းေရးမႉး	ေနာ္ဆဲဆဲႏွင့္	
	 စာတမ္းအတြက္	အေမးအေျဖ	၊	BNI-MPM	

•	 Interviews	(6)	ကရင္အမ်ိဳးသားအစည္းအ႐ုံး	ေျပာခြင့္ရသူ	ပဒိုေစာေတာနီးႏွင့္	
	 စာတမ္းအတြက္	အေမးအေျဖ	၊	BNI	-	MPM

•	 Interviews	(7)	ကခ်င္လြတ္လပ္ေရးတပ္မေတာ္	ေျပာခြင့္ရသူ	ဗိုလ္မႉးႀကီးေနာ္ဘူႏွင့္	
	 စာတမ္းအတြက္	အေမးအေျဖ၊	BNI	-	MPM

•	 Interviews	(8)လူ႔ေဘာင္သစ္ဒီမိုကရက္တစ္ပါတီ	တြဲဖက္အတြင္းေရးမႉး	
	 ေဒၚႏွင္းႏွင္းေမႊးႏွင့္	စာတမ္းအတြက္	အေမးအေျဖ	၊	BNI	–	MPM

•	 Interviews	(9)	၊	ABSDF	ဗဟိုေကာ္မတီဝင္	ရဲေဘာ္မိဆူးပြင့္ႏွင့္	စာတမ္းအတြက္	
	 အေမးအေျဖ၊	BNI-MPM



•	 Interviews	(10)	ႏိုင္ငံေရးေလ့လာသုံးသပ္သူ	ဆရာဦးသန္းစိုးႏိုင္ႏွင့္	စာတမ္းအတြက္	
	 အေမးအေျဖ	၊	BNI	–	MPM

•	 Interview	(11)	အမ်ိဳးသားဒီမိုကေရစီအဖြဲ႕ခ်ဳပ္	အဖြဲ႕ဝင္	ကိုေနဘုန္းလတ္ႏွင့္	
	 စာတမ္းအတြက္	အေမးအေျဖ	၊	BNI	–	MPM

• JMC-U	အရပ္သားကိုယစ္ားလွယ္	ဦးကိုကိုႀကီးႏွင့္	ေတြ႕ဆံုျခင္း၊	BNI-MPM၊	
	 https://bit.ly/3VXnuWK		

• JMC-U	 ဒုတိယဥကၠ႒	 (၁)	 ဗုိလ္ခ်ဳပ္	 ေစာအုိင္းဇက္ဖုိးႏွင့္	 ေတြ႕ဆုံေမးျမန္းျခင္း၊	 BNI-MPM၊	
https://bit.ly/3VC3YiS	

•	 ၂၁	ရာစု	ပင္လုံလားရာ	၊	https://mmpeacemonitor.org/314596/	၂၁-ရာစ-ုပငလ္ုလံားရာ

•	 BNI-MPM	Dataset,	Monthly	Dashboard	on	Peace	and	Conflict,	
	 https://bit.ly/3VTJNwK	

•	 ၿငိမ္းခ်မ္းေရးတံဆိပ္ကပ္	သပ္လွ်ဳိေသြးခြဲေရးဗ်ဴဟာ	အလုပ္ျဖစ္ႏိုင္သလား၊	အပတ္စဥ္
	 သတင္းသံုးသပ္ခ်က္၊	အမွတ္စဥ္-၅၃	၊	ေမလ၊	၂၀၂၂	၊		BNI	–	MPM၊	https://bit.ly/3UD5mk4	
•	 စစ္အာဏာသိမ္းမႈ	ေအာင္ျမင္ေရးအတြက္	ၿငိမ္းခ်မ္းေရးကို	လိမ္ညာအသုံးခ်ေနသလား၊	
	 အပတ္စဥ္သတင္းသုံးသပ္ခ်က္၊	အမွတ္-၆၉၊	BNI-MPM	

•	 တပ္မေတာ္၏	ၿငိမ္းခ်မ္းေရးမူ	၆	ခ်က္က	တိုင္းရင္းသားလက္နက္ကိုင္မ်ားအတြက္	
	 အႀကီးမားဆုံးအခက္အခဲျဖစ္ေန၊	BNI-MPM၊	https://bit.ly/3Fk5EGX		

•	 ႏိုင္ငံေတာ္	အတိုင္ပင္ခံ	၊	အနာဂတ္ျပည္ေထာင္စုအိပ္မက္ႏွင့္	ၿငိမ္းခ်မ္းေရးဇာတ္ေမ်ာ၊
	 BNI-MPM	https://bit.ly/3uMOE7c	



•	 ၿငိမ္းခ်မ္းေရးလုပ္ငန္းစဥ္	ရည္ၫႊန္းအကိုးအကားစာအုပ္မ်ား	
	 (၂၀၁၃	၊	၂၀၁၄	၊၂၀၁၅	၊	၂၀၁၆	၊	၂၀၁၇-၂၀၁၈၊	၂၀၁၉	-၂၀၂၀၊	၂၀၂၁-၂၀၂၂)	၊
	 BNI-MPM	၊	https://mmpeacemonitor.org/category/publications/	

•	 မြန္ျပည္သစ္ပါတီ	ဥကၠဌ	ႏိုင္ဟံသာႏွင့္		ေတြ႕ဆုံေမးျမန္းျခင္း၊	
	 BNI-MPM၊	https://bit.ly/3HbLdi0	

•	 ၿငိမ္းခ်မ္းေရးစစ္တမ္း	၊	ဦးေအာင္ထူး(လူ႔အခြင့္အေရးေရွ႕ေန)၊	စာမ်က္ႏွာ	-	၁၆၅

•	 အာဏာရွင္စနစ္မွ	ဒီမိုကေရစီစနစ္သို႔	၊	Gene	Sharp၊	စာမ်က္ႏွာ	-	၁၅

•	 ေ႐ြးေကာက္ပြဲႏွင့္	ႏိုင္ငံေရး၊	ေမာင္စူးစမ္း၊	စာမ်က္ႏွာ	၁၈။

•	 ရွမ္းတိုင္းရင္းသားမ်ား	ဒီမိုကေရစီအဖြဲ႕ခ်ဳပ္	အေထြေထြအတြင္းေရးမႉး	
	 စိုင္းလိတ္ႏွင့္	အေမးအေျဖ၊	CNI	၊	https://bit.ly/3g6w0DU	

•	 ဒီမိုကေရစီႏိုင္ငံေတာ္သစ္ႏွင့္	သမၼတဦးသိန္းစိန္	၊	ဦးစိုးသိန္း	၊	စာမ်က္ႏွာ	-	၄၃

•	 ၿငိမ္းခ်မ္းေရးလမ္း၊	ေအာင္ႏိုင္ဦး၊	စာမ်က္ႏွာ	၁၂၉

•	 ပစ္ခတ္တိုက္ခိုက္မႈရပ္စဲေရးႏွင့္	ထာဝရၿငိမ္းခ်မ္းခ်မ္းေရးအတြက္	ထုတ္ျပန္ခ်က္၊	
	 ၂၁	ဒီဇင္ဘာ	၂၀၁၈၊	တပ္ခ်ဳပ္႐ုံး

•	 ျဖစ္သင့္ျဖစ္ထိုက္တဲ့	ဖက္ဒရယ္စနစ္ပဲ	ေပးမယ္လို႔	အာဏာသိမ္းစစ္ေခါင္းေဆာင္ေျပာ၊
	 ၂၈	စက္တင္ဘာ	၂၀၂၂၊	RFA	https://bit.ly/3Wbjt1t			

•	 EAO	ေတြ	လက္နက္ကိုင္ခ်င္ရင္	BGF	အျဖစ္	ပူးေပါင္းႏိုင္တယ္လို႔	
	 စစ္ေခါင္းေဆာင္ေျပာ၊	၈	စက္တင္ဘာ	၂၀၂၂၊	RFA	https://bit.ly/3v4Cg2S
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စစ္အုပ္စု၏	 စပြန္ဆာဒီမိုကေရစီသည္	 ဆယ္စုႏွစ္									
တစ္ခုအတြင္း	 စစ္အာဏာသိမ္းမႈျဖင့္	 အဆုံးသတ္ရ	
သကဲ့သို႔	 စစ္အုပ္စုဗဟိုျပဳေသာ	 (ဝါ)	 စစ္အုပ္စု၏										
စပြန္ဆာၿငိမ္းခ်မ္းေရး	 ေဆြးေႏြးပြဲမ်ားသည္လည္း		
တန္းတူညီမွ်ေရးႏွင့္	 ကိုယ္ပိုင္ျပဌာန္းခြင့္ကို	 အာမခံ	
ေသာ	 ဖက္ဒရယ္ဒီမိုကေရစီျပည္ေထာင္စု	 တည္								
ေဆာက္ေရးကို	 ေရာက္ရွိႏိုင္မည္	 မဟုတ္ေၾကာင္း


